
 مشكل لاينحل اينترنت ثابت 
در ايران

يادداشت-3يادداشت-2

 آيا تب تورمي امريكا 
در حال شكستن است؟

 دلايل و اثرات افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها 
و راهكارهاي پيش رو

نوش��تن ارقام اقتصادي با رقم 
سوم اعشار معمولا تمريني در 
دقت كاذب است. اما پس از دو 
سال تورم بالا و ناراحت كننده، 
آمار قيمت ها با جزييات دقيق 
م��ورد مطالعه ق��رار مي گيرد. 
افزاي��ش نامحدود م��اه به ماه 
در تورم اصل��ي امريكا )منهاي 
هزينه هاي بي ثبات مواد غذايي و انرژي( در ژوئن 0.158 
درص��د بود، حتي ب��راي مقامات خوش��ايندتر از افزايش 
گرد 0.2 درصدي، كه خود كندترين س��رعت در بيش از 
دو س��ال گذشته بود. هر چقدر ارقام اعش��اري زياد باشد، 
سوال ثابت مي ماند. آيا بالاخره تب تورمي امريكا در حال 
شكستن اس��ت؟ آخرين آمارها خبرهاي بسيار خوبي را 
به همراه داشت. سرفصل ها بر كاهش شاخص كلي قيمت 
مصرف كننده متمركز شده اند: فقط 3 درصد افزايش سالانه 
در ژوئن، كاهش ش��ديدي نسبت به س��رعت 9 درصدي 
ژوئن 2022 كه عمدتا به دليل كاهش قيمت انرژي است. 
با اين حال، طيفي از معيارهاي تورم اساسي نيز جذاب به 
نظر مي رسيد. مهم تر از همه، قيمت هاي خدمات اصلي به 
استثناي مسكن )مقوله اي كه جروم پاول، رييس فدرال 
رزرو، اغلب به عنوان ش��اخصي از حركت تورمي زيربنايي 
به آن اش��اره مي كند( در ژوئن در مقايسه با ماه مه اندكي 
كاهش يافت. ممكن اس��ت انتظار ب��رود چنين گزارش 
تورمي خوش خيم بانك مركزي را تحت فشار قرار بدهد تا 
در جلسه بعدي، در پايان جولاي، نرخ بهره را ثابت نگه دارد. 
با اين حال، خواندن بيش از حد در يك ماه داده هرگز عاقلانه 
نيست. سياست گذاران فدرال رزرو بايد چيزهاي ديگري را 
در تصميم خود لحاظ كنند، كه از بازار كار شروع مي شود. و 
طيف وسيعي از شاخص ها انعطاف پذيري قابل توجه آن را 
برجسته مي كنند. به ازاي هر فرد بيكار در امريكا، 1.6 شغل 
در دسترس است، نسبتي كه از اواسط سال 2022 يك مقدار 
كمتر است، اما بسيار فراتر از حد معمول قبل از همه گيري 
است. از فوريه 2020، اقتصاد نزديك به 4 ميليون شغل ايجاد 
كرده است كه اشتغال را بالاتر از خط روند بلندمدت خود قرار 
داده است. حدود 84 درصد از كارگران در سنين اوليه اكنون 
سر كار هستند يا به دنبال كار هستند كه بيشترين ميزان از 
سال 2002 است و تنها يك درصد از بالاترين سطح تاريخ 
خود كمتر اس��ت. از ديدگاه كارگران، چنين نشاطي قابل 
استقبال است. رشد دستمزد براي مشاغل بخش خدماتي 
كه به تحصيلات كمتري نياز دارند، مانند س��اخت و ساز 
سريع بوده است. اين به نوبه خود به كاهش نابرابري درآمد 
كمك كرده است. افراد كمتر ثروتمند از بازار كار فشرده سود 
مي برند. نرخ بيكاري سياهپوستان امريكايي در آوريل به 4.7 
درصد رسيد كه يك ركورد پايين است. اما آيا اين انقباض در 
بازار كار منجر به افزايش قيمت ها مي شود؟ به عنوان مثال، 
درآمد ساعتي در ماه ژوئن با نرخ سالانه 4.4 درصد افزايش 
يافت كه مطابق با نرخ تورم بسيار بالاتر از هدف فدرال رزرو 2 
ادامه در صفحه 6 درصد است.   

ب��ازار س��رمايه و ش��اخص 
بورس دماس��نجي است براي 
اندازه گيري ميزان تحولات در 
صنايع و واكنش بازار نسبت به 
تصميمات دولت ها لذا هر اقدام 
دولت مي تواند تبعاتي داش��ته 
باشد كه آثار آن در بورس ديده 
مي ش��ود. در خصوص تصميم 
اخير دولت در افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها بايد ديد 
اين تصميم دولت ابتدا چه دليلي داشته و اينكه اين اقدام 
چه اثر كلي مثبت يا منفي بر كليت اقتصاد ملي دارد و سپس 
نسبت به درست يا غلط بودن اين اقدام اظهارنظر كرد كه 
در اين نوش��ته به طور مختصر از اين منظر به اين مس��اله 
مي پردازيم. لذا در ابتدا به چرايي اق��دام دولت پرداخته و 
سپس به رويه رايج سال هاي قبل در كشور اشاره مي شود و 
پس از بررسي تاثيرات آن بر بازار سرمايه، تحليل مختصري 
از ديد نويسنده و در نهايت پيش��نهاد مقتضي براي حل 
مش��كل به وجود آمده، ارايه مي شود. اول اينكه چرا دولت 
اقدام به افزايش نرخ خوراك پتروش��يمي ها کرده است؟ 
بايد گفت كه طبق بند ب قانون بودجه سال 1402 سقف 
منابع حاصل از ارزش صادرات نفت و ميعانات گازي، خالص 
صادرات گاز و خوراك تحويلي به پتروشيمي ها حدود 638 
هزار ميليارد تومان تعيين شده كه سهم درآمدي خوراك 
تحويلي به پتروشيمي ها مندرج در رديف 210106 جدول 
شماره )5( اين قانون حدود 84 هزار ميليارد تومان است. 
همچنين طبق بند )ج( قانون بودجه 1402،  چنانچه منابع 
دولت از محل صادرات نفت، ميعانات گازي و خالص صادرات 
گاز و خوراك تحويلي به پتروشيمي ها در سال 1402 كمتر 
از سقف مقرر در  بند »ب« اين تبصره شود، به دولت اجازه 
داده مي شود با رعايت قانون احكام دائمي   برنامه هاي توسعه 
كشور نسبت به  تأمين مابه التفاوت حاصل  از منابع حساب 
ذخيره ارزي اقدام كند. در كنار اين مفاد در تبصره 14 اين 
بودجه در خصوص هدفمندي يارانه ها، دولت مجاز است 
جهت حمايت از صنايع، نسبت به تعديل نرخ خوراك گاز 
پتروشيمي ها و س��وخت صنايع، مشروط به عدم كاهش 
منابع مذكور در صدر اين جزو اقدام کند. اگر همه بندهاي 
فوق را كه كنار هم قرار بدهيم به اين نتيجه مي رس��يم كه 
دولت احتمالا جهت عدم برداشت از صندوق ذخيره ارزي، 
ايفای تعهد رسيدن به سقف بودجه درآمدي مذكور )638 
همت( و كنترل ت��ورم و پايه پولي، اقدام ب��ه افزايش نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها به 7000 توم��ان كرده كه به نظر 
منطقي و راهي درست محسوب مي شود هرچند كه با اين 
اقدام، دولت عملا موفق به ايفا نقش خود در تبصره 14 اين 
بودجه مبني بر حمايت از صنايع نشده است. متاسفانه رويه 
رايج در سال هاي گذش��ته نيز اينچنين بوده كه دولت ها 
براي جبران كسري هاي خود و البته تعهد به سياست هاي 
انقباظي، اين مسير را در پيش گرفته اند اما اين امر همواره هم 
باعث ريزش شاخص و هم هدررفت منابع و لطمه به صنعت 
پتروپالايشي و صنايع بي شمار وابسته شده است. به ياد داريد 

كه قبل از قانون هدفمند كردن يارانه ها قيمت خوراك گاز 
پتروشيمي ها بر اساس قانون بودجه سال 1387كشور 69 
تومان به ازاي هر متر مكعب اعلام گرديد اما پس از اجراي 
قانون هدفمند كردن يارانه ها به قيمت 70 تومان )به ازاي هر 
متر مكعب( رسيد و در قانون بودجه سال 1393به 13 سنت 
)به ازاي هر متر مكعب( نيز افزايش پيدا كرد كه سبب ريزش 
شديد بازار سرمايه شد. در سال هاي اخير براي تعيين نرخ 
خوراك گاز پتروشيمي ها فرمول جديدي از سوي وزارت 
نفت استفاده مي شود كه با توجه به قيمت هاي جهاني گاز و 
نرخ ارز و هزينه گاز مصرفي شركت ها متغير است. فرمولي 
كه در يكي دو سال گذشته، نرخ را به 7000، 5000 يا حتي 
در محافل به 8000 تومان هم افزايش داده اس��ت. فارغ از 
اينكه اين نرخ ها از اعلام تا اعمال آن چقدر به واقعيت پيوسته 
است؛ بايد گفت نرخ گذاري به اين شيوه، مطلوب وضعيت 
اقتصادي كشور ما نيست. وقتي كه بازار سرمايه، ويترين 
ش��ركت هاي بزرگ، راهبردي و كليدي كشور هست و با 
توجه به شرايط تحريمي و محدوديت هاي موجود در زمينه 
تامين مالي بين المللي و سيستم بانكي، اين بازار شاهرگ 
كمك به صنايع و شركت هاي مربوطه محسوب مي شود اما 
به چند دليل، به اقدام دولت در زمينه افزايش نرخ خوراك 
پتروشيمي ها، نقد جدي وارد است. اول اينكه مبهم بودن 
نرخ خوراك در قانون بودجه درست نيست. اينكه بگوييم 
دولت مجاز به تغيير آن است بدون اعلام هيچ بازه و دامنه 
نوسان مشخص در قانون بودجه، اين يعني ريسك نوسانات 
قيمت ها يا ريسك بازار كه از نظر اصول علم مديريت ريسك 
مهلك ترين ريسك براي كل اقتصاد كشور است. در بازارهاي 
دنيا، نخبگان پولي و مالي در تلاشند اين ريسك را با ابزارهاي 
مختلف مالي به حداقل برسانند، درست نيست كه ما با اينكه 
توليدكننده خوراك هستيم يك ريسك خود ساخته نوسان 

قيمت داشته باشيم.
 از نظر نويسنده اينكه دولت از صندوق توسعه براي جبران 
كسري استفاده كند ممكن است اثرات تورمي داشته باشد 
ولي تبعات ناش��ي از اين اقدام كه منجر به ركود، بيكاري، 
ريزش ش��اخص هاي بازارهاي مالي مي ش��ود به مراتب 
كمتر خواهد بود. پيشنهاد نويسنده به عنوان راهكارهاي 
حل اين مساله براي هميشه اين است كه دولت در لايجه 
بودجه خود به  طور دقيق نحوه قيمت گذاري و دامنه نوسان 
احتمالي نرخ خوراك را اعلام و به آن پايبند باشد. دوم اينكه 
تحليل حساس��يت ميزان تاثيرات افزايش نرخ خوراك بر 
ش��اخص هاي بازارهاي مالي، تورم، رشد اقتصادي و ساير 
ش��اخص هاي كلان اقتصادي نسبت به س��اير راهكارها 
)مانند استفاده از منابع صندوق يا حذف رديف هاي بودجه 
غيرضرور( قبل از هر اقدامي، حياتي است. سوم اينكه زمان 
اج��راي اقدام نيز از اهميت زيادي برخوردار اس��ت؛ يعني 
اينكه وقتي بازار س��رمايه به دليل گزارشات مثبت پايان 
سال مالي بسياري از شركت ها در حال رشد معقول است 
انجام چنين اقداماتي، اعتماد عمومي نسبت به بازار سرمايه 
را كاهش و نظم بازار را به هم مي ريزد. نهايتا اينكه تبعيض در 

نرخ گذاري ها نيز بايد رفع شود.

علي جماليمهرداد حاجي زاده فلاح 

مركز آمار روز گذشته و با دو روز تاخير نرخ تورم در تير ماه را منتشر كرد

بانك مركزي هم وعده تداوم روند كاهشي تورم را داد

 بازگشت تورم نقطه به نقطه 
به زير 40 درصد

 6 سازمان به وزارت بازرگاني 
منتقل مي شوند

پاسخ وزارت اقتصاد به گزارش 
»سوت زني عليه فساد قانوني«

تعادل| نمايندگاني كه خود مخالف تشكيل وزارت 
بازرگاني بودند، پس از استقرار دولت ابراهيم رييسي 
برخلاف قانون برنامه ششم توسعه و آيين نامه داخلي 
مجلس، لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني را تصويب 
كرده اند؛ موضوعي كه مشخص نيست عمدا يا سهوا 
از ديد محمدباقر قاليباف هم پنهان مانده است. البته 
دولت هم از همان آغاز مايل به اجراي اين سياس��ت 
بود. يكي از نكات مهم در مورد لايحه تشكيل وزارت 
صفحه 7 را بخوانيد بازرگاني اين است كه...  

مصوبه مولدسازي دارايي هاي  دولت چه زماني 
كه بر اس��اس مطالبه مقام معظ��م رهبري و در 
شوراي عالي هماهنگي قوا به تصويب رسيد و چه 
زماني كه به عنوان بندهايي از لايحه برنامه هفتم 
به مجلس پيشنهاد شد، مس��يرغيرقانوني طي 
نكرده كه نياز به س��وت زني داشته باشد به ويژه 
حالا كه تمام آنچه تحت عنوان مولدسازي انجام 
مي شود با شفافيت حداكثري تحت نظارت تمام 
صفحه 3 را بخوانيد مردم است. 

وظايف كاري 
وزارت بازرگاني 

جديد

 مولدسازي 
بر مدار قانون
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با الحاق به يگان هاي 
نيروهاي دريايي سپاه و ارتش

 از رفتارهاي انحصارگرايانه شركت مخابرات 
تا مصوبات بي سرانجام رگولاتوري

صفحه 2    

صفحه 2    

صفحه 6    

 موشك كروز »ابومهدي« 
به ناوگان نظامی ايران پيوست

»تعادل« علت واقعي تعديل قيمت ملك را بررسي مي كند

كاهش  قيمت  مسكن  به روايت فرزين

 معادله يارانه پنهان
و رانتخواري آشكار

موض��وع ياران��ه پنهان 
انرژي يك ب��ار ديگر در 
فضاي عمومي كش��ور 
مط��رح ش��ده اس��ت. 
ه��ر زم��ان ك��ه نظ��ام 
تصميم سازي هاي كشور 
قص��د افزايش قس��مت 
حامل هاي انرژي را دارد، 
بحث يارانه هاي پنهان در تي��ررس افكار عمومي 
و رس��انه ها قرار مي گي��رد تا مستمس��كي براي 
گراني حامل هاي انرژي تهيه شود. بر اساس اعلام 
س��خنگوي دولت، مقامات مجلس اعلام كرده اند 
كه بيش از 100ميليارد دلار س��الانه يارانه انرژي 
پرداخت مي شود، بدون اينكه اين حجم از سوبسيد 
كمكي به اقتصاد كش��ور از يك س��و و معيش��ت 
خانواده ها از س��وي ديگر كند. برخي تحليلگران 
معتقدن��د اين اعداد و ارقام دوب��اره در حال مطرح 
شدن اس��ت تا بهانه اي براي افزايش قيمت بنزين 
در كشور فراهم شود. براي نخستين بار نيست كه 
مقامات مس��وول درباره يارانه هاي پنهان صحبت 
مي كنند. هر زمان ك��ه اراده اي براي تغيير قيمت 
حامل هاي انرژي شكل گرفته موضوع يارانه هاي 
پنهان طرح ش��ده و بعد از گراني حامل هاي انرژي 
دوباره فراموش شده است. از مجلس ششم تا همين 
امروز كه مجلس يازدهم روي كار اس��ت، شخصا، 
بارها اعلام كردم كه نرخ انرژي در كشور بايد مبتني 
بر يك منطق به صورت تدريجي به روز آوري شود 
تا هم از يك طرف تعداد اتومبيل ها در كش��ور اين 
اندازه زياد نشود و هم مشكلاتي چون آلودگي هوا، 
تصادفات جاده اي و...كاهش يابد. اگر همه ناوگان 
فعلي حمل و نقل كشور دور انداخته شود و تريلي 
و كشنده ها و اتومبيل هاي نو خريداري شود، باز هم 
ادامه در صفحه 6 ايران سود مي كند.   

حسن مرادي

يادداشت-1

ایام سوگواری حضرت حسين بن علی)ع(  سيد الشهدا  را  به عموم  شيعيان جهان تسليت می گویيم

گروه راه و شهرس�ازي| رييس كل بانك مركزي 
كه متولي انتشار آمار تحولات بازار رسمي مسكن است 
و البت��ه طي هفت ماهه گذش��ته در اين زمينه »ترك 
فعل« كرده است، ديروز در جمع گروهي از اقتصاددانان 
گوش��ه اي از آمار تحولات اين ب��ازار را به صورت كلي و 
قطره چكاني افشا كرد. محمدرضا فرزين، رييس كل بانك 
مركزي در اين رابطه گفت: گزارش هاي موجود حاكي 
از اين اس��ت كه متوسط قيمت يك متر مربع زيربناي 
واحدهاي مسكوني معامله شده شهر تهران در تيرماه 

نسبت به ماه هاي گذشته كاهش قابل توجهي داشته 
است. وي افزود: بررسي اطلاعات مناطق 22 گانه تهران 
نيز نشان مي دهد قيمت مسكن در 15 منطقه كاهشي 
بوده است و اين امر متعاقباً تاثير قابل توجهي بر كاهش 
قيمت مس��كن در تمامي مناطق كشور مي گذارد.  به 
گفته فرزين، اين امر، در كنار معاملات مسكن حاكي 
از خروج تقاضاي س��فته بازانه از بازار مسكن و برقراري 
آرامش در اين بازار اس��ت. اين دستاورد ناشي از ثبات 
در بازار ارز و مديريت انتظارات تورمي است و اميدواريم 

ضمن ثبات بازارهاي طلا، مسكن و خودرو شاهد رونق 
در بخش واقعي و كاهش تقاضاي سفته بازانه و تامين 
نياز داخلي مردم در اين بازارها باشيم. اگرچه رييس كل 
بانك مركزي درباره معاملات روشنگري نكرده است، 
اما به نظر مي رسد، منظور او، افت معاملات بوده است. 
به گزارش »تعادل«، در آخرين گزارش منتشر شده از 
تحولات بازار مسكن توس��ط بانك مركزي مربوط به 
تحولات بازار مسكن در آذرماه 1401، متوسط قيمت 
هر متر مربع واحد مسكوني در تهران با حدود 3 درصد 

رش��د ماهانه بيش از 48 ميليون تومان ثبت شده بود. 
تعداد معاملات ملكي نيز بيش از 10 هزار فقره گزارش 
شده بود. اما احتمالا از آنجا كه روند قيمت ملك صعودي 
بود و مسوولان بانك مركزي نمي خواستند آنچه مردم 
در كف بازار ش��اهدش بودند را ب��ه آنها گزارش كنند، 
اين گزارش دهي متوقف شد. با اين حال، طبق برخي 
برآوردها و محاسبات، متوسط قيمت هر متر مربع مسكن 
در تهران در اسفند 1402 دستكم به 60 ميليون تومان 
صفحه 5 را بخوانيد رسيد. اين در حالي بود كه ... 



مركز آمار روز گذشته و با دو روز تاخير نرخ تورم در تير ماه 
را منتشر كرد، گزارشي كه نشان از آن داشت كه مانند روند 
آغاز شده در خرداد ماه، روند كاهشي تورم ادامه پيدا كرده 
اس��ت، هرچند تورم ماهانه براي كاهش بيشتر مقاومت 
مي كند. اين روند در حالي آغاز شده كه در يك سال قبل 
از آن، روند تورم به شكلي جدي افزايشي شده بود و حالا 
دولت مي گويد كه توانسته راهي براي كاهش تورم پيدا 
كند. هرچند همچنان اعداد اعلام ش��ده فاصله اي قابل 
توجه با ميانگين جهاني و اهداف داخلي اقتصاد ايران دارد 
اما پس از مدتي طولاني به نظر مي رسد كه روند افزايش 

تورم متوقف شده است.
منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغيير عدد شاخص 
قيمت نسبت به ماه مشابه سال قبل مي باشد. در تير 
ماه ١٤٠٢، ت��ورم نقطه به نقطه خانوارهاي كش��ور، 
٣٩,٤ درصد بوده است؛ يعني خانوارهاي كشور به طور 
ميانگين، ٣٩.٤ درصد بيش��تر از تير ماه ١٤٠١، براي 
خريد يك »مجموعه كالاها و خدمات يكسان« هزينه 
كرده  اند. تورم نقطه به نقطه تير ماه ١٤٠٢ در مقايسه 
با ماه قبل، ٣,٢ واحد درصد كاهش يافته است. منظور 
از تورم ماهانه، درصد تغيير عدد شاخص قيمت، نسبت 
به ماه قبل مي باش��د. در تيرم��اه ١٤٠٢، تورم ماهانه 
خانوارهاي كش��ور برابر ٢,٠ درصد بوده اس��ت. تورم 
ماهانه براي گروه هاي عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها 
و دخانيات«، ١.٢ درصد و براي گروه عمده »كالاهاي 
غيرخوراكي و خدمات«، ٢.٤ درصد بوده است. منظور 
از نرخ تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد شاخص 
قيمت در يك سال منتهي به ماه جاري، نسبت به دوره 
مشابه قبل از آن مي باشد. در تير ماه ١٤٠٢، نرخ تورم 
سالانه براي خانوارهاي كشور به ٤٧,٥ درصد رسيده 
كه نسبت به همين اطلاع در ماه قبل، ١,٠ واحد درصد 
كاهش يافته اس��ت. نرخ تورم سالانه كشور در تيرماه 
١٤٠٢، برابر ٤٧,٥ درصد است كه دامنه تغييرات آن 
براي دهك هاي مختلف هزينه اي از ٤٧.١ درصد براي 
دهك  هاي نهم و دهم تا ٥٠.٢ درصد براي دهك اول 
است. بر اين اساس فاصله تورمي دهك ها در اين ماه به 
٣.١ واحد درصد رسيد كه نسبت به ماه قبل )٥.٢ واحد 

درصد( ٢.١ واحد درصد كاهش داشته است.
به اين ترتيب بررسي اين گزارش نشان مي دهد كه تورم 
ماهانه همچنان دو درصد باقي مانده و نسبت به ماه قبل 
كاهش نيافته است. تورم سالانه اما يك درصد پايين آمده 
و به 47,5 درصد رسيده است. اين عدد پايين ترين تورم 
ثبت شده از اسفند ماه سال گذشته به حساب مي آيد. در 
تورم نقطه به نقطه اما شرايط تغيير كرده و پس از كاهش 
12 درصدي اين نرخ در ماه گذش��ته، در تير ماه نيز اين 
روند تداوم داشته و اين تورم به زير 40 درصد رسيده است. 
پيش از تير 1402، آخرين بار در خرداد سال گذشته اين 

نرخ زير 40 درصد اعلام شده بود.
به اين ترتيب و پس از شوك بزرگ تورمي حذف ارز 4200 
توماني در بهار سال گذشته، حالا دولت رييسي مي تواند 
از موفقيت در كنترل روند افزايش��ي تورم سخن بگويد. 
موضوعي كه رييس كل بانك مرك��زي نيز بر آن تاكيد 
كرده و گفته كه اين روند در ماه هاي آينده نيز تكرار خواهد 
شد. محمدرضا فرزين در جلس��ه دوره اي هم انديشي با 
اقتصاددانان با اشاره به كاهش نرخ تورم گفت: از خرداد 

ماه نرخ تورم روند نزولي به خود گرفت و در ماه جاري نيز 
پيش بيني ها حاكي از كاهش نرخ تورم اس��ت. ضمنا با 
محقق شدن نرخ تورم نقطه به نقطه در كانال ۳0 درصد، 

نرخ تورم سالانه نيز كاهش مي يابد.
فرزين با تاكيد بر اينكه كنترل نوسانات نرخ ارز توسط بانك 
مركزي موجب ثبات و آرامش در بازارهاي مختلف شده 
است، گفت: با استمرار سياست هاي پولي و ارزي كنوني 
اميدواريم نرخ تورم و ارز به كانال هاي پايين تري سوق داده 
شود. وي تاكيد كرد: با پيگيري سياست هاي فعلي در سال 
آينده شاهد كاهش نرخ تورم نيز خواهيم بود. فرزين با بيان 
اينكه گزارش هاي موجود حاكي از اين است كه متوسط 
قيمت يك متر مربع زيربناي واحدهاي مسكوني معامله 
شده ش��هر تهران در تيرماه نس��بت به ماه هاي گذشته 
كاهش قابل توجهي داش��ته و بررسي اطلاعات مناطق 
22 گانه تهران هم نش��ان مي دهد قيمت مسكن در 15 
منطقه كاهشي بوده اس��ت و اين امر متعاقباً تاثير قابل 
توجهي بر كاهش قيمت مسكن در تمامي مناطق كشور 
مي گذارد، افزود: اين امر در كنار معاملات مسكن حاكي از 
خروج تقاضاي سفته بازانه از بازار مسكن و برقراري آرامش 
در اين بازار اس��ت. اين دستاورد ناشي از ثبات در بازار ارز 
و مديريت انتظارات تورمي است و اميدواريم ضمن ثبات 
بازارهاي طلا، مسكن و خودرو شاهد رونق در بخش واقعي 
و كاهش تقاضاي سفته بازانه و تامين نياز داخلي مردم 

در اين بازارها باشيم.
 فرزي��ن در ادامه به ه��دف گذاري بان��ك مركزي براي 
ميزان رشد نقدينگي پرداخت و گفت: براي نقدينگي نيز 
برنامه ريزي نرخ رش��د 25درصد براي امسال شده است 
البته بايد يادآور شد كاهش يك باره نقدينگي كاري سخت 
اس��ت زيرا اقتصاد ايران بانك محور است و بخش اعظم 

تامين مالي توسط بانك ها انجام مي گيرد. وي افزود: در 
چند ماهه اخير رشد نقدينگي به نحو موثري كنترل شده 
است، اگر نرخ رشد نقدينگي را با توجه به شرايط اقتصادي 
كنترل نماييم ثبات اس��تمرار مي يابد. رييس كل بانك 
مركزي در خصوص حجم اوراق گام نيز گفت: در س��ال 
جاري حجم اوراق گام در حدود 150 هزار ميليارد تومان 
در فاز اول پيش بيني شده بود اما به دليل اينكه در بورس 
براي اين ابزار س��قف تعيين شد و مشكلاتي را به همراه 
داش��ت با همكاري و تعامل بانك مركزي و بورس سقف 
صدور اوراق براي بانك ها به ميزان قابل توجهي افزايش 

يافته و در اين زمينه مشكل حل شده است.
فرزين در پاسخ به سوالي در زمينه تامين مالي بنگاه هاي 
اقتصادي توسط بانك ها گفت: به دليل نياز نقدينه خواهي 
از جانب دولت و بنگاه هاي اقتصادي، تامين مالي به شبكه 
بانكي تحميل مي شود در حالي كه انتظار اين است نظام 
تامين مالي از طرق مختلف ديده ش��ود و فشار آوردن به 
نظام بانكي در اي��ن زمينه به خصوص با بانك هاي ناتراز 
و بانك هايي كه داراي كفايت س��رمايه پاييني هستند 
نتيجه اي جز خلق پول در پي نخواهد داشت. وي افزود: 
بر اساس گزارش ها در چند سال اخير دائماً سهم تامين 
مالي توسط بانك ها افزايش پيدا مي كند اين عدد در سال 
1400، به ۸0.۶ درصد رسيده بود اما در مقابل سهم بورس 
دائماً در زمينه تامين مالي در حال كاهش اس��ت ضمن 
آنكه سهم س��رمايه گذاري خارجي نيز روند نزولي دارد. 
رييس كل بانك مركزي گفت: در سال 1401 سهم تامين 
مالي خارجي و بازار سرمايه از كل تامين مالي اقتصاد به 
ترتيب معادل 0.4 و 11.۸ درصد بوده است. اين در حالي 
است كه سهم بازار سرمايه از تامين مالي در سال هاي پيش 
از اين در س��طحي بالاتر از 1۸ درصد قرار داشته است و 

انتظار اين است اين سهم در اين دو حوزه افزايش يابد.
فرزين با بيان اينكه به اندازه ظرفيت و توان نظام بانكي بايد 
انتظار تامين مالي داشته باشيم گفت: در بسته سياستي 
بانك مركزي كه براي دولت تنظيم شده است حوزه هاي 
متعددي از جمله حوزه سرمايه گذاري خارجي به منظور 
تامين مالي نيز ديده شده اس��ت. عالي ترين مقام بانك 
مركزي افزود: در س��ال جاري باي��د حداقل 10 ميليارد 
دلار تامين مالي خارجي جذب نماييم و در حالت موازي 
نيز بايد حداقل 1۶ تا 17 درصد سهم تامين مالي از طريق 
بورس انجام ش��ود. فرزين تاكيد كرد: تمام تلاش بانك 
مركزي در سال جاري اين است كه با هماهنگي نهادهاي 
ذيربط از جمله س��ازمان برنامه و بودج��ه و وزارت امور 
اقتصادي و دارايي، منابع جديد غير از سيستم بانكي براي 
تامين مالي شناسايي و براي هزينه هاي دولت و بنگاه هاي 

اقتصادي به كار گيرد.
رييس كل بانك مركزي در خصوص برنامه اصلاحي نظام 
بانكي در حوزه بانك هاي ناتراز گفت: بانك هاي ناتراز به 
دو دسته بانك هاي »ناتراز ناسالم« و »ناتراز قابل احيا« 
تقسيم مي شوند كه براي بانك هاي ناتراز قابل احيا يك 
برنامه اصلاحي تدوين شده و براي بانك هاي ناتراز ناسالم 
ضمن تدوين برنامه اصلاح، زمانبندي اصلاح نيز ديده شده 
است و در نتيجه اجراي آن اين بانك ها را به سمت شفافيت 
و حل مشكلات ساختاري و ناترازي سوق مي دهيم. فرزين 
با بيان اينكه مشكلات ناترازي بانك ها در كشور ناشي از 
عوامل مختلفي اس��ت گفت: هر بانكي دليل ناترازي آن 
متفاوت است به همين دليل نمي توان با يك مدل واحد 
بحث ناترازي همه بانك ها را حل كرد بر اين اساس برنامه 
اصلاحي براي هر بانك بايد مطابق با شرايط موجود آن 

بانك تدوين و اجرا شود.

رييس كل بانك مركزي تصريح كرد: مساله اساسي بايد 
اين باشد كه از ادامه روند ناترازي نيز جلوگيري كرد و صرفاً 
نبايد به گذشته پرداخت بلكه بايد آينده نگري نيز كرد. 
فرزين در خصوص ناترازي بانك ها گفت: ناترازي بانك ها 
يا از جانب نقدينگي است يا ناشي از ناترازي ترازنامه است. 
وي افزود: آنچه كه منجر به اضافه برداشت مي شود ناشي از 
ناترازي نقدينگي بانك هاست و باعث مي شود بانك ها براي 
انجام تعهدات خود مجبور به استفاده از منابع بانك مركزي 
مي ش��وند كه نتيجه آن اضافه برداشت است اما ناترازي 
ترازنامه در واقع اين است كه دارايي هاي بانك نسبت به 
تعهدات و بدهي آن كمتر باشد كه البته بانك هاي كشور 
عموماً كمتر مبتلا به اين نوع ناترازي هستند. فرزين در 
بخش ديگر از سخنان خود به انواع بانك ها و كاركردهاي 
متفاوت آنها در سطح دنيا پرداخت و گفت: در مناطقي 
از جهان بانك هايي هستند كه فعاليت هلدينگي انجام 
مي دهند و يا برعكس هلدينگ هايي وجود دارد كه فعاليت 
بانكي مي كنند و اساساً بانك هاي شرقي با بانك هاي غربي 
متفاوت هستند و اين تفاوت را نمي توان نقص تلقي كرد 
اما بايد اصل اساسي برنامه ريزي براي اصلاح نظام بانكي 

مبتني بر الزامات قانوني و شرايط اقتصادي كشور باشد.
اين وعده ها در حالي مطرح ش��ده، مس��وولان بانك 
مركزي، انقباضي شدن سياست هاي اقتصادي ايران 
را نيز تاييد نمي كنند. ابوالحس��ني قائ��م مقام بانك 
مركزي با بيان اينك��ه خالص مطالبات بانك مركزي 
از بخش دولتي 14.4 درصد در س��ه ماهه منتهي به 
خرداد 1402 اثر داشته است گفت: بر اساس آمارها در 
پايان اسفندماه سال گذشته دولت حدود 45۸ هزار 
ميليارد تومان پول نزد بانك مركزي داشته است البته 
در ماه هاي ارديبشهت، خرداد و تيرماه برداشت هايي 
از سپرده هاي خود داشته است و با توجه به اين تحولات 
در حوزه سياست پولي بانك مركزي در ارديبهشت ماه 
تصميم گرفته شد تمامي اوراق بانك ها در قالب عمليات 
بازار باز، بازخريد )ريپو( شود كه اين امر تاثير بسزايي در 
افزايش توان تسهيلات دهي آنها به خصوص با توجه 
به ماموريت تعريف شده براي امسال نظام بانكي يعني 
كمك به رشد توليد داشته است. وي افزود: درواقع هم 
عمليات سياست پولي متناسب با نقدينه خواهي تنظيم 
شده است و هم دولت از منابع پولي خود استفاده كرده 
است و البته در نتيجه اجراي سياست كنترل ترازنامه 
ضريب فزاينده نقدينگي نيز كاهش پيدا كرده است 
البته اين به معناي سياست انقباضي خالص نيست. قائم 
مقام بانك مركزي با بيان اينكه برخي در تحليل هاي 
خود بانك مركزي را به اخذ سياست انقباضي خالص 
منتسب مي كنند گفت: اين تحليل ها صحيح نيست 
بلكه بانك مركزي يك سياس��ت پولي فعال در پيش 
گرفته است البته اگر رشد نقدينگي از رشد هدف فاصله 

منفي بگيرد طبيعتاً عكس آن عمل خواهيم كرد.
دولت سيزدهم پس از مدتي طولاني توانسته از دستاورد 
كاهش��ي ش��دن تورم رونمايي كند و البته اين در حالي 
است كه هنوز تورم س��الانه در اقتصاد ايران بيش از 47 
درصد اعلام مي ش��ود. بايد ديد كه در ماه هاي آينده آيا 
راهي براي عبور از اين فرآيند پيدا خواهد شد يا همچنان 
روند افزايشي قيمت ها، جزيي جدا نشدني از اقتصاد ايران 

باقي مي ماند. 
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 موشك كروز »ابومهدي« 
به ناوگان نظامی ایران پیوست

موشك كروز دريايي »ابومهدي« با حضور امير آشتياني 
وزير دفاع، سردار تنگسيري فرمانده نيروي دريايي سپاه 
و دريادار كاوياني جانشين فرمانده نيروي دريايي ارتش به 
يگان هاي اين دو نيرو الحاق شد. موشك كروز »ابومهدي« 
از توليدات صنايع هوافضاي وزارت دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مسلح، با برد بيش از يك هزار كيلومتر است كه 
مي تواند هر هدفي را منهدم كند. با الحاق اين موشك به 
يگان هاي نيروهاي دريايي سپاه و ارتش محدوده پوشش 
دفاع دريايي كشور نسبت به قبل چندين برابر مي شود و 
مي تواند دامنه عملياتي گسترده اي را تحت پوشش قرار 
دهد. »ابومهدي« اولين موش��ك كروز بردبلند دريايي 
اس��ت كه از هوش مصنوع��ي در نرم افزارهاي مرتبط با 
طراحي مسير پروازي موش��ك در سامانه فرماندهي و 
كنترل بهره مند است كه امكان عبور از عوارض طبيعي 
و مصنوعي و نيز سايت هاي راداري و پدافندي دشمن را 
دارد و از جهت هاي مختلف به سمت هدف حمله و برخورد 
مي كند. استفاده از مواد منفجره با قدرت تخريب بالا در 
سرجنگي اين موش��ك، قابليت انهدام انواع ناو، ناوچه و 
ناوشكن ها را به آن بخشيده است. »ابومهدي« قابليت 
شليك از انواع حامل هاي متحرك و ثابت را دارد و سامانه 
هدايت و ناوبري اش از به روزرساني موقعيت نهايي هدف 
در طول پرواز برخوردار اس��ت. واكنش سريع، مديريت 
انتخاب هدف در ميدان، دورزدن پدافند دشمن و قابليت 
شليك از عمق جزو ويژگي هاي اين موشك كروز دريايي 
به شمار مي رود. »ابومهدي« مي تواند در ارتفاع پست و 
زير ديد رادارهاي دش��من پرواز كند و مسير و ارتفاعش 
را با توجه به عوارض جغرافيايي و سامانه هاي پدافندي 
دشمن تغيير دهد. »ابومهدي« از سامانه ناوبري تلفيقي 
پيشرفته و موتور قدرتمند برخوردار است كه مي تواند از 
عمق خاك كشور و از مكاني كاملًا پنهان به سوي اهداف 
متحرك دريايي شليك ش��ود. اين اولين موشك كروز 
بردبلند دريايي اس��ت كه از س��يكر دوگان راداري بهره 
مي برد. اين فناوري علاوه بر مقابله با جنگ الكترونيك 
سامانه هاي دشمن باعث افزايش ميزان اختفاي موشك 
هنگام نزديك شدن به هدف مي ش��ود و حالتي به اين 
موشك مي بخشد كه مي تواند بدون آگاهي دشمن به آن 
حمله كند و فرصت واكنش به موقع را از دشمن بگيرد. 
سامانه پرتاب موشك »ابومهدي« از آماده سازي و پرتاب 
در كوتاه ترين زمان هم بهره مند است و مي تواند چندين 
موشك را با فواصل زماني كوتاه و از مسيرهاي مختلف به 
سمت يك هدف مشخص شليك كند به شكلي كه اين 

موشك ها همزمان به هدف برخورد كنند.

آماده وساطت
میان تهران و واشنگتن هستیم

عبداللطيف رشيد، رييس جمهور عراق در گفت وگو با 
پايگاه خبري »ريسپانسيبل استيتكرفت« بر اهميت 
انجام گفت وگو در منطقه تاكيد و از بازگشت روابط ايران 
و عربستان استقبال كرد. وي درخصوص روابط بغداد 
با تهران گفت: ايران و ع��راق مرزهايي به طول 1000 
كيلومتر دارند و اين دو كشور اشتراكات ديني و تاريخي 
هم دارند، علاوه بر اين شهروندان كرد در دو كشور وجود 
دارند و شهروندان عرب نيز در ايران وجود دارند. رشيد 
گفت كه عراق كشوري مستقل است و نياز به روابط خوب 
با ايران و امريكا دارد. رييس جمهور عراق تاكيد كرد كه 
كشورش آماده ميانجيگري ميان تهران و واشنگتن است. 
ناصركنعاني، سخنگوي وزارت خارجه روز گذشته در 
ارتباط با درخواست هاي امريكا در زمينه تبادل زندانيان 
با ايران گف��ت: اين موضوعات را نمي توانم تاييد كنم و 
در مورد آن اظهارنظر نمي كنم. سخنگوي وزارت امور 
خارجه افزود: در مرحله اي قرار داريم كه مي توانيم بگوييم 
انجام اين تبادل در صورت وجود اراده در طرف امريكايي 
ميسر است. كنعاني گفت: برخي از كشورهايي كه داراي 
روابط خوبي با دو طرف هستند در اين زمينه ايفاي نقش 
مي كنند و ما از نقش آفريني آنها اس��تقبال مي كنيم . 
اميدواريم اين موضوع در فاصله زماني كوتاهي رخ دهد . 
وي ادامه داد: آنچه كه براي ما مهم است، اظهارنظرهاي 
رسمي است نه تحليل ها و گمانه زني رسانه ها. سخنگوي 
وزارت خارجه در ادامه گفت وگوي خود با خبرنگاران در 
پاسخ به سوالي در ارتباط با اظهارنظر اخير وزير خارجه 
امريكا مبني بر اينكه ايران مسوول عدم احياي برجام 
است و اينكه ايران بايد تنش هايش را با كشورهاي منطقه 
كاهش دهد و باعث ايجاد تنش در منطقه نشود، اظهار 
كرد: موضع ما در مورد اين سخنان كاملا واضح است. 
دولت امريكا به صورت غير قانوني از برجام خارج شد و 

در واقع مسوول تخريب اين توافق است. 

تحریم  جدید اتحادیه اروپا
علیه ایران

اتحاديه اروپا با تكرار ادعاي حمايت نظامي ايران از روسيه 
در جنگ اوكراين، از طريق ارايه پهپادهاي جنگي به آن، 
تحريم هاي جديدي مرتبط با صنايع پهپادي عليه ايران 
اعمال كرد. اتحاديه اروپا امروز در نش��ريه رسمي خود 
اعلام ك��رد: فروش، تامين، انتقال يا ص��ادرات كالاها و 
فناوري هايي كه چه به صورت مستقيم و چه غير مستقيم 
به توانمندي ايران در زمينه توليد پهپادها كمك مي كند، 
چه منشأ آن در اتحاديه اروپا باشد و چه نباشد، به تمامي 
افراد حقيقي و حقوقي، نهادها يا هيات ها در ايران يا به 
منظور استفاده در ايران بايد ممنوع شود. اين تحريم ها 
همچنين شامل اعمال برخي محدوديت ها عليه افرادي 
مي ش��ود كه اتحاديه اروپا مدعي است، در ساختن اين 
پهپادها در ايران نقش دارند. ادعاي حمايت نظامي ايران 
از روسيه در جنگ آن عليه اوكراين از سوي ايران و روسيه 
رد شده است. ايران همكاري هاي دفاعي با روسيه را در 
چارچ��وب روابط دوجانبه و بي ارتباط با جنگ اوكراين 
تلقي كرده و گفته است كه از هيچ يك از طرفين اين جنگ 
حمايت نمي كند. علاوه بر اين، مقامات ايران بر آمادگي 
خود براي تسهيل اجرايي شدن راهكاري ديپلماتيك 
براي مناقش��ه ميان روس��يه و اوكراين و ميانجي گري 

گفت وگوهاي اين دو كشور اعلام آمادگي كرده اند.
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سخنگويدولت:

بازگشت تورم نقطه به نقطه به زير 40 درصد

دولت موافق كاهش حقوق بازنشسته ها نیست
علي بهادري جهرمي در نشست خود با اشاره به برنامه دولت 
براي مهار تورم گفت: بر اس��اس گزارش اخير مركز آمار، 
روند نزولي نرخ رشد تورم ادامه داشته و تورم نقطه به نقطه 
خانوارهاي كشور كه در خردادماه ١٤٠٢، ٤٢,٦ درصد بوده 
است، در تيرماه در مقايسه با ماه قبل 2/۳ درصد كاهش 

يافته و به زير 40 درصد رسيد.
وي افزود: اين در حالي اس��ت كه پرداخت تسهيلات در 
شبكه بانكي در سال گذشته رشد 45.۳ درصدي و در سه 
ماهه اول 1402 نيز رشد 25.۸ درصدي داشته است. حجم 
نقدينگي در مرداد 1۳۹2 معادل ۶40 هزار ميليارد تومان 
بود كه در پايان شهريور 1400 اين رقم به 4 هزار و ۶۸ هزار 
ميليارد تومان رسيد. سخنگوي دولت ادامه داد: همه اين ها 
در كنار رشد اقتصادي بيش از 4 درصدي است. نرخ بيكاري 
فصل بهار نيز طبق اعلام مركز آمار ايران به عدد بي سابقه 
۸.2 درصد )نسبت به بهار سال گذشته( كاهش يافته است.

بهادري جهرمي با بيان اينكه براي حل تنش آبي كشور 
240 طرح اولويت دار مورد توجه ويژه قرار گرفته اس��ت، 
اظهار كرد: مش��كل آب و خشكسالي يك بحران جهاني 
است. در ابتداي آغاز به كار دولت حدود ۳00 نقطه كشور 
تنش آبي شناسايي شده بود. براي رفع اين تنش ها 240 
طرح اولويت دار در سرتاسر كشور تعيين و مورد توجه ويژه 
قرار گرفته است. وي ادامه داد: به طور ميانگين بودجه آنها 
در سال گذشته سه برابر شده است. در سال گذشته رديف 
مستقلي براي طرح هاي اضطراري به مبلغ 1۳ هزار ميليارد 
تومان در قانون بودجه درج شد. سخنگوي دولت يادآور شد: 
دولت تلاش و تمركز خود را بر تكميل طرح هاي نيمه تمام 
و اجراي طرح جهاد آبرس��اني گذاشت. بهادري جهرمي 
همچنين درباره وضعيت تجارت خارجي دولت، گفت: 
طبق گزارش سازمان توس��عه تجارت صادرات ما به 15 
كشور همسايه در سال توافق هسته اي 22 ميليارد دلار و 
در سال پاياني دولت قبل 20 ميليارد دلار بوده اما در سال 
1401 و عليرغم تحريم هاي ظالمانه به بيش از ۳0 ميليارد 
دلار رسيد. بهادري جهرمي يادآور شد: حجم كل تجارت 
خارجي ما با همسايگان نيز از ۳2 ميليارد دلار در اجراي 
برجام و ۳۶ در سال پاياني دولت گذشته به 5۸ ميليارد دلار 
در سال 1401 رسيده است. تجارت با آفريقا نيز دو برابر شد 

و از ۶00 ميليون دلار به 1200 ميليون دلار رسيد. حجم 
كل تجارت خارجي از 7۳ ميليارد دلار در سال 1۳۹۹ به 

112 ميليارد دلار در سال 1401 رسيد.
وي در پاسخ به پرسش درباره سخنان اخيرا رييس مجلس 
در زمينه هدررفت سالانه 104 ميليارد دلاري در بخش 
انرژي و اقدام��ات دولت براي جلوگيري از اين هدر رفت، 
اظهار كرد: موضوع هدررفت ان��رژي بحث ديروز و امروز 
نيست بلكه بحثي بسيار قديمي در نظام حكمراني ماست. 
طبيعت��اً مجلس اگر نگاه يا برنامه اي در اي��ن حوزه دارد، 
نگاهش را در قالب قانون تصويب كند. الان در ايام تصويب 
برنامه توسعه هفتم هستيم. اگر بايد براي هدررفت انرژي 

تدبيري صورت گيرد در برنامه تعيين تكليف شود.
س��خنگوي دولت تصريح كرد: در اين زمينه هم شفاف 
صحبت شود كه يارانه پنهان يا رفع هدررفت انرژي يعني 
چه؟ يعن��ي مي خواهند نرخ چه چيزي جابه جا ش��ود؟ 
نرخ گاز است؟ نرخ نفت است؟ نرخ بنزين است؟ مقصود 
چه چيزي اس��ت؟ شفاف صحبت كنند كه مردم شفاف 
متوجه منظور ش��وند. ضمن اينكه مشخص شود برنامه 
مجلس در اين زمينه چيس��ت؟ بهادري جهرمي يادآور 
ش��د: دولت هم در جهت انجام كار كارشناس��ي همراه و 
مشاور اميني در تصميم گيري نهايي براي مجلس است و 
هم دولت مسووليت پذيري است و اگر قانون موضوعي را 
تعيين تكليف كند، دولت مسووليت خود را انجام مي دهد. 
س��خنگوي دولت تاكيد كرد: البته بايد به واقعيت هاي 
اجرايي در هنگام تصميم گيري توجه داشت، مثلًا نمي شود 
امروز تصويب كنيم و از فردا بگوييم كالابرگ الكترونيكي 
اجرا شود اما هنوز زيرساخت هاي آن فراهم نباشد. ضمن 
اينكه وقتي قانون تصويب مي شود ديگر يك صدا از مجلس 

شنيده شود و شاهد چندصدايي نباشيم.
بهادري جهرمي يادآور ش��د: وقت��ي مجلس در موضوع 
نرخ خوراك پتروشيمي تعيين تكليف مي كند ديگر يك 
كميسيون و يك نماينده حرف ديگري در آن موضوع واحد 
بر زبان نياورد. همه يكصدا باشند. دولت در مورد هدررفت 
انرژي و افزايش بهره وري برنامه روش��ني دارد و سازمان 
ملي بهره وري متولي اين كار ش��ده و دوهفته يك بار هم 
معاون اداري استخدامي رييس جمهوري در هيات دولت 

گزارش اقدامات در اين زمينه را ارايه مي كند. وي در پاسخ 
به پرسش��ي درباره وضعيت حقوق بازنشستگان، گفت: 
ش��خص رييس جمهوري به وضعيت معيشتي و حقوق 
بازنشستگان بسيار حساس اس��ت و در جلسه اي تاكيد 
داش��ت كه هزينه هاي يك فرد بازنشسته از يك كارمند 
شاغل بيشتر است. دولت به هيچ وجه موافق كاهش حقوق 
بازنشسته ها نيست و اگر برداشتي اينچنين از لايحه برنامه 

هفتم توسعه شده صحيح نيست.
س��خنگوي دولت با بيان اينكه اطمينان مي دهم اجازه 
نمي دهي��م هيچگونه تعرضي به حقوق بازنشس��تگان 
صورت بگيرد، اظهار كرد: دولت به دنبال تأمين و پرداخت 
حقوق پايدار و متناسب بازنشستگان است؛ در عين حال 
تلاش خود را براي اصلاح وضعيت ناترازي صندوق.هاي 
بازنشس��تگي به كار خواهيم بست تا شاهد تعادل منابع 
و مصارف در صندوق ها و ثب��ات و پايداري در نظام بيمه 
اجتماعي كشور و حل مشكلات كلان اقتصادي از طريق 

خاموش كردن موتورهاي خلق تورم و نقدينگي باشيم.
بهادري جهرمي در پاسخ به پرسشي درباره قيمت گذاري 
خودرو، گفت: هرچند مطابق صلاحيتي كه مجلس شوراي 
اسلامي به ش��وراي رقابت داده اين نهاد مستقل است اما 
ضروري است با هماهنگي و تعامل با نهادهايي كه مسوول 

مهار تورم هستند اقدام يا تصميمي اتخاذ شود.
وي افزود: اين امر منافاتي با استقلال اين نهاد ندارد اما انتظار 
دولت اين است كه اينگونه تصميمات يكجانبه و يكطرفه 
و بدون در نظر گرفتن شرايط كلي اقتصاد كشور و تحقق 
شعار سال براي مهار تورم اخذ نشود. سخنگوي دولت در 
پاسخ به پرسشي درباره خريد تضميني گندم، تاكيد كرد: 
با اعتماد كشاورزان و سياست هاي دولت، تاكنون خريد 
گندم امسال ركورد سال گذشته را شكست از 7 ميليون و 
200 هزار تُن فراتر رفت. ارزش گندم هاي خريداري شده 

از مرز 100 هزار ميليارد تومان عبور كرده است.
وي افزود: دو استان بوشهر و يزد به عنوان استاني هايي كه 
با حدود ۶ برابر رش��د خريد گندم نسبت به سال گذشته 
از افزايش كم س��ابقه اي در ميزان خريد گندم برخوردار 
بوده اند. خريد گندم در كهگيلويه و بويراحمد، 2.5 برابر و در 
استان هاي البرز، فارس و اصفهان، بيش از 2 برابر شده است. 

تاكنون بيش از 450 هزار كشاورز در سراسر كشور، گندم 
توليدي خود را به مراكز خريد اين محصول تحويل داده اند.

بهادري جهرمي در پاسخ به پرسشي درباره اصرار برخي 
نمايندگان مجلس بر جابه جايي معاون سياسي وزير كشور، 
تصريح كرد: جابه جايي مسوول برگزاري انتخابات شش 
مانده به انتخابات محل تأمل است. حرف وزير كشور در اين 
خصوص را بايد البته از خود وي شنيد. مسائل حاشيه اي 
و فرعي - به ويژه در حالي كه ش��ش ماه به انتخابات باقي 
مانده - نبايد مح��ور مباحث ميان قوا قرار بگيرد. دغدغه 
اصلي مردم مسائل معيشتي است و همكاري خوبي ميان 

دولت و مجلس وجود دارد.
سخنگوي دولت با اشاره به اقدام دولت براي محكوميت 
اهانت به قرآن در سوئد و دانمارك، اظهار كرد: وزارت امور 
خارجه در اين قضيه به موقع وارد عمل شد و فعالانه عمل 
كرد. از همان ابتداي ارتكاب اين اقدام موهن در دانمارك و 
سوئد با اعلام موضع رييس جمهوري و وزارت امور خارجه 

محكوم شد.
وي ادامه داد: سفراي هر دو كشور به وزارت خارجه احضار 
شدند. پذيرش سفير جديد سوئد و اعزام سفير به سوئد نيز 

متوقف شده است. همچنين به دستور رييس جمهوري تا 
زماني كه دولت سوئد براي حفظ حرمت كتاب هاي آسماني 
و قرآن اقدامي جدي انجام ندهد و با فردي كه هتاكي كرده، 

برخورد جدي نكنند، همين تصميم پابرجا خواهد بود.
بهادري جهرمي همچني��ن اعلام ك��رد: دولت در حال 
پيگيري تشكيل نشس��ت اضطراري سازمان همكاري 

اسلامي است.
وي در پاسخ به پرسشي با اشاره به وضعيت رشد نقدينگي 
اظهار كرد: رش��د نقدينگي از حدود 4۳ درصد در ابتداي 
استقرار دولت، خرداد امسال به 2۸ درصد رسيده و كاهش 
1۳.۸ درصدي داشته، در حالي كه پرداخت تسهيلات در 
شبكه بانكي كاهش نيافته و افزايش 45 درصدي داشته 
است. سه ماهه اول سال نرخ رشد تسهيلات 25.۸ درصد 
رش��د را تجربه كرده اس��ت. همزمان رشد اقتصادي هم 
مدنظر ب��وده و در صنايع دارويي رش��د 11.7 درصدي را 
شاهد بوديم و نرخ آمار بيكاري در فصل بهار كه فصل فعالي 
نيست با كاهش نسبت به سال قبل همراه شده كه نشان 
مي دهد مشكلات تورم، بيكاري، گراني و ركود به تدريج در 

حال برطرف شدن و در مسير درمان قرار گرفتن، است.



گلناز پرتوي مهر|
زنجيره ارزش نفت خام يك سازوكار بسيار پيچيده است كه 
شامل اكتشاف، استخراج، پالايش نفت خام و سپس تبديل 
نفت خام به محصولات سوختي يا شيميايي در دو شاخه 
پالايشگاهي و پتورپالايشگاهي است. يكي از چالش هاي 
اصلي كه اقتصاد ايران با آن مواجه اس��ت، خام فروش��ي 
نفت است كه به دليل عوامل مختلفي مانند تغيير شرايط 
بازار، تحريم هاي بين المللي و بي ثباتي سياسي  مي تواند با 
مشكل مواجه شود. براي مقابله با اين چالش، نياز روزافزوني 
به تمركز بر ايجاد زيرساخت هاي پتروپالايشگاهي وجود 
دارد كه مي تواند به افزايش ارزش نفت خام و جلوگيري از 
خام فروشي آن كمك كند. به گزارش خبرنگار »تعادل« 
زيرساخت هاي پتروپالايشگاهي شامل ساخت تاسيساتي 
اس��ت كه  مي تواند نفت خام را به محصولات ش��يميايي 
و محصولات جانبي مختل��ف مانند نفتا بنزين، گازوئيل 
تصفيه كند اما در كنار مواد س��وختي، مواد شيميايي با 
ارزش افزوده بالاتر نيز ايجاد خواهد ش��د. از همين رو نيز 
نسبت به پالايشگاه، پتروپالايش��گاه ارزش افزوده نهايي 
بيشتري روي نفت خام دارد كه به ايجاد فرصت هاي جديد 
براي رشد و توسعه اقتصادي كمك مي كند. علاوه بر اين، 
ساخت زيرساخت هاي پتروپالايشگاهي مي تواند مشاغل 
جديدي ايجاد كن��د و به خنثي كردن تاثير تحريم ها كه 
چالش بزرگي براي صنعت نفت اي��ران بوده كمك كند. 
به زعم كارشناسان، گسترش پتروپالايشگاه ها در كشور 
يك ضرورت است و مزيت هاي زيادي دارد. در وهله  اول، 
به خنثي سازي تحريم هاي نفتي  مي انجامد. زيرا نفت را به 
صورت خام صادر نمي كنيم و آن را به فرآورده هاي سوختي 
يا پتروشيميايي تبديل  مي كنيم. فروش فرآورده ها نسبت 
به نفت خام خاصيت تحريم پذيري بس��يار كمتري دارد 
بنابراين، از اثرگذاري تحريم ها كاسته  مي شود و لازم نيست 
در فروش نفت مان تخفيف قائل شويم.  يكي از مزيت هاي 
اصلي زيرس��اخت هاي پتروپالايش��گاهي اين است كه  
مي تواند به جلوگيري از فروش نفت خام كه  مي تواند دشوار 
و غيرقابل پيش بيني باشد، كمك كند. با پالايش نفت خام 
به محصولات با ارزش بالاتر، ايران  مي تواند وابستگي خود 
به صادرات نفت خام را كاهش دهد و به بازارهاي جديدي 
براي محصولات پالايش شده دست يابد. اين امر  مي تواند 
ب��ه افزايش ارزش منابع نفتي اي��ران و ايجاد فرصت هاي 
جديد براي رشد و توس��عه اقتصادي كمك كند. احداث 
پتروپالايش��گاه علاوه بر توليد فرآورده هاي ش��يميايي  
مي تواند در ايجاد اشتغال و توسعه اقتصادي نيز بسيار موثر 
باشد. ساخت و بهره برداري از يك پتروپالايشگاه نيازمند 
نيروي كار ماهر قابل توجهي است كه  مي تواند به تحريك 
اقتصاد محلي و ايجاد فرصت هاي جديد براي اشتغال كمك 
كند. علاوه بر اين، توليد محصولات پالايش شده  مي تواند 
به حمايت از س��اير صنايع و بخش ها مانند حمل و نقل و 
توليد كمك كند كه  مي تواند به رش��د و توسعه اقتصادي 
بيشتر كمك كند. ساخت زيرساخت هاي پتروپالايشگاهي 
همچنين مي تواند به خنثي كردن تاثير تحريم ها كمك 
كن��د، تحريم هايي كه در س��ال هاي اخير چالش بزرگي 
براي صنعت نفت ايران بوده است. با پالايش نفت خام به 
محصولات با ارزش بالاتر، ايران  مي تواند وابس��تگي خود 
به صادرات نفت خام را كاهش دهد و به بازارهاي جديدي 
براي محصولات پالايش شده دس��ت يابد. علاوه بر اين، 
توليد محصولات پالايش شده  مي تواند به حمايت از ساير 

صنايع و بخش ها مانند حم��ل و نقل و توليد كمك كند 
كه  مي تواند به رشد و توسعه اقتصادي بيشتر كمك كند. 
مجلس شوراي اس��لامي نيز به منظور افزايش جذابيت 
ساخت پتروپالايش��گاه ها و جذب سرمايه گذاران بخش 
غيردولتي براي سرمايه گذاري در ساخت پتروپالايشگاه ها، 
امتياز ويژه پروانه تنفس خوراك را به پتروپالايشگاه ها اعطا 
كرد. اين مجوز به پتروپالايش��گاه ها ام��كان واردات نفت 
خام با نرخ تنزي��ل را  مي دهد كه  مي تواند به افزايش بازده 
سرمايه گذاري اين پروژه عظيم نفتي به كمتر از يك سال و 
افزايش نرخ بازده داخلي آن تا حدود 10 درصد كمك كند. 
اين امر  مي تواند به جذابيت ساخت و ساز پتروپالايشگاه براي 
سرمايه گذاران و توسعه زيرساخت هاي پتروپالايشگاهي در 
كشور كمك كند. همچنين با توجه به مزيت هاي فراواني 
كه پتروپالايشگاه ها براي كشور دارند، همواره راه اندازي 
آنها مورد تأييد مقام معظم رهبري بوده اس��ت. ايشان در 
سخنراني ابتداي سال خودشان مطرح كردند كه بايد به 
سمت سرمايه گذاري حركت كنيم، زيرا نرخ سرمايه گذاري 
در كشور كم ش��ده اس��ت. يكي از مصداق هاي مهم اين 
سرمايه گذاري  مي تواند توسعه  ظرفيت هاي پالايشي كشور 
باش��د. با وجود تأكيدات مقام معظم رهبري در خصوص 
فاصله گرفتن از خام فروشي و افزايش سرمايه گذاري ها در 
كشور، اجراي قانون تنفس خوراك كه پيش نياز راه اندازي 
پتروپالايشگاه هاست با سد صندوق توسعه  ملي مواجه شده 
است. اين در حالي است كه رييس مجلس قبل در مشروح 
مذاكرات صحن نسبت به تاييد و اذن رهبري براي اعطاي 
مجوز تنفس خوراك اشاره داشتند و اين بيانات را مي توان 
در مشروح مذاكرات صحن به خوبي پيدا كرد. بنابراين بايد 
صندوق توسعه ملي نسبت به اعطاي مجوز تنفس خوراك 
هرچه سريع تر اقدام كند. نظرات سيد محمدرضا ميرتاج 
الديني، عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 

را در خصوص لزوم راه اندازي پتروپالايشگاه ها در كشور و 
تخصيص تنفس خوراك به آنها در ادامه  مي خوانيد.

   راه اندازي پتروپالايشگاه هاي مدرن 
و پيشرفته يكي از ضرورت هاست

ميرتاج الديني با اش��اره به اين موضوع ك��ه بارها در مورد 
اهميت راه اندازي پتروپالايش��گاه ها در كش��ور صحبت 
شده اس��ت و بايد اين امر به س��رانجام برسد، به خبرنگار 
»تعادل« گفت: مزيت هاي پتروپالايش��گاه ها بر كس��ي 
پوشيده نيست و اين موضوع در سطح كارشناسان خبره 
در دولت و مجلس بررسي شده است.  وي در ادامه گفت: 
وضعيتي كه الان در پتروشيمي ها داريم، قابل قبول نيست 
و بايد به سمت فاصله گرفتن از خام فروشي حركت كنيم. 
لازم است تكميل زنجيره  ارزش محصولات در دستور كار 
جدي ما باشد. اين امر محقق نمي شود مگر اينكه به سمت 
راه اندازي پتروپالايشگاه ها برويم و زمينه را براي فعاليت آنها 
فراهم كنيم.  اين عضو كميسيون برنامه و بودجه  مجلس 
خاطرنشان كرد: مساله  توسعه  زنجيره  ارزش محصولات 
به قدري داراي اهميت است و براي رونق اقتصادي كشور 
ضرورت دارد كه تخفيف هايي در بودجه براي اين موضوع 
ديده ايم. پتروپالايش��گاه ها يك ابزار مناس��ب و ضروري 
براي فاصله گرفتن از خام فروشي و تكميل زنجيره  ارزش 
محصولات به ش��مار  مي روند. ميرت��اج الديني گفت: در 
راستاي حمايت از رونق پتروپالايشگاه ها در كشور قانون 
حمايت از توسعه  صنايع پايين دستي نفت خام و ميعانات 
گازي را در مجل��س مصوب كردي��م. چندين طرح ذيل 
اين قانون مشمول دريافت تنفس خوراك شده اند. يكي 
از آنها طرح پالايش��گاه شيراز است كه پيشرفت فيزيكي 
خوبي داش��ته و به عنوان اولين ط��رح  مي تواند از تنفس 
خوراك بهره مند ش��ود.  در صورتي ك��ه اين طرح نتواند 

تنفس خوراك دريافت كند، سرمايه گذاران انگيزه  خود 
را براي سرمايه گذاري در ديگر طرح هاي پتروپالايشگاهي 
كشور از دس��ت  مي دهند. اين امر عواقب خوبي به لحاظ 
افزايش نرخ سرمايه گذاري در كش��ور و فاصله گرفتن از 
خام فروشي برايمان نخواهد داشت.  ميرتاج الديني گفت: 
راه اندازي پتروپالايش��گاه هاي مدرن و پيشرفته يكي از 
ضرورت هاست. نياز است سياست گذاري هاي دقيقي در 
راستاي گسترش تحقيق و توسعه در كشور داشته باشيم 
و با استفاده از ابزارهايي مانند پتروپالايشگاه ها خود را از شر 
خام فروشي و مشكلاتي كه براي كشور به وجود آورده است، 
خلاص كنيم.  وي ادامه داد: در شرايط فعلي كه تبديل به 
واردكننده  محصولات نهايي و صادركننده  مواد خام و نيمه 
خام ش��ده ايم، در واقع ارزش افزوده را تقديم كشورهاي 
ديگر  مي كنيم و خود را از مزاياي توليد محصولات نهايي 
بي بهره كرده ايم. در حالي كه با راه اندازي پتروپالايشگاه ها  
مي توانيم به توليد محصولات نهاي��ي بپردازيم و از آورده  
ارزي بالايي بهره مند ش��ويم.  ميرتاج الديني خاطرنشان 
كرد: تنفس خوراك به پتروپالايشگاه هاي جديدالتأسيس 
كمك  مي كن��د تا به حدي از بهره وري و توليد برس��ند و 
بتوانند به كارش��ان ادامه دهند. اين طرح، نوعي حمايت 
از پتروپالايشگاه هاست و براي رونق گرفتن آنها ضروري 
است. قانون مترقي تنفس خوراك در راستاي منافع كشور 
اس��ت و مش��وق بزرگي براي راه اندازي پتروپالايشگاه ها 
به ش��مار  مي رود.  وي در پايان تأكيد كرد: اذن رهبري در 
زمان تصويب قانون حمايت از توسعه  صنايع پايين دستي 
نفت خام و ميعانات گازي گرفته شده است و نيازي نيست 
مجدداً براي تخصيص تنفس خوراك به هر يك از طرح هاي 
پتروپالايشگاهي كشور از ايشان كسب اجازه شود. از نظر ما، 
نظر صندوق ملي توسعه در اين مورد نادرست است و بايد 

قانون تنفس خوراك اجرايي شود.

تحليل

اخبار كوتاه
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ثبت ركورد بي سابقه
مصرف آب در تهران

مصرف روزانه آب شهر تهران در حدنصابي بي سابقه 
از مرز سه  ميليارد و ۸00 ميليون ليتر در شبانه روز 
عبور كرد كه اين روند مصرف، مي تواند تامين پايدار 

آب شرب شهر تهران را با مخاطره مواجه كند.
به گزارش ايس��نا، ط��ي روزهاي اخي��ر و با حاكم 
شدن جبهه هواي گرم ميزان مصرف آب به شكل 
چشمگيري افزايش يافته، به گونه اي كه در هفته 
گذش��ته ميزان مصرف لحظه اي آب در تهران رقم 
بي س��ابقه ۵۷ هزار ليتر در ثاني��ه را تجربه كرده و 
در ط��ول تاريخ محاس��به ميزان مص��رف آب اين 

كلان شهر مشابه آن ثبت نشده است.
اين ش��رايط در حالي اس��ت كه ذخاير س��دهاي 
تامين كننده آب تهران نس��بت به س��ال گذشته 
۳0 ميليون مترمكعب كاهش دارد و تامين پايدار 
آب تهران تا پايان س��ال آبي )ابتداي پاييز( و آغاز 
بارش ها، دغدغه نگران كننده اي اس��ت كه صرفا با 
مشاركت شهروندان و كاهش حداقل 10 درصدي 

ميزان مصارف مي توان از آن عبور كرد.
بر اين اساس از شهروندان تهراني درخواست مي شود 
تا با مديريت مصرف آب و انجام برخي اقدامات ساده 
مانند رفع نش��تي احتمالي كولرهاي آبي، پرهيز 
از شست وش��وهاي غيرضروري، بررسي هاي فني 
اتصالات و لوله هاي آب س��اختمان و... از هدررفت 

آب پيش گيري كنند. 

»تعادل«بررسيكرد

توسعهظرفيتپتروپالايشگاهيدرپيچوخمكاغذبازيها!

مولدسازي  بر مدار قانون
مصوبه مولدسازي دارايي هاي  دولت چه زماني كه بر اساس 
مطالبه مقام معظم رهبري و در شوراي عالي هماهنگي قوا 
به تصويب رسيد و چه زماني كه به عنوان بندهايي از لايحه 
برنامه هفتم به مجلس پيشنهاد شد، مسيرغيرقانوني طي 
نكرده كه نياز به سوت زني داشته باشد به ويژه حالا كه تمام 
آنچه تحت عنوان مولدس��ازي انجام مي شود با شفافيت 

حداكثري تحت نظارت تمام مردم است.
به گزارش شادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت 
اموراقتصادي و دارايي در پاسخ به گزارش مورخ 1402/4/2۸ 
روزنامه تعادل با تيتر »سوت زني عليه فساد قانوني« و روزنامه 
اعتماد با تيتر »قانون مي نويسند تا بي قانوني مجاز شود« 
ناظر به نامه سرگش��اده احمد توكلي به س��ران قوا درباره 
مولدسازي دارايي هاي دولت توضيحاتي دارد كه به شرح 

زير است: 
 - نكته نخس��ت درباره ضرورت مولدس��ازي دارايي هاي 
دولت است كه گرچه بارها بر آن تاكيد و دلايل آن تشريح 
شده است اما لازم به يادآوري است كه رصد و پايش دقيق 
دارايي هاي دولت و جلوگيري از ركود و غيرمولد شدن آنها در 
تمام كشورهاي پيشرفته دنيا مرسوم است اما در ايران حتي 
ميزان دارايي هاي دولت مشخص نيست. دولت دارايي هاي 
غيرمنقول بسياري دارد اما اشراف بسيار كم به آنها و ابهام 
درباره تعداد و ارزش واقعي آنها يك معضل بزرگ است. هر 
سال در قانون بودجه دستگاه هاي دولتي مكلف مي شوند كه 
دارايي هاي غيرمنقول خود را در سامانه سادا )سامانه اموال 
دستگاه هاي اجرايي( ثبت كنند اما تكاليف مولدسازي در 
سال هاي گذشته اجرايي نشده است؛ بنابراين ادعاي اينكه 
قرار است رويه اي غيرقانوني طي شود از اساس بي مبنا است.

- اما چرا تكاليف قانوني مولدسازي در بودجه هاي سنواتي 
اجرا نمي شود؟ اول اينكه دس��تگاه ها براي ثبت دارايي ها 
و معرفي دارايي هاي مازاد همكاري نمي كردند و معياري 
ه��م براي مازاد بودن مش��خص نب��ود، دوم اينكه فرآيند 
ارزش افزايي دارايي براي جلوگيري از خام فروشي، بسيار 
تخصصي و طولاني بوده و ديگر اينك��ه در قيمت گذاري 
بي توجه به س��ازوكار بازار و عرضه و تقاضا صرفا براي رفع 
تكليف با قيمت غيرواقعي مزايده برگزار مي شد. از ديگر موانع 
اين بود كه امكان تقسيط و روش هاي نوين مولدسازي وجود 

نداشت؛ ريسك تصميمات مديران بدليل واهمه از تعقيب 
كيفري بالا بود و بنابراين ترجيح عدم واگذاري به بهانه هاي 
مختلف بود و بسياري از دارايي ها مشكلات متعدد حقوقي 
و تثبيت مالكيت داشتند و به راحتي در مسير مولدسازي 

قرار نمي گرفتند.
- ام��ا چرا »هيات هف��ت نفره؟« چالش هاي��ي كه به آنها 
اشاره ش��د و در عين حال ضرورت اجراي اين مهم موجب 
ش��د تا اولين  بار رهبر معظم انقلاب در ديدار شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي سران قوا در تاريخ چهارم آذر 1۳99 
تاكيد كردند: »بايد وزارتخانه ها همكاري كنند و اينجاست 
كه قاطعيت حكومتي و اس��لامي لازم است، بايد به  طور 
قاطع تصميم گيري و اقدام شود. شما مي توانيد هياتي را از 
طرف اين شورا معين كنيد كه اين هيات حجم مشخصي از 
دارايي ها را مشخص كند كه بايد به فروش برسد. هيات مورد 
اعتماد خودتان را كه عازم و جازم در اين معني باشد، تشكيل 
بدهيد و به اين هيات اعتماد كنيد، تا تصميم گيري كند. 
البته بايد طوري عمل كنند كه امنيت سرمايه گذاري حفظ 
شود.« اين موضوع در چندين جلسه كميسيون مقدماتي 
و شوراي عالي هماهنگي اقتصادي س��ران قوا موضوع به 
تفصيل مورد بحث و بررسي قرار گرفت و نظرات سران قوا 
و نمايندگان تام الاختيار آنها اخذ شد كه نهايتا در جلسه 
شصت و هفتم شوراي عالي هماهنگي اقتصادي تصويب 
شد و سپس مشاوران مرتبط در دفتر مقام معظم رهبري 
نيز در اين موضوع نظر دادند كه نهايتا در تاريخ 21 آبان ماه 
1401 اين مصوبه به تاييد رهبري رس��يد. در هيات عالي 
مولدسازي دو نماينده تام الاختيار قواي مقننه و قضاييه و پنج 
عضو دولت شامل: معاون اول )رييس( وزير اقتصاد )دبير(، 
وزير كشور، وزير راه و شهرسازي و رييس سازمان برنامه و 
بودجه حضور دارند كه دقيقا به دليل شكست مقاومت ها و 
قاطعيت تصميمات و اختيارات اين هيات با اين تركيب در 

نظر گرفته شده است. 
- شائبه ديگري كه بارها پاسخ داده شده اما مجددا تكرار شده 
مصونيت قضايي هيات است. اعضاي هيات از جرايم شخصي 
خودشان با سوءاستفاده از موقعيت عضويت در هيات مثل 
تباني، ارتشا و... مصونيت ندارند؛ اگر فرآيند و ضوابط مندرج 
در مصوبه و آيين نامه را رعاي��ت نكردند، مصونيت ندارند 

بلكه اگر فرآيند و احكام مندرج در مصوبه را رعايت كردند 
و ترتيبات تصميم گيري رعايت شد و تصميمي گرفته شد 
)تصميمي كه بالاترين سطوح سه قوه در آن راي مي دهند 
و شفاف همه از آن مطلع مي شوند(، مصونيت دارند، يعني 
به خاطر اين تصميم جمعي با رعايت احكام مصوبه، هيچ 
عضوي از هيات را مورد بازخواست و تعقيب و پيگرد قضايي 
قرار نمي دهند، زيرا اگر اين سطح عاليه تصميمات هم قابل 
پيگرد و تعقيب كيفري و متزلزل باشد، چندان تفاوتي با رويه 

پيشين وجود نخواهد نداشت.
- در ماه هاي گذشته يكي از رويكردهاي مهم، رفع ابهامات 
و حتي اصلاحات م��واردي از آيين نامه كه ايجاد ش��بهه 
مي كرده، در دستور كار هيات عالي مولدسازي بوده است. 
بر اين اساس در 24 اسفند ماه گذشته 10 اصلاح مهم آيين 
نامه اجرايي مولد سازي دارايي هاي دولت به تصويب و در 6 
فروردين امسال به تاييد شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
س��ران قوا رسيد.  امكان اولويت سنجي پروژه ها، تاكيد بر 
حفظ ارزش هاي شهرسازي، محيط زيستي و اكولوژيك 
و دارايي هاي واجد ارزش هاي تاريخي و ميراثي در فرآيند 
ارزش افزايي، عرضه رقابتي دارايي هاي مازاد معرفي شدن 
براي تهاتر با پروژه هاي نيمه تمام جهت رقابت خريد بين 
پيمانكاران و ساير افراد روي تابلو، ممنوعيت بازپس گيري 
موضوع معامله در صورتي ك��ه طرف قرارداد دولت، قصور 
و تقصيري نداشته باش��د براي اطمينان بخشي به بخش 
خصوصي، تعريف دقيق چارچوب مصونيت اعضاي هيات، 
تشكيل كميته براي نظارت بر عملكرد هيات، دبيرخانه و 
مجري متشكل از نمايندگان سران قوا به رياست نماينده 
قوه قضاييه، الزام دولت به ارايه لايحه دايمي مولدس��ازي 
دارايي هاي دولت، الزام به ايجاد يك درگاه اينترنتي براي 
شفافيت حداكثري از موارد مهمي است كه در اصلاح آيين 

نامه ديگر جاي شك و شبهه ای باقي نماند، لحاظ شد.
- اينكه چرا اين مصوبه از مسير مجلس دنبال نشده نيز بارها 
پاسخ داده شد اما براي يادآوري؛ تصويب در اين مرجع به 
دليل يك اضطرار و امر موقت است. تاكيد رهبري بر تشكيل 
اين هيات ذيل شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا 
به اين دليل بود كه هر سه قوه مستقيما در آن مشاركت و 
نظارت داشته باشند و با توجه به اينكه به دليل ضرورت تاييد 

رهبري بر همه مصوبات شوراي عالي هماهنگي اقتصادي كه 
قانون را نقض مي كنند، امكان نقض احكام قانوني كه مغايرت 
با برخي احكام مصوبه شوراي عالي دارند، فراهم است. ضمن 
اينكه اساسا مصوبات اين شورا موقت است و مطابق بند يك 
ماده يازده نظامنامه شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران 
قوا، در صورت ض��رورت تمديد مهلت مصوبه، بايد لايحه 
دايمي شدن آن مصوبه از طريق دولت به مجلس ارايه شود 
كه در اين موضوع هم همچنان كه پيش بيني ش��ده اين 
موضوع در قانون برنامه هفتم در دستور كار قرار گرفته كه اين 
مسير دقيقا منطبق بر قانون است؛ كدام سير غيرقانوني در 
اين مورد طي شده است كه آقاي توكلي سوت زني كرده اند؟ 
اگر مولد سازي به تصويب نمايندگان مجلس برسد آيا قانوني 
نيست؟ پس در چه مرجعي بايد اين ضرورت به تصويب برسد 

كه از ديدگاه ايشان قانون تلقي شود؟
- روش هاي مولدسازي متنوع است و ادعاي چوب حراج 
زدن به اموال دولت درست نيست. درباره طرح هاي عمراني؛ 
فروش، معاوضه، مشاركت، تامين مالي از طريق بازار سرمايه، 
واگذاري حق بهره برداري، تهاتر و توقف طرح هايي كه توجيه 
اقتصادي و اجتماعي خود را از دس��ت داده اند، پيش بيني 
شده است و درباره اموال غيرمنقول، فروش، واگذاري حق 
انتفاع، مشاركت، معاوضه، تهاتر و اوراق بهادارسازي اجرا 
خواهد شد؛ آن هم نه براي تامين كسري بودجه و هزينه هاي 
جاري كه براي به چرخه اقتصادي بازگشتن اموال راكد و به 

چرخش درآمد موتور فعاليت هاي عمراني.
- تا ك��ي بايد دولت ب��ه تعبيري » ميلياردر زاغه نش��ين 
باش��د« و با وجود داش��تن دارايي هاي زياد اعم از املاك و 
مستغلات و سهام، اما در پيشرفت و توسعه كشور و عمران 
و سرمايه گذاري بسيار كند عمل كند؟ در حالي كه يكي از 
بهترين تدابيري كه به طرح هاي عمراني و سرمايه گذاري 
كشور كمك مي كند و تأمين مالي غيرتورمي حوزه عمران 
كشور را سامان مي بخشد اين است كه از وسعت دارايي هاي 

راكد در جهت سرمايه گذاري هاي دولت استفاده كنيم.
 -اما نكته آخر حالا كه دولت با شفافيت حداكثري و راه اندازي 
تالار مولدس��ازي دارايي هاي دولت كه تمام جزييات اين 
فرآيند را پيش چشم مخاطبان قرار مي دهد چطور مي توان 

انذار داد كه اموال دولت حيف و ميل مي شود؟

روند افزايشي قيمت نفت 
سرعت گرفت

قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه با سيگنال هايي كه 
از محدودتر شدن عرضه مشاهده مي شود و وعده مقامات 
چيني براي تقويت اقتصاد اين كشور، براي سومين روز 
متوالي افزايش ياف��ت. بهاي معاملات نفت برنت با 22 
سنت معادل 0.۳ درصد افزايش، به ۸2 دلار و 96 سنت در 
هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با 2۳ سنت معادل 0.۳ درصد افزايش، به ۷۸ دلار 
و 9۷ سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روز گذشته 
با بيش از دو درصد افزايش بسته شده بودند و به بالاترين 
حد خود از آوريل رسيده بودند. شاخص هاي بازار جهاني 
نفت تحت تاثير انتظارات براي كاهش بيشتر عرضه از 
سوي اوپك پلاس، به مدت چهار هفته متوالي، افزايش 
پيدا كرده بودند. بعضي از تحليلگران مي گويند قيمت 
نفت ممكن است در كوتاه مدت، افزايش بيشتري پيدا 
كند. ادوارد مويا، تحليلگر شركت OANDA در اين باره 
گفت: معامله گران انرژي، اعتماد رو به رشدي پيدا كرده اند 
كه روند تحكيم سياست پولي بانك هاي مركزي جهان به 
زودي به پايان مي رسد و اين امر مي تواند از رشد اقتصاد 
جهاني پشتيباني كند. در بحبوحه روند احياي ضعيف 
دوران پس��اكرونا، سران چين كه دومين اقتصاد بزرگ 
جهان و دومين مصرف كننده بزرگ جهان است، وعده 
داده اند حمايت سياستي از اقتصاد را مضاعف كنند و به 
تقويت تقاضاي داخلي معطوف شده اند. با اين حال، آمار 
نامطلوب در منطقه يورو و امريكا، ضعفي كه در سراسر 
اقتصاد جهاني وجود دارد را بارز كرد. سرمايه گذاران انتظار 
دارند فدرال رزرو امريكا و بانك مركزي اروپا هفته جاري، 
نرخ بهره را يك چهارم واح��د افزايش دهند. بنابراين، 
توجه همه به اظهارات جروم پاول، رييس فدرال رزرو و 
كريستين لاگارد، رييس بانك مركزي اروپا درباره افزايش 
آتي نرخ بهره معطوف خواهد بود. بر اساس گزارش رويترز، 
آمار هفتگي ذخاير نفت امريكا بعدازظهر روز سه شنبه از 
سوي موسسه امريكن پتروليوم منتشر مي شود. چهار 
تحليلگر در نظرسنجي رويترز، برآورد كردند كه ذخاير 
نفت امريكا در هفته منتهي به 21 ژوييه، به ميزان حدود 

دو ميليون بشكه كاهش پيدا كرده است.

درآمد نفتي عربستان به 
پايين ترين ركورد از ۲۰۲۱ رسيد

عايدي عربستان س��عودي از فروش نفت به بازارهاي 
خارجي، بيش از يك سوم كاهش يافت و به پايين ترين 
ميزان از سپتامبر س��ال 2021 رسيد. داده هايي كه از 
سوي سازمان كل آمار عربستان سعودي منتشر شد و 
شامل نفت خام و فرآورده هاي نفتي بود، نشان داد درآمد 
صادرات نفت عربستان سعودي در ماه مه، به بيش از 19 
ميليارد دلار رسيد. سهم فروش نفت از كل صادرات، از 
حدود ۸1 درصد در يك سال قبل، به ۷4 درصد كاهش 
پيدا كرد. عربستان سعودي كه بزرگ ترين صادركننده 
نفت جهان است، در سال 2022 كه قيمت نفت و توليد 
اين كشور افزايش داشت، درآمد قابل توجهي از فروش 
نفت به دست آورد. اما امس��ال، اعلام كرده است براي 
تقويت قيمت نفت، به كاهش توليدي كه از ابتداي سال 
202۳ آغاز كرده بود، ادامه خواهد داد. قيمت نفت در 
هفته هاي اخير تحت تاثير عميق شدن كاهش عرضه 
عربستان سعودي و متحدانش در اوپك پلاس، تقويت 
شده اس��ت اما نگراني هايي كه نس��بت به پيامدهاي 
نرخ هاي بهره بالاتر بر فعاليت اقتصادي در امريكا و اروپا 
وجود دارد، رش��د قيمت ها را محدود نگه داشته است. 
ميانگين قيمت هر بشكه نفت برنت در ماه مه، حدود ۷۵ 
دلار بود و روز جاري، ۸2 دلار و 61 سنت معامله شد. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، در بخش غيرنفتي، صادرات 
عربستان س��عودي در ماه مه، بر مبناي سال به سال، 
حدود 9 درصد كاهش يافت و به 2۵ ميليارد راله )6.۷ 

ميليارد دلار( رسيد.

مديرديسپچينگشركتمليگازايران:
روزانه ۳۱۱ ميليون مترمكعب گاز 

به نيروگاه ها تزريق مي شود
جولايي بابيان اينكه طي ۳روز گذشته از ابتداي مرداد 
روزانه حدود ۳11ميليون مترمكعب گاز به نيروگاه هاي 
كشور تزريق شده است، اعلام كرد نيروگاه هاي متصل به 
شبكه گازهمچنان سوخت مايع استفاده نمي كنند. به 
گزارش وزارت نفت، محمدرضا جولايي مدير ديسپچينگ 
ش��ركت ملي گاز ايران گفت: ميانگين گازرس��اني به 
نيروگاه ه��اي كش��ور در تيرماه امس��ال ۳12 ميليون 
مترمكعب در روز بود كه اي��ن مقدار حدود 1۵ ميليون 
مترمكعب در روز نس��بت به مدت مش��ابه سال 1401 
افزايش يافت، از س��ويي تكليف ش��ركت ملي گاز براي 
گازرساني به نيروگاه ها روزانه 2۷0 ميليون مترمكعب 
اس��ت، اما با توجه به توان توليد گاز در پالايش��گاه هاي 
كشور، اين مقدار افزايش يافته است. وي تصريح كرد: از 
ابتداي فصل گرماي امسال تاكنون با توجه به گازرساني 
مطلوب، سوخت مايع شامل گازوئيل، نفت گاز و مازوت 
در نيروگاه هاي متصل به شبكه گاز سوزانده نشده است. 
به گفته مدير ديسپچينگ شركت ملي گاز ايران، مصرف 
روزانه بخش خانگي، تجاري و صنايع غير عمده هم امروز 

)سه شنبه، سوم مردادماه( 160 ميليون مترمكعب بود.

پيش بيني افزايش قيمت نفت
به دنبال بالا رفتن تقاضا

بانك س��رمايه گذاري گلدمن ساكس پيش بيني 
مي كند كمبود عرضه نفت در نيمه دوم سال جاري 
ميلادي قيمت آن را تا ۸6 دلار در هر بشكه افزايش 
ده��د. به گزارش تس��نيم به نق��ل از اويل پرايس، 
پيش بيني مي شود افزايش تقاضا براي نفت و پايين 
آمدن عرضه آن باعث كمبود شديد در بازار شده و 
قيمت نفت را تا پايان سال جاري ميلادي به ۸6 دلار 
در هر بشكه برساند. تحليلگران بانك سرمايه گذاري 
گلدمن ساكس عقيده دارند بالا رفتن تقاضا باعث 
مي شود بازار در نيمه دوم سال جاري ميلادي حدود 
2 ميليون بشكه در روز كمبود عرضه داشته باشد. در 
شرايطي كه تقاضا در تابستان جاري به يك ركورد 
جديد مي رس��د، عرضه رو به كاهش است. كاهش 
توليد و ص��ادرات نفت اوپك پلاس و كند ش��دن 
روند رش��د توليد نفت امريكا ه��م نقش بزرگي در 
كمبود نفت در سه ماهه سوم سال جاري ميلادي 

خواهد داشت.
شركت خدمات نفتي بيكر هيوز در روز جمعه اعلام 
كرد تعداد چاه هاي نفت و گاز امريكا در هفته گذشته 
تا 669 حلقه پايين آمده است. اين شركت پيش بيني 
كرده بيش از 100 چاه فعال تعطيل ش��وند. تعداد 
چاه هاي نفت و گاز امريكا در هفته گذش��ته 406 
حلقه كمتر از آغاز 2019 يعني قبل از بحران كرونا 
بود. در اين بين نش��انه هايي از پايين آمدن عرضه 

اوپك پلاس هم وجود دارد.
صادرات نفت خام روسيه براي دومين هفته پياپي 
كاه��ش يافته و پيش بيني مي ش��ود در چهار ماه 
منتهي به 16 جولاي به پايين ترين رقم طي 6 ماه 
گذشته رسيده باش��د . روسيه آماده است صادرات 
خود را ۵00 هزار بشكه در روز در ماه آگوست كاهش 
دهد. صادرات نفت خام عربستان هم رو به كاهش 
است و در ماه مه به كمتر از ۷ ميليون بشكه در روز 
رسيده بود. انتظار مي رود صادرات نفت بزرگ ترين 
توليد كنن��ده دنيا يك ميليون بش��كه در ماه هاي 

جولاي و آگوست كاهش يابد.

تخفيف صادرات نفت روسيه 
كمتر مي شود

وزارت دارايي روس��يه قصد دارد تخفيفي كه براي 
تعيين ماليات براي صادرات نفت اين كشور استفاده 
مي كند را از 2۵ دلار فعلي، به 20 دلار در هر بشكه 
كاهش ده��د. تحريم هاي غربي كه بر س��ر جنگ 
اوكراين عليه روسيه وضع شده اند از جمله مكانيزم 
سقف قيمت 60 دلار در هر بشكه براي صادرات نفت 
روسيه و ممنوعيت واردات به اتحاديه اروپا، كرملين 
را واداشته اند تا شيوه تعيين ماليات فروش نفت را 
تغيير دهد. ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه 
در فوريه، قانوني را امضا كرد كه تخفيف براي گريد 
نفتي اورال را براي محاسبات مالياتي را تثبيت كرد.

آنتون سيلوآنوف، وزير دارايي روسيه، در مصاحبه با 
يك سايت خبري روسي گفت: اكنون تخفيف، 2۵ 
دلار در هر بشكه نس��بت به نفت برنت است. قصد 
داريم آن را به 20 دلار در هر بشكه كاهش دهيم. ما 
اقدامات بيشتر را براي بهبود محاسبه ماليات براي 

صادرات نفت را بررسي مي كنيم.
سيلوآنوف درباره اقدامات مورد بررسي توضيحي 
ندادند اما افزود: در قيمت فعلي حدود ۸0 دلار هر 
بشكه نفت برنت، اين وزارتخانه هشت تريليون روبل 
)۸۸.۵ ميليارد دلار( ذخاير نفت و گاز را در س��ال 

202۳ جمع آوري خواهد كرد.
درآمد نفت و گاز روسيه در شش ماه نخست سال 
202۳، بر مبناي س��ال به سال 4۷ درصد كاهش 
پيدا كرد كه به دليل قيم��ت پايين تر نفت اورال و 
صادرات كمتر گاز طبيعي بود. وزير دارايي روسيه 
گفت: تا پايان س��ال كس��ري بودجه، حدود دو تا 
2.۵ درص��د توليد ناخالص داخل��ي خواهد بود. ما 
منابع كافي براي تامين مخارج برنامه ريزي داريم. 
بر اساس گزارش رويترز، در اين بين، وزارت انرژي 
روسيه اعلام كرد كه اين كشور براي مقابله با صادرات 
غيرقانوني سوخت، در حال بررسي محدود كردن 
تعداد شركت هايي است كه اجازه دارند فرآورده هاي 

نفتي را صادر كنند. جوابيه



بازار س��رمايه در يك ماه اخير بازدهي منفي داشته و اين 
روزه��ا بين مثب��ت و منفي ها گم ش��ده؛ البته همچنان 
منفي ها پرچمدار بازار هستند اما شرايط بدتر از گذشته 
شده و به واسطه دس��تكاري و دخالت هيچ اعتمادي در 
بازار ديده نمي شود و اين موضوع در حالي است كه بورس 
تهران ارزندگي بسيار خوبي دارد و اين در شرايط تورمي 
تنها بازاري است كه مي تواند در برابر سنگيني ها بايستد. 
اما مسوولان كشوري اجازه اين پايداري را نمي دهند و به 
دنبال دستكاري و جبران كسري بودجه خود از راه بورس 
هستند. در حال حاضر مولفه هايي زيادي تاثير مثبت روي 
بازار دارد و اگر مسوولان اجازه دهند اين مولفه ها تاثير خود 
را روي بازار بگذارند احتمالا شرايط بهتري خواهيم داشت.

  صورت مالي ها روي كدال
تا به امروز بخش عمده اي از صورت مالي هاي شركت هاي 
بورس��ي منتشر ش��ده اس��ت و بر همين اس��اس انتظار 
مي رود شرايط بازار س��رمايه تا حدود زيادي تغيير كند. 
بررسي اجمالي گزارش هاي منتشر شده نشان مي دهد 
كه بس��ياري از شركت ها فارغ از شرايط وخيم ايجاد شده 
ص��ورت مالي هاي بس��يار خوبي دارند و حت��ي برخي از 
شركت ها س��ود بيش از 100 درصدي كسب كرده اند و 
اين يعني شرايط مطلوب براي سودآوري. اما با اين وجود 
انتظار مي رود گزارش بعدي شرايط چندان خوبي نداشته 
باشند چراكه دولت با دخالت خود در بورس شرايط را برهم 
مي زند و اجازه سرمايه گذاري درست در بازار نمي دهد از 
سوي ديگر به علت افزايش تعرفه ها شركت هاي بورسي 
نيز با زيان مواجه مي شوند. به گفته كارشناسان ميانگين 
درآمد كل ش��ركت هاي بورس��ي افزاي��ش 30 درصدي 
داشته اس��ت كه اين موضوع حاكي از بهتر شدن شرايط 
بنيادي شركت هاست. اكثر گزارش هاي عملكردي فصلي 
شركت ها وضعيتي بهتر از حد انتظار داشتند كه اثر آنها بر 
بازار سرمايه قابل مشاهده است. احتمالا نماد شركت هايي 
با گزارش��ات مثبت، بهتر از ساير نمادها باشد تا معاملات 
بهتري طي هفته هاي آتي ثبت كنند. گزارش  مجامع مانع 
از ريزش بيشتر بسياري از نمادها خواهد شد و نمادهاي 

كوچك مي توانند بازدهي مثبتي را ايجاد كنند.

   بازي با نرخ خوراك
طي روزه��اي اخير خبر نامه محمدرض��ا پورابراهيمي، 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس به محمدباقر قاليباف، 
رييس مجلس تاثير بسزايي روي بازار داشت؛ در اين نامه 
پورابراهيمي با استناد به 3 قانون، خواستار ابطال مصوبه 
نرخ خوراك 7 هزارتوماني شد.  در نامه پورابراهيمي آمده 
است: افزايش نرخ خوراك و سوخت گاز( صنايع در ريزش 
شاخص بورس كه موجب ضرر و زيان سهامداران كاهش 
اعتماد جامعه، زيان و كاهش سود صندوق هاي بازنشستگي 
كشوري و لشكري وسهام عدالت شده و اثر منفي قابل توجه 
بر صنايع پتروشيمي كشور گذاشته است. طبق بند الف ماده 
)1( قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت الحاق )۲( 
تعيين نرخ گاز خوراك صنايع تابع معيارهاي مشخص از 
جمله معدل وزني درآمد صادراتي وارداتي و فروش داخلي 
گاز با حفظ قابليت رقابت پذيري قيمت محصولات توليدي 
بهبود متغيرهاي كلان اقتصادي ايجاد انگيزش و امكان 
جذب سرمايه گذاري داخلي و خارجي به عهده وزير نفت 
و خارج از اختيار هيات وزيران بوده و معيارهاي مورد نظر 

قانونگذار رعايت نشده است.
دولت در لايحه بودجه س��ال 1۴0۲ كل كشور پيشنهاد 
تعيين نرخ مشخص و ثابت خوراك گاز صنايع موسوم به 
نرخ 7 هزار توماني را داده بود اما مجلس در تصويب بند الف 
تبصره )1۴( قانون مزبور نه تنها آن را نپذيرفت بلكه مقرر 
نمود كه دولت نرخ مورد نظر وزارت نفت موضوع بند 1 )فوق 
را با هدف حماي��ت از صنايع تعديل نموده و كاهش دهد 
در حاليكه هيات وزيران به جاي وزير نفت به تعيين نرخ 
پرداخته و مضافا دولت كه صرفا اختيار تعديل كاهشي نرخ را 

داشته آن را خارج از حدود اختيار قانوني افزايش داده است. 
همچني��ن در همين رابطه مهدي طغياني، س��خنگوي 
كميس��يون اقتص��ادي مجلس گف��ت: بر اس��اس نامه 
پورابراهيم��ي به رييس مجلس، بر مبن��اي قانون الحاق 
سازمان تنظيم مقررات مالي دولت، براي نرخ گاز خوراك 
صنايع فرمولي طراحي شده  است كه بر اساس معدل وزني 
درآمد صادراتي، وارداتي همچنين فروش داخلي سال  و 
با حفظ قابليت رقابت پذيري قيمت محصولات توليدي 
باشد. بر اس��اس ماده ۲ و 3 قانون بهبود فضاي كسب وكار 
دولت بايد پيش از تصميم گيري درخصوص قيمت گذاري 
با تشكل هاي صنفي رايزني كند. بر اساس قانون بايد نرخ 
خوراك بر اس��اس فرمول محاسبه شده و عدد مشخص 
تعيين شود. ساير كشورهاي دنيا نرخ 10 ساله براي خوراك 
گاز تعيين مي كنند، اما در ايران در تيرماه مجدد نرخ جديد 
براي خوراك پتروشيمي ها تعيين مي شود.  در هر حال به 
نظر مي رسد كه بازي نرخ خوراك همچنان ادامه دار باشد؛ 
حدودا يك ماه است كه سهامدارن و فعالان بازار سرمايه با 
شايعات و تكذيب هاي مربوط به نرخ خوراك دست و پنجه 
نرم مي كنند و اين موضوع باعث شده كه شرايط سهامداري 
در بورس وخيم شود و هر روز شاهد خروج نقدينگي حقيقي 
از بازار باشيم. چندين ماه است كه سهامداران چشم انتظار 
تعيين نرخ خوراك هس��تند و مشخص شدن اين مولفه 
ميتواند ش��رايط بازار را تا حدود زيادي به ثبات برساند و 
اجازه دهد سهامداران با ديد بازتري در بازار فعاليت كنند. 
اكنون تنها شاهد تعطيلي شركت ها به علت افزايش نرخ 
خوراك و زيان سازي آنها هستيم، زماني كه نرخ خوراك 
به عدد واقعي و مشخصي برسد آن زمان شركت ها تصميم 
مي گيرند كه آيا با اين شرايط ايجاد شده ميتوانند فعاليت 
سودده داشته باشند يا خير؟ پس از آن سهامداران بورسي 

نيز ميتوانند تصميم بگيرند.

  تجديد ارزيابي دارايي ها در بازار
محمد ناطقي براي بورسان نوشت كه بنگاه ها براي ادامه 
فعاليت هاي اقتصادي خود بايد بتوانند همراه با رشد تورم و 
شرايط اقتصادي ديد درستي نسبت به دارايي هاي مجموعه 
خود داشته باشند تا بتوانند سرمايه گذاري هاي سودآوري 
داشته باش��ند اما تجديد ارزيابي دارايي ها حتي در مورد 
دارايي هايي با ارزش يك بنگاه نيز لزوما در س��طح جهان 
مطلوب نيست. فدرال رزرو امريكا در گزارش هاي مربوط 

به ليست دارايي هاي خود، ذخايري در حدود ۲۶1 ميليون 
و ۴۹۸ هزار اون��س طلا را اعلام مي كن��د، ارزش دفتري 
اين دارايي ها تنها 11 ميليارد دلار برآورد شده است! )هر 
اونس در حدود ۴۲ دلار( اين در حالي است كه امروز ارزش 
اونس طلا در مرز ۲000 دلار است. در واقع تجديد ارزيابي 
دارايي ها حتي در مورد دارايي هايي با ارزش مشخص نيز 
لزوما در س��طح جهان مطلوب نيس��ت، چون ارزش يك 
شركت براساس مدل هاي ارزش گذاري بر اساس ميزان 
جريان نقد آتي آن اندازه گيري مي ش��ود و آن ش��ركت با 
تمام اين دارايي ها توانسته است به چنين وجه نقدي برسد! 
بنابراين به روزرساني ارزش دارايي ها يعني »كارشناسان 
ارزش گ��ذاري دارايي« و نظرات آن��ان اهميت لحظه اي 
پيدا مي كن��د و همين مي تواند زمينه فس��اد و اطلاعات 

گمراه كننده را ايجاد كند.
پس دارايي براي شركت دو حالت دارد، يا دارايي مولد كه 
در حال توليد وجه نقد اس��ت يا دارايي نامولد كه شركت 
بهتر است آن را بفروشد و جريان نقد آن را در حوزه شركت 
سرمايه گذاري كند تا به جريان نقد برسد! در واقع انباشت 
دارايي جزو وظايف شركت ها در ابعاد جهاني نيست. اما آيا 

همين شرايط براي ايران حكم فرما است؟
همانطور كه گفته ش��د و همه مي داني��م تجديد ارزيابي 
دارايي ها اثر واقعي بر ارزش ش��ركت ها ن��دارد و ارزش در 
»بازار« و براساس جريان نقد آتي شركت مشخص مي شود. 
اما ماهيت تجديد ارزيابي دارايي ها در ايران از دو منظر مهم 
است: اهميت شفاف سازي: شركت ها در بازار سرمايه ايران 
به دليل تورم بالا بر روي دارايي هاي مختلف سرمايه گذاري 
كرده اند، خريد انواع مل��ك و دارايي غيرمولد در ترازنامه 
شركت ها بسيار ديده مي شود. با توجه به تورم بسيار بالاي 
اين دارايي ها، عمده مردم ديد مشخص و دقيقي نسبت به 
دارايي ش��ركت ها ندارند و تجديد ارزيابي سبب مي شود 
نگاه واقعي تري از سمت جامعه نسبت به بورس ايجاد شود. 
اهميت اقتصاد سياسي: اهميت دوم و اصلي چنين كاري 
ابعاد اقتصاد سياسي آن اس��ت. بسياري از مردم با نگاه به 
حاشيه سود شركت هاي بورسي به اين نتيجه رسيده اند كه 
اين شركت ها به حاشيه سود بسيار غيرعادي رسيده اند! اين 
در حالي هست كه با واقعيت تفاوت چشمگيري دارد! بخش 
مهمي از دارايي هاي ش��ركت ها كه شامل خط توليد آنها 
مي شود بسيار نسبت به ارزش ذاتي خود فاصله گرفته  اند. 
به همين منظور ميزان استهلاك به صورت واقعي گزارش 

نشده و حاشيه سود به طور غيرعادي افزايش پيدا مي كند
از طرفي مديران دولتي با چني��ن عملكردهايي به خود 
مي بالند و ادعاي مديريت »درس��ت« و مناسب منابع را 
دارند. اين نيز درست نيست و در صورتي كه ارزش واقعي 
اين بنگاه ها به دست بيايد، مشخص مي شود مديريت اين 
مجموعه ها چه ميزان با استاندارد جهاني فاصله دارد و چه 
ميزان بازده دارايي ها پايين تر است. بنابراين شايد در نگاه 
اول تجديد ارزيابي دارايي ها اقدام مناس��بي به نظر نرسد 
ولي با توجه به وضعيت اقتصاد ايران، اين كار مي تواند باعث 

»واقعي«تر شدن بازار سرمايه ايران شود.

  بورس در روزي كه گذشت
در معاملات روز چهارمين روز كاري هفته يعني سوم مرداد، 
شاخص كل بورس تهران 3 هزار و ۴3۹ واحد معادل 0.17 
درصد نسبت به روز كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح 
۲ ميليون و يك هزار و ۸۹7 واحد رسيد.شاخص كل هم 
وزن بورس نيز با افزايش هزار و ۲5۲ واحدي در رقم 710 
هزار و 7۹3 واحدي ايستاد.شاخص كل فرابورس نيز با افت 
5۸ واحدي به رقم ۲۶ هزار و ۶3۶ واحد رسيد. همچنين 
ش��اخص هم وزن فرابورس با افزايش 73 واحد به سطح 
130 هزار و 31۹ واحد رسيد.  روز سه شنبه خالص تغيير 
مالكيت حقوقي به حقيقي بازار س��هام منفي شد و ۲3۲ 
ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. در اين 
روز ارزش معاملات كل بازار سهام به 7 هزار و ۸03 ميليارد 
تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 1۲۶ 
ميليارد تومان بود كه ۲ درصد از ارزش كل معاملات بازار را 
در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با افزايش 
15 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۴ هزار و 
۹۴5 ميليارد تومان رس��يد.  در حجم معاملات نيز سهام 
دي با تعداد يك ميليارد و ۲۲7 ميليون و 17۹ هزار و 111 
سهم در صدر قرار گرفته است. شستا در رتبه دوم بيشترين 
حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به خساپا تعلق 
داش��ت. دو نماد خگس��تر و ذوب نيز در رتبه هاي بعدي 
بيشترين حجم معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات 
سه ش��نبه، ۶5 نماد صف خريد داشتند و ۶۲ نماد با صف  
فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با افت 
۴7 درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۲7۶ ميليارد تومان 
كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش 

111 درصدي به ۴35 ميليارد تومان رسيد.
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تجديد ارزيابي دارايي  شركت هاي 
بورسي امكان پذير است؟

فرداي اقتصاد| مدتي است موضوع اجباري كردن 
س��اليانه تجديد ارزيابي براي ش��ركت هاي بورس��ي 
كش��ور توس��ط برخي از فعالان، ناظران و قانونگذاران 
مطرح شده اس��ت. از ثمرات اين پيشنهاد در محافل 
كارشناسي بسيار گفته شده اس��ت؛ از اين رو، از بيان 
مجدد آن صرف نظ��ر مي كنيم. در ض��رورت تجديد 
ارزيابي با همكاران همداستان هستيم؛ اما چند ملاحظه 
عملياتي -- كمتر گفته شده -- را براي اجرايي شدن 
تجديد ارزيابي در بازار سرمايه كشور، آن هم در مقياس 
وسيع تمام شركت هاي بورسي، بايد در نظر بگيريم. به 
عبارتي پرسش ها اين است اگر قرار باشد تجديد ارزيابي 
به صورت ساليانه در مقياس گسترده )تمام شركت هاي 
بورسي( انجام شود، زيرساخت هاي اجرايي و عملياتي 
براي اجباري شدن قانون تجديد ارزيابي به تواتر ساليانه 
چيست؟ آيا زيرساخت هاي ضروري براي انجام آن در 
مقياس گسترده بازار سرمايه در حال حاضر وجود دارد؟ 

اگر نه، راهكارهاي آن چيست؟ 
۱-ظرفيت كارشناسي و ظرفيت شركت ها

چه كسي قرار اس��ت تجديد ارزيابي را انجام دهد و آيا 
ظرفيت كارشناس��ي آن در حال حاضر وج��ود دارد؟ 
كارشناسان رسمي يا هيات مديره شركت ها؟ در حال 
حاضر كارشناسان رسمي در دو نهاد دادگستري و مركز 
امور مشاوران در رشته هاي مختلف كارشناسي اين كار 

را انجام مي دهند.
۱-۱- بعضا براي ش��ركت هاي حتي كوچك، تجديد 
ارزيابي آن شركت را چندين ماه درگير فرآيند تجديد 
ارزيابي براي ارايه مس��تندات به كارشناس��ان رسمي 
مي كند. حال اگر تجديد ارزيابي قرار باشد ساليانه انجام 
شود و به صورت دس��تي )و نه مكانيزه( صورت گيرد، 
مي تواند شركت ها را از عمليات اصلي خودشان منحرف 
كند و آنها را درگير بوركراس��ي تجديد ارزيابي نمايد. 
خاطرمان هست زمانيكه كارشناسان رسمي در حال 
برآورد NAV دو شركت ايران خودرو و سايپا به منظور 
فروش بلوك مديريتي آن بودند؛ دست آخر به دليل حجم 
و گستردگي اين دو شركت، تعداد بسيار شركت هاي زير 
مجموعه آن و تو در تويي سهامداران، زمان برآورد آن به 
درازا كشيد؛ اين موضوع براي شركت هاي بزرگ مي تواند 
شدت بيشتري يابد؛ حال اگر ساليانه هم باشد كه باعث 
مي شود اين شركت ها -- با شيوه فعلي فرآيند كارشناس 
رسمي -- از فعاليت اصلي خود كاملًا منحرف شوند و 
ماه ها درگير ارايه مستندات به كارشناسان رسمي شوند.

۲-۲- آيا ظرفيت كارشناس��ي حرف��ه اي در كانون 
كارشناسان رسمي دادگستري و مركز امور مشاوران 
قوه قضاييه ب��راي اين موضوع )تجدي��د ارزيابي تمام 
شركت هاي بورس��ي( وجود دارد؟ به نظر مي رسد در 

حال حاضر خير.
بنابراين، ايجاد زيرساخت فرآيندي و ظرفيت كارشناسي 
لازم در شركت هاي بورسي و نهادهاي كارشناسي به 
منظور تجديد ارزيابي تمامي شركت از الزامات اين قانون 
پيشنهادي است. يك راه حل براي اين چالش مي تواند 
مثلا مكانيزه كردن فرآيند تجديد ارزيابي براي شركت ها 
است يا اينكه راهكار ميانه اي در نظر گرفت؛ مثلًا هيات 
مديره شركت ها گزارش قيمت روز دارايي هاي خود را در 
سامانه كدال گزارش كنند و هر سه سال هم كارشناسان 

رسمي تجديد ارزيابي را براي شركت ها انجام دهند.
 نكته دوم در خصوص تجديد ارزيابي، تاييد حسابرس 
اس��ت. يك مث��ال بارز و عين��ي در خص��وص يكي از 
شركت هاي بورسي )به طور مشخص هتل كوثر اصفهان( 
كه تجديد ارزياب��ي آن را حس��ابرس تاييد نمي كرد؛ 
حال اگر قرار باشد با همين ساختار حسابرس بخواهد 
تجديد ارزيابي ها را رد كند، ارايه و انتش��ار صورت هاي 
مالي حسابرس��ي شده شركت ها در س��امانه كدال به 
منظور تصميم گيري سرمايه گذاران با مشكل مواجه 
خواهد شد. يك راه حل براي اين چالش مي تواند مثلًا 
تشكيل كميته عالي با مشاركت سازمان بورس، جامعه 
حسابداران رسمي و كانون كارشناسان رسمي و مركز 
امور مشاوران قوه قضاييه براي اين موضوع هست؛ اگر هم 
كه قرار باشد شركت صرفا قيمت روز دارايي ها را گزارش 
كنند و پاي كارشناسان رسمي هر سه سال يك بار براي 
اين موضوع وسط كشيده شود، نياز به تشكيل چنين 

كميته  عالي نيست.
 نكته ديگر در خصوص ماليات مترتب بر تجديد ارزيابي 
است. هنوز سازمان امور مالياتي در خصوص مشمول 
بودن ماليات براي تجديد ارزيابي، نظرات خود را شفاف 
اعلام نكرده است و شركت ها در اين خصوص ابهام دارند. 
ابهام در اين خص��وص مي تواند موجب اخذ ماليات از 
شركت ها گردد. سازمان امور ماالياتي بايد شفاف نظر 
خود را در اين خصوص به س��ازمان ب��ورس و جامعه 
سهامداران اعلام نمايد.در پايان، بيان اين نكات به منظور 
نفي اصل موضوع تجديد ارزيابي و ثمرات آن نيست، بلكه 
شبكه كارشناسان ارزشگذاري با تجديد ارزيابي براي 
شفافيت اطلاعاتي صورت هاي مالي و نهايتاً افزايش 
كارايي بازار كاملا موافق است به شرط اينكه ملاحظات 

عملياتي و اجرايي آن در نظر گرفته شود. 

ريسك و فرصت سرمايه گذاري 
در پالايشگاه هاي بورسي

بورسان| سارا فلاح، كارشناس بازار سرمايه ضمن 
بررسي عملكرد پالايش��ي ها از ريسك هاي پيش 
روي اين ش��ركت ها خبر داد و گفت: »در چند روز 
اخير گزارش فصلي پالايش��ي ها در سامانه كدال 
قرار گرفت. گزارشاتي كه پايين تر از حد انتظار بود. 
هرچند پيش بيني مي ش��د كه بهار خوش اقبالي 
گروه پالايش��ي نداشته باش��ند، چرا كه ميانگين 
كرك اسپردها در فصل بهار ۸ دلار بود و نرخ تسعير 
هم در نرخ ۲۸500 تومان قرار داشت. اين در حالي 
است كه در ميان پالايشي ها، پالايشگاه نفت اصفهان 
گزارش نسبتا بهتري ارايه كرد و كاهش ۴۲درصدي 
سود خالص را اعلام كرد. »شپنا« در بهار 1۴01، 13 
هزار ميليارد تومان سود خالص داشت كه اين رقم 
در بهار امسال به 7.5 هزار ميليارد تومان افت كرد. 

كالاهاي ايراني و بازار ارمنستان

برزخ بازار سرمايه

استفاده از ظرفيت بازارهاي 
كش��ورهاي همسايه، قطعا 
نق��ش و س��همي مه��م در  
اقتصاد اي��ران دارد و در اين 
بين همسايه شمالي ايران، 
يكي از بهترين زيرساخت ها 
و ظرفيت ها براي حضوري 
قدرتمندت��ر و ص��ادرات 
گس��ترده كالاهاي ايراني به شمار مي رود. تجارت غير 
نفتي ايران به كشور ارمنستان در بهار امسال به بيش 
از335ه��زار ت��ن كالا، به ارزش 101 ميلي��ون و 7۴7 
هزار دلار رس��يد كه اين ميزان در مقايسه با بهار سال 
قبل، با رش��د 70 درصدي در وزن و 3۸.۴ درصدي در 
ارزش همراه بوده اس��ت. صادرات غيرنفت��ي ايران به 
ارمنستان در سال 1۴01 شاهد رشد 53درصدي بود و 
اين روند در بهار امسال، شتاب بيشتري را با رشد 3۸.۴ 
درصدي نسبت به سه ماهه نخست 1۴01 پيدا كرده 
است. جمهوري اسلامي ايران سياست توسعه روابط 
همه جانبه با همسايگان را با نگاه احترام متقابل، حفظ 
تماميت ارزي و منافع مشترك دنبال مي كند كه توسعه 
روابط اقتصادي با ارمنستان در همين چارچوب قابل 
ارزيابي است. ارمنستان با وجود جمعيت نسبتا كم سه 
ميليون نف��ري، دروازه ورود ايران به اتحاديه اقتصادي 
اوراس��يا و شرق اروپا است و به عبارتي تنها مرز زميني 
ايران با كشورهاي اتحاديه اقتصادي اوراسيا با جمعيت 
1۸۴ميليون نفري و بازار خريد 500 ميليارد دلاري به 

شمار مي رود .
مواد معدني، لاش��ه گوس��فندي، انواع فيلترها، كاغذ 
كرافت، مقوا، چوب، تجهيزات پزشكي، دستگاه هاي 
س��نجش، لوازم الكتريكي، محص��ولات آهني و لوازم 
يدكي، ه��زار و ۸7۲ تن كالاي وارداتي از ارمنس��تان 
در فص��ل بهار ب��ه ارزش هفت ميلي��ون و ۹۹5 هزار و 
۴10 دلار بود كه با رش��د 1۶۲ درصدي در وزن و 300 
درصدي در ارزش همراه بوده است . با تقويت مناسبات 
در منطقه قفقاز بين همس��ايگان و كاهش تنش هاي 
موجود، توسعه زيرساخت ها و عضويت ايران در اتحاديه 
اوراسيا، مي توان ش��اهد افزايش حجم تجارت ايران با 
اوراسيا و ش��رق اروپا از طريق ارمنستان، در كنار ساير 
مسيرهاي دريايي )بنادر شمالي به روسيه و قزاقستان(، 
زميني و ريلي )از آذربايجان به روسيه( بود البته توسعه 
روابط با كشورهاي عضو اكو مانند آذربايجان نيز همواره 
در چارچوب سياس��ت همس��ايگي، همگرايي، چند 
جانبه گرايي و توسعه بازار هاي منطقه اي و بين المللي 
در دستور كار دولت سيزدهم بوده و رونق تجارت با اين 
كشور، كشورهاي آسياي ميانه، شبه قاره هند و عربي 

همزمان دنبال مي شود. 

چن��د روزي مي ش��ود كه 
وارد دومين فصل تابستان و 
گرم ترين ماه  سال شده ايم؛ 
اي��ن گرم��ا باع��ث ش��ده 
بس��ياري از بازاره��ا تكاني 
بخورند و بايد گفت بازارهاي 
سرمايه گذاري از گرماي هوا 
عطش دارن��د و برخي ديگر 
درگير گرمازدگي شديد شده اند و مسوولان بازار ها نيز 

به دنبال راهي براي درمان آنها هستند. 
ولي از حق نگذريم س��خت ترين روزهاي تابستان در 
همين گرمازدگي خلاصه مي ش��ود، به واس��طه اين 
گرمازدگي به حالي مي رس��يم كه ب��ا هيچ چيز قابل 
درمان نيس��ت و تنها چند ليوان آب خنك و شايد هم 
شربت آبليمو مي خوريم تا شايد اين گرمازدگي بگذرد. 
البته ممكن است شربت آبليمو حال ما رو خوب نكند 
و كارمان به بيمارستان و سرم بكشد؛ تابستان آنطور كه 
تعريف مي كنند قشنگ نيس��ت و ممكن است با يك 
هواي گرم چند ساعت و چند روزي حال وخيم و سختي 
را تجربه كنيم. اين گرمازدگي به بورس هم رسيده و از 
15 ارديبهشت در خنكاي هوا، بورس از دست دخالت ها 
گرمازده ش��د و اكنون چندين ماه كه سعي مي كنند 
با دارو بورس را به حال خوش برس��انند؛ اما متاسفانه از 
داروهاي اشتباه استفاده مي كنند و حال اين بازار وخيم تر 
از گذشته مي  شود. روز 15 ارديبهشت ماه نرخ خوراك 
پتروشيمي ها به صورت پنهاني به عدد هفت هزار تومان 
رسيد و از آن روز تا به الان بورس تهران روز خوش نديده 
و سهامداران در برزخ هستند. نكته قابل توجه اينجاست 
مسوولان به واسطه پنهان كاري شفافيت بورس را زير 
سوال بردند و از سوي ديگر همچنان سرمايه گذاري را 
سودده مي دانند. مساله اصلي اينجاست كه اكنون تمام 
شركت هاي بورسي از نظر بنيادي شرايط بسيار خوبي 
دارند، اكنون نيز به پايين ترين قيمت خود رسيده اند و 
درنهايت اگر دخالتي نباشد اين شركت ها در ميان مدت 
)زماني براي جبران گذشته نياز دارند( مي توانند سود 
بسيار خوبي داشته باشند. اما مشكل اينجاست كه هر 
كس به فكر خود است و كاري با ترميم بازار ندارد. نرخ 
خوراك پتروشيمي ها بسيار بالاست و شركت ها با اين 
نرخ زيان بسيار بالايي به دس��ت خواهند آورد؛ مساله 
اينجاست كه برخي مي گويند نرخ خوراك پايين است 
و شركت ها س��ود مي كنند براي حل اين مشكل لازم 
است تجديد ارزيابي ش��ركت ها هر چه سريع تر انجام 
شود و پس از آن اين افراد سري به صورت مالي شركت ها 
بزنند؛ البته اكنون نيز صورت مالي اين قبيل از شركت ها 
سراسر زيان است. بورس از ارديبهشت ماه گرمازده شده 
و از سوي ديگر سهامداران به واسطه اين گرمازدگي در 
برزخ هس��تند. در اصل بايد گفت بازاري مولد همانند 
بورس اكنون شرايط وخيمي دارد و هيچ سرمايه گذاري 
راضي نيست س��رمايه خود را در اين بازار نگاه دارد؛ در 
نتيجه متولي و ناظر بازار سرمايه بايد كاري براي جبران 

اين شرايط كند تا دوباره سرمايه ها به بورس بازگردد. 

 »تعادل«بررسيميكند

بورس در انتظار روزهاي خوش

درس هاي ونزوئلا براي اقتصاد ايران
هوگو چاوز، از حزب انقلاب بوليواري جنبش چپ برآمد و 
1۴ سال رييس جمهور ونزوئلا بود. چاوز ِضد امپرياليست، 
با اقتص��اد كاري كرد كه امروزه براي توصيف اقتصادهاي 
بيمار از ونزوئلايي ش��دن ياد مي كنند. غيرقانوني كردن 
تورم با استراتژي قيمت گذاري دستوري، منجر به كمياب 
شدن كالاها و اتفاقا افزايش تورم شد، سياستي كه حتي 

اقتصاددانان چپ گرا هم آن را محصول توهم مي ناميدند.
به گزارش بازاروما، هشت سال پس از دولت سوسياليستي 
هوگو چاوز كه كنترل دستوري و شديد قيمت ها بر كالاهاي 
اساسي اعمال ش��د، ونزوئلا بالاترين نرخ جهاني تورم را 
داشت. قيمت غذا در كاراكاس )پايتخت ونزوئلا( در سال 
۲011، ۹ برابر بيشتر از زماني شد كه كنترل هاي دستوري 
تصويب شدند. بر اساس اطلاعات بانك مركزي اين كشور، 
دستمزدها ۴0 درصد كمتر از تورم افزايش يافتند. در سال 
۲010، قيمت مصرف كننده ۲7 درصد افزايش يافت و تا 
چند سال هم ادامه داشت. اين در حالي بود كه اين افزايش 
به طور ميانگين در امريكاي لاتين تنها ۶ درصد بود. بنابراين 
براي برگزاري انتخابات در سال ۲01۲ بايد كارهايي انجام 
مي شد؛ پس هوگو چاوز از قدرت قانوني خود براي صدور 
قانون »قيمت ها و هزينه هاي منصفانه«  استفاده كرد كه در 
حقيقت تورم را غيرقانوني مي كرد. طبق مقدمه اين قانون، 
»سوءاستفاده هاي آشكار از قدرت انحصاري در بسياري از 
بخش هاي اقتصاد« وجود دارد كه منجر به افزايش مداوم 
قيمت ها مي شود. افزايش قيمتي كه به گفته اين لايحه 
دولتي هيچ دليلي ندارد؛ مگر باج گرفتن از مردم. دولت با 
تعيين كردن ساختارهاي هزينه، قيمت هاي به اصطلاح 
منصفانه را در كل اقتصاد مشخص مي كند. دولت ونزوئلا 
در آن زمان مي گفت كه تا ماه نوامبر بروكراسي مورد نياز 

اين كار آماده خواهد شد كه باعث شد كسب وكارهايي كه 
قيمت هاي »ناعادلانه« روي محصولات مي گذارند، جريمه 
يا موقتا تعطيل شوند. بخش خصوصي كه تحت كنترل 
بيشتري قرار گرفته بود، عصباني بود. در عين حال اين قانون 
منتقدان چپ گرا هم داشت. هاينز ديتريش، يكي از اساتيد 
مكزيكي – آلماني كه تا اواخر سال ۲011 يكي از مهم ترين 
حاميان چاوز هم بود، اين قانون را محصول »توهم« ناميد. 
ديتريش نوشت، مفهوم قرون وسطايي ِ »قيمت عادلانه« 

يك »طرح خيال انگيز« بود.

   ناياب شدن كالاهاي اساسي
همچنين طرح مشابهي در زمان دولت جيمي لوسينچي، 
رييس جمهور سوسياليس��ت دموكرات، در سال هاي 

1۹۸۴-1۹۸۹ وجود داشت و عملياتي شد كه در طول 
سه سال اول فعاليت آن طرح، تورم سالانه از 1۶ درصد 
به ۴0 درصد رس��يد و در نهايت با تش��ديد كنترل هاي 
دس��توري به 100 درصد رس��يد. دقيقا شبيه اتفاقاتي 
كه همان س��ال افتاد، يكي از اثرات كنترل دس��توري 
قيمت هاي دول��ت چاوز كاه��ش موجوديت كالاهاي 
اساس��ي يا همان قوت غالب مردم بود. در ماه هاي آخر 
منتهي به سال ۲011، ش��اخص هاي كميابي يا نايابي 
كالا كه توس��ط بانك مركزي و سازمان هاي خصوصي 
حوزه نظرسنجي آماده ش��ده بود، كم و كاستي هاي رو 
به افزايش محصولات روي قفسه هاي سوپر ماركت ها را 
ثابت كرد. كمياب ترين محصول روغن خوراكي بود و بعد 
از آن مرغ، پودر شير و انواع پنيرهاي ارزان قيمت در كنار 

شكر و گوشت كمياب شدند. هر چند اوضاع تقريباً به بدي 
اوايل سال ۲00۸ نبود، اما روند منفي آغاز شده بود و به 
نظر مي رسيد كه قانون جديد آن را تشديد خواهد كرد. 
خرده فروشاني هم كه بدترين آسيب را از مشكلات عرضه 
مي ديدند، حلقه هاي رنجيره اي دولتي بودند كه به طور 
خاص براي تهيه منبع مطمئن غذاي ارزان روي كار آمده 
بود. در س��ال ۲00۸ دولت با هزينه 7.5 ميليون دلاري 
روي واردات مواد غذايي، بر كمبود محصولات فائق آمد. 
اما به لطف ناكارآمدي ها و فساد، محموله هاي عظيم مواد 
غذايي قبل از رسيدن به مغازه ها خراب شدند. با بالا بودن 
قيمت هاي صادرات نف��ت ونزوئلا، دولت پيش از اينكه 
كمياب بودن كالاها بدل به يك مساله انتخاباتي شود، 
واردات را دوباره افزايش داد. هوگو چاوز ِسوسياليست از 

موهبت دستوري نبودن قيمت نفت بهره مي برد.

   كور كردن ذوق توليد در بخش خصوصي
بلومبرگ در گزارش��ي كه اخيرا درباره اقتصاد ونزوئلا 
نوشته است به تاريخ سياست قيمت گذاري دستوري 
اشاره مي كند. تاريخ ونزوئلا از كنترل دستوري قيمت ها 
كه بس��ياري از آنها توس��ط هوگو چاوز از سال ۲003 
اعمال شد، روي بخش خصوصي تأثير منفي گذاشت؛ 
چرا كه شركت ها نمي توانستند توان توليدي خود را زير 
بار قيمت هاي دس��توري دولت حفظ كنند.  در نتيجه 
بسياري از ش��ركت هاي خصوصي ملي – يا به عبارتي 
دولت��ي – ش��دند. زماني هم كه قيمت نفت در س��ال 
۲01۴ به پايين ترين حد خود رسيد و ونزوئلايي ها براي 
خريد سهميه بندي ش��ده شير و آرد ساعت ها در صف 
مي ايستادند، كمياب شدن كالاها به جان بازار افتاده بود.

روح الله لطيفي

رقيه ندايي



گروه راه و شهرسازي|
رييس كل بانك مركزي كه متولي انتشار آمار تحولات بازار 
رسمي مسكن است و البته طي هفت ماهه گذشته در اين 
زمينه »ترك فعل« كرده است، ديروز در جمع گروهي از 
اقتصاددانان گوشه اي از آمار تحولات اين بازار را به صورت 
كلي و قطره چكاني افشا كرد. محمدرضا فرزين، رييس 
كل بانك مركزي در اين رابطه گفت: گزارش هاي موجود 
حاكي از اين است كه متوسط قيمت يك متر مربع زيربناي 
واحدهاي مسكوني معامله شده شهر تهران در تيرماه نسبت 
به ماه هاي گذشته كاهش قابل توجهي داشته است. وي 
افزود: بررسي اطلاعات مناطق 22 گانه تهران نيز نشان 
مي دهد قيمت مسكن در 15 منطقه كاهشي بوده است و 
اين امر متعاقباً تاثير قابل توجهي بر كاهش قيمت مسكن در 
تمامي مناطق كشور مي گذارد.  به گفته فرزين، اين امر، در 
كنار معاملات مسكن حاكي از خروج تقاضاي سفته بازانه از 
بازار مسكن و برقراري آرامش در اين بازار است. اين دستاورد 
ناشي از ثبات در بازار ارز و مديريت انتظارات تورمي است 
و اميدواريم ضمن ثبات بازارهاي طلا، مس��كن و خودرو 
شاهد رونق در بخش واقعي و كاهش تقاضاي سفته بازانه و 
تامين نياز داخلي مردم در اين بازارها باشيم. اگرچه رييس 
كل بانك مركزي درباره معاملات روشنگري نكرده است، 
اما به نظر مي رسد، منظور او، افت معاملات بوده است. به 
گزارش »تعادل«، در آخرين گزارش منتشر شده از تحولات 
بازار مسكن توسط بانك مركزي مربوط به تحولات بازار 
مسكن در آذرماه 1401، متوسط قيمت هر متر مربع واحد 
مسكوني در تهران با حدود 3 درصد رشد ماهانه بيش از 
48 ميليون تومان ثبت شده بود. تعداد معاملات ملكي نيز 
بيش از 10 هزار فقره گزارش شده بود. اما احتمالا از آنجا 
كه روند قيمت ملك صعودي بود و مسوولان بانك مركزي 
نمي خواستند آنچه مردم در كف بازار شاهدش بودند را 
به آنها گزارش كنند، اين گزارش دهي متوقف شد. با اين 
حال، طبق برخي برآوردها و محاسبات، متوسط قيمت هر 
متر مربع مسكن در تهران در اسفند 1402 دستكم به 60 
ميليون تومان رسيد. اين در حالي بود كه در اسفند سال 
قبل از آن، متوسط قيمت هر متر مربع، پس از جهش هاي 
مكرر طي سال هاي 1397 به بعد، به 35 ميليون و 120 
هزار تومان رسيده بود. از اين رو، واضح بود كه قيمت اسمي 
مسكن طي سال 1401 و به ويژه در نيمه دوم آن، همگام 
با اهرم رشد انتظارات تورمي )جهش نرخ دلار( حدود 25 
ميليون تومان )بيش از 71 درصد( رش��د كرده و راه چند 
ساله را در چند ماه پيموده است. طي سال جاري نيز به دليل 
برخي گشايش هاي محدود ديپلماتيك در ارديبهشت ماه، 
به نظر مي رسيد كه قيمت ملك در كانال 60 ميليون تومان 
متوقف مانده است. با وجود اين، از آنجا كه طي هفته هاي 
اخير، برخي گشايش هاي ديگر در عرصه سياست خارجي 

رخ نموده اس��ت و زمينه هاي بازگشت برخي از دلارهاي 
ايران در كشورهاي ديگر از جمله عراق فراهم آمده است، 
هم اينك به مدد اين گشايش ها، انتظارات تورمي تعديل 
شده و در نتيجه در بازار مسكن نيز »جهش قيمت هاي 
پيشنهادي«، به »عقبگرد« و در نتيجه تعديل قيمت هاي 
معاملاتي تبديل شد. با اين حال، وضعيت بازار مسكن به 
دليل حبس آمار اين بازار توسط بانك مركزي و مركز آمار 
ايران، همچنان مبهم است و انتظار مي رود حالا كه قدري 
قيمت ها تعديل ش��ده اند، مراجع آم��اري، راي به آزادي 
آمارهاي ماه هاي گذشته دهند تا چشم انداز روشن تري 

براي مردم ترسيم شود.

  كاهش ۱۰ تا ۱۶ درصدي قيمت مسكن 
در عين حال، برخ��ي از خبرگزاري هاي نزديك به دولت 
از كاه��ش 10 تا 16 درصدي قيمت مس��كن خبر داده و 
نوش��ته اند، همزمان با ثبات بازار ارز و كاهش قيمت دلار، 
قيمت مسكن در مناطق مختلف شهر تهران از 10 تا 16 
درصد كاهش داشته است. به گزارش تسنيم، بازار ارز يكي از 
مهم ترين مولفه هاي اثرگذار بر معاملات در بازارهاي مختلف 
كش��ور است و نوسانات نرخ ارز اثر مستقيمي بر افزايش و 
كاهش قيمت و حجم معاملات در ساير بازارها دارد.  بانك 
مركزي با اجراي سياست تثبيت اقتصادي درصدد كنترل 
بازار ارز، اقدامات هماهنگي را انجام داده است كه ثمرات 
آن در كاهش نرخ ارز و ثبات آن در ماه هاي اخير ظاهر شده 
است. همزمان با مديريت فعال بانك مركزي در بازار ارز و 
كاهش 12 درصدي قيمت دلار از ابتداي س��ال تاكنون، 
بازارهاي ديگر نيز روند كاهش��ي به خود گرفته و حباب 
قيمتي آنها در حال تخليه است.  همچنين بانك مركزي 
براي كنترل نرخ رشد نقدينگي به عنوان عامل اصلي نرخ 
تورم اقدامات قابل توجهي همچون كنترل رشد مقداري 

ترازنامه بانك ها انجام داده است.  بر اساس آخرين آمارهاي 
پولي كه بانك مركزي منتشر كرده، نرخ رشد نقدينگي از 
42.8 درصد در مهرماه 1400 به 29 درصد در پايان خرداد 
1402 رسيده است كه كاهش 47.5 درصدي يا 13.8 واحد 
درصدي را نشان مي دهد.  طبق گزارش جديد مركز آمار 
نرخ تورم ماهانه در تير نيز با ثبت عدد 1.95 درصد، كمترين 

تورم ماهانه 16 ماه اخير را به ثبت رسانده است. 

   ركود معاملات مسكن و كاهش قيمت ها 
معاملات بازار مسكن در سه ماه گذشته تحت تاثير ثبات 
بازار ارز، كاهش قيمت دلار و تعديل انتظارات تورمي وارد 
ركود ش��ده و حجم معاملات نسبت به سال گذشته افت 
قابل توجهي داشته است. بررسي هاي ميداني از بنگاه هاي 
معاملات ام��لاك در مناط��ق 4، 5، 6، 9، 10 و 18 تهران 
حاكي است، قيمت فروش آپارتمان در اين مناطق از 10 
تا 16 درصد در پايان تيرماه نسبت به ماه قبل از آن كاهش 
يافته است.  بر اين اساس بيشترين كاهش قيمت مربوط 
به مناطق 9 و 10 و كمترين كاهش قيمت به مناطق 4 و 5 
اختصاص دارد.  گزارش جديد مركز آمار هم نشان مي دهد، 
تورم ماهانه مسكن از 2.6 درصد در خردادماه به 2.4 درصد 
در تيرماه كاهش يافته و تورم نقطه اي مس��كن هم 39.1 
درصد در خردادماه به 38 درصد در تيرماه تتزل داشته است. 
فعالان بازار مسكن بر اين باورند كه در صورت ثبات بازار ارز و 
افزايش ساخت و ساز و عرضه زمين و مسكن از سوي دولت 

امكان كاهش بيشتر قيمت ها تا پايان سال وجود دارد.

   رفع بحران مسكن
با اصلاح سياست هاي كلان

به گزارش »تع��ادل«، چرا دولت با در اختيار داش��تن 
همه ابزارهاي نظارتي و كنترلي از مهار بحران مسكن 

ناتوان است و به گفته برخي نمايندگان مجلس، نه تنها 
مردم عادي كه كارمندان دولت نيز برخلاف تسهيلاتي 
كه دريافت مي كنند، نمي توانن��د خانه دلخواه خود را 
خريداري كنند و اين كار به 90 س��ال زمان نياز دارد يا 
حت��ي در برخي مواقع كارمندان دول��ت از اجاره خانه 
مطلوب خود ناتوان هستند. پاس��خ اين سوال بارها از 
سوي كارشناسان، رس��انه ها و مراكز پژوهشي معتبر 
مانند مركز پژوهش هاي مجلس در قالب هاي مختلف 
ارايه شده است، اما متاسفانه تاكنون نه تنها دولتمردان 
كه نمايندگان مجلس نيز يا اين پاس��خ ها را نشنيده و 
نخوانده اند يا توجه لازم را به اين راهكارها نداش��ته اند. 
در مقابل، با توجه به تحليل هاي غيردقيق در دسترس، 
دولتمردان و نمايندگان مجلس راهكارهاي »نظارتي« و 
»كنترلي« را براي بحران مسكن توصيه كرده و مي كنند 
و حتي از تجربه هاي كنترلي و نظارتي سابق نيز درس 
نمي گيرند كه اعمال اي��ن نظارت ها و كنترل ها صرفا 
موقتي، مُسكن و التيام بخش مشكلات بخشي كوچكي 
از بازار مس��كن بزرگ كشور است. چه آنكه اساسا ارايه 
راهكارهاي نظارتي و كنترلي بدون ريش��ه يابي اصل 
مشكل و مساله صورت گرفته و مي گيرد. كنترل و نظارت 
بر بازارها و از جمله بازار مس��كن در شرايطي مطلوب 
خواهد بود كه اقتصاد كلان در شرايط باثبات و كم نوساني 
قرار داشته باش��د. حل اين مساله نيز در سياست هاي 
كلان دول��ت در عرصه هاي مختلف از جمله در عرصه 
اقتصاد ريشه دارد. از اين رو، تا زماني كه اين سياست ها و 
ساختارهاي معيوب اصلاح نشوند، طبعا هر گونه برخورد 
نظارتي و كنترلي موقتي و ناكارآمد خواهد بود. بحران 
مسكن ايران، معلول وضعيت اقتصاد كلان كشور است. 
اقتصاد نفت سوزي كه يا متاثر از قيمت هاي جهاني نفت 
و مكانيسم تبديل دلارهاي نفتي به ريال است، يا اينكه 
زير س��ايه تحريم هاي گاه و بيگاه امريكا عليه ايران، از 
دست يابي به دلارهاي نفتي باز مي ماند و حتي دلاري 
براي تبديل به ريال در دسترس ندارد. در چنين شرايطي، 
»تورم« ناشي از خلق پول بدون پشتوانه براي پوشش 
كسري بودجه دولت، امري محتوم است و روز به روز قشر 
حقوق بگير را از خانه مطلوب خود دورتر مي كند و حالا 

به گفته يك نماينده مجلس به 50 سال رسانده است.
اين در حالي اس��ت كه دوره انتظار براي دستيابي به خانه 
مطلوب در ميان قش��ر كارگر كه دسترسي به رانت هاي 
دولتي را نيز ندارند، بنا به برخي محاسبات رسانه اي حتي از 
100 سال نيز عبور كرده است. از اين رو، بهتر است مديران 
دولتي و نمايندگان به جاي ابداع ابزارهاي تازه براي كنترل 
و نظارت بر بازار مسكن، مكانيسم هاي قانوني موجود براي 
نظارت بر سياست هاي كلان كشور را فعال كنند تا نه تنها 

بازار مسكن كه ساير بازارها روي آرامش را ببينند.
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پايان روزهاي خوش خودروهاي 
پلاك شهرستان در پايتخت

معاون شهردار تهران با اشاره به تردد خودروهاي پلاك 
شهرس��تان در محدوده طرح ترافيك گفت: به زودي 
اين مش��كل برطرف و اين افراد بايد براي تردد عوارض 
پرداخت كنند. به گزارش فارس، جلال بهرامي اظهار 
كرد: برخي از خودروهاي پلاك شهرستان در محدوده 
طرح ترافيك بدون پرداخ��ت عوارض تردد مي كنند. 
براي رفع اين مشكل موضوع را از دفتر مديريت كلان 
شهرها پيگيري كرديم و با معاونت حمل ونقل ترافيك 
شهرستان ها هم در اين زمينه هماهنگي كرده ايم.  وي 
ادامه داد: قرار است همه در شبكه معاينه فني سراسر 
كشور وارد شوند و هر كس كه خواست معاينه فني بگيرد 
به س��امانه وصل شود و اگر تخلفي در تهران انجام داده 
ابتدا جريمه را پرداخت و بعد معاينه فني اخذ كند.  وي 
گفت: در حال آماده كردن زيرساخت ها هستيم و تا 2 ماه 
آينده اين افراد جريمه مي شوند. بر اساس اين گزارش، 
خودروهاي پلاك شهرستان بدون اينكه جريمه شوند به 
صورت غيرمجاز وارد محدوده طرح ترافيك مي شوند و 
ناهماهنگي هايي در اين زمينه بين دستگاه ها وجود دارد.

 صدور مجوز ون كافه  
در پايتخت در كمتر از ۳ روز

سرپرس��ت معاونت ام��ور مناطق و محيط زيس��ت 
شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر تهران گفت: 
علاقه مندان به فعاليت در حوزه ون كافه ها مي توانند از 
طريق شهرداري مناطق و شركت ساماندهي صنايع و 
مشاغل روند كسب مجوز را طي كنند. به گزارش ايسنا، 
ياس��ر نكوفال در مورد ساماندهي ون كافه ها در تهران 
اظهاركرد: تأكيد مصوبه  ش��وراي شهر بر ساماندهي 
تجهيزات و ون كافه هاست. شهرداري مناطق بايد نقاط 
داراي ظرفيت را به ما معرفي كنند و ما ون كافه ها را به 
اين نقاط بفرستيم تا ساماندهي انجام شود. او با اشاره 
به اينك��ه 85 ون كافه داراي مجوز در پايتخت فعاليت 
مي كنند، افزود: كساني كه مجوز ندارند بايد جمع آوري 
شوند و افرادي هم كه مي خواهند مجوز بگيرند، براي 
كسب مجوز بايد به منطقه مورد نظر و سپس به شركت 
ساماندهي مشاغل مراجعه كنند. نكوفال اظهار كرد: 
ما صدور مجوز را براي ون كافه ها، خيلي س��ريع انجام 
مي دهيم و مانعي جدي براي اين روند وجود ندارد. اگر 
مدارك كامل باش��د و استانداردهاي مورد نظر رعايت 

شده باشد در كمتر از 3 روز، مجوز صادر مي شود.

اماني: موافق ورود شهرداري به 
حوزه آسيب هاي اجتماعي نيستيم

يك عضو شوراي شهر تهران به پيشنهاد شهرداري در 
خصوص اينكه زاكان��ي نماينده ويژه رييس جمهور در 

حوزه آسيب هاي اجتماعي شود، واكنش نشان داد.
ناصر اماني، عضو شوراي شهر تهران در گفت وگو با ايلنا 
در پاسخ به اينكه شهرداري تهران كه در حال حاضر به 
موضوع كودكان كار و خيابان ورود كرده است، آيا قصد 
دارد مانع از فعاليت ساير سمن ها و سازمان هاي مردم 
نهادي كه در اين زمينه سال هاس��ت فعاليت مي كنند 
ش��ود؟ گفت: قطعا نبايد اي��ن كار را انج��ام دهد و اگر 
ش��هرداري قصد دارد به موضوع كودكان كار و خيابان 
ورود كند بايد با مش��اركت و جلب حمايت ان جي اوها 
و س��ازمان هاي مردم نهادي كه در اين زمينه فعاليت 
مي كنن��د، كار خود را دنب��ال كن��د. وي درباره حكم 
ش��هرداري تهران درخصوص تخليه ساختمان خانه 
كودك ناصرخس��رو گفت: درخص��وص حكم تخليه 
ساختمان ها طبيعتا ما اطلاعي نداريم. اما برخي از املاك 
در معرض خطر و يا در معرض فروريزش هستند. در هر 
منطقه كميته بحران وضعيت ساختمان هاي آن منطقه 
را بررسي مي كند و س��اختمان هاي عمومي كه مورد 
استفاده عموم اگر واقعا در معرض آسيب، آتش سوزي 
يا خطر باشد شهرداري بايد اخطار بدهد و ممكن است 
ساختمان به شكل موقت هم تخليه شده تا ايمن سازي 
در خصوص آن صورت گيرد. اين عضو شوراي شهر تهران 
گفت: من نمي دانم كه ساختمان كودك ناصرخسرو از 
اين نوع س��اختمان هاي پرخطر است يا دلايل ديگري 
دارد و م��ن اطلاعي در اين زمينه ن��دارم. اماني تصريح 
كرد: اما در مجموع ش��هرداري اگر داوطلب شده است 
كه مسووليت كودكان كار و خيابان را به نيابت از دولت 
برعهده بگيرد و همه مجموعه هاي دولتي و غيردولتي 
را پاي كار بياورد كه بتواند اين آس��يب را در شهر تهران 
محو كند طبيعتا بايد حداكثر جذب مشاركت نهادهاي 
اجتماعي و سازمان هاي مردم نهاد و ان جي اوهايي كه در 
اين زمينه فعاليت مي كنند را داشته باشد. عضو شوراي 
شهر تهران در پاسخ به اينكه با توجه به اينكه شهرداري 
تهران در خصوص عدم استفاده از كودكان در زباله گردي 
موفق نبوده و با پيمان��كاران متخلف برخورد جدي در 
اين خصوص صورت نگرفته نظر ش��ما درخصوص اين 
پيشنهاد كه شهردار تهران نماينده ويژه رييس جمهور 
در حوزه آسيب هاي اجتماعي شود، چيست؟ گفت: شورا 
چنين نظري ندارد و اين پيشنهادي است كه شهرداري 
داده است. من از كساني هستم كه در ارتباط با نحوه ورود 
شهرداري به حوزه آسيب هاي اجتماعي و كودكان كار و 
اينكه همه مسووليت ها را متوجه خود كند و به دلايلي 
كه كاملا مشخص است، موفق نشود اين كار را به سرانجام 
برس��اند، انتقاد دارم و ما موافق اين كار نيستيم. اماني 
تاكيد كرد: ما مي گوييم شهرداري در اولويت اول بايد به 
ماموريت هاي شهرداري بپردازد و اولويت دوم شهرداري 
بايد ماموريت هايي باشد كه بايد در آنها مشاركت داشته 
باش��د. در حوزه آس��يب هاي اجتماعي مسوول اصلي 
شهرداري تهران نيست بلكه سازمان بهزيستي و ساير 
نهادهاي حمايتي هستند كه در قانون براي آنها تعيين 
تكليف شده است. شهرداري يكي از مشاركت كننده ها 
است اگر بخواهد مسووليت اصلي را در اين حوزه بپذيرد 
بدون اينكه ساختار، بودجه و امكاناتش را در اختيار داشته 
باشد قطعا موفق نمي ش��ود و بايد هم پاسخگوي افكار 

عمومي باشد و هم پاسخگوي دولت باشد.

روايت رسمي از عقب ماندگي 
مسكن دولتي از برنامه

تامين اراضي ساخت بيش از يك ميليون و 785 
هزار واحد نهضت ملي مسكن، ساخت 138 هزار 
واحد مسكوني در بافت هاي فرسوده، بهره برداري 
از 103 پ��روژه روبنايي و زيربنايي در ش��هرهاي 
جديد، بررس��ي و ابلاغ 340 مصوبه شوراي عالي 
شهرسازي و معماري براي نهضت توليد مسكن 
از مهم تري��ن اقدامات دولت س��يزدهم در بخش 
مس��كن است. اين در حالي اس��ت كه مقرر شده 
بود دولت در دو سال اول فعاليت خود 2 ميليون 

مسكن به متقاضيان تحويل دهد.
به گزارش ايسنا، وزارت راه و شهرسازي، مهم ترين 
اقدامات دولت از ابتداي دولت سيزدهم )شهريور 
1400 تا پايان خرداد 1402( در بخش مسكن را 
تش��ريح كرد كه از جمله اين بخش ها مي توان به 
تامين زمين براي ساخت يك ميليون و 785 هزار 
واحد نهضت ملي مس��كن، ابلاغ 340 مصوبه در 
شوراي عالي شهرسازي و معماري، تكميل چهار 
پروژه بيمارستاني و بهره برداري از 103 پروژه در 

شهرهاي جديد اشاره كرد.
همچنين ش��ركت بازآفريني ش��هري ايران در 
قالب طرح نهضت ملي مسكن تا كنون 138 هزار 
واحد را در بافت هاي فرسوده و ناكارآمد به مرحله 

ساخت رسانده است.
طي حدود دو سال گذش��ته، بسترسازي لازم از 
طري��ق قوانين و مقررات و همچنين تس��هيلات 
براي تس��ريع فرآيند نوس��ازي و بهسازي ايجاد 
ش��ده اس��ت. ابلاغ بس��ته 19 بندي مشوق هاي 
شهرس��ازانه، تصويب س��ند ملي سكونتگاه هاي 
غيررس��مي، دو برابر ش��دن س��قف تسهيلات 
وديعه مس��كن در باف��ت فرس��وده، هم افزايي با 
شهرداري هاي سراسر كشور و كاهش مدت زمان 
صدور پروانه منجر به آن شده تا 138 هزار واحد 
در بافت هاي ناكارآمد به مرحله س��اخت برس��د 
كه در مقايس��ه با گذش��ته بيش از 13 برابر رشد 

نشان مي دهد.
بر اس��اس اين گزارش، اهم اقدامات انجام ش��ده 
در بخش مسكن ش��امل تدوين برنامه تفصيلي 
توليد چهار ميليون مسكن طي 4 سال به تفكيك 
استان ها و شهرهاي مختلف كشور، تأمين زمين 
به اس��تعداد يك ميليون و 785 هزار و 44 واحد 

مسكوني است. 
اين گزارش حاكي اس��ت كه تع��داد 442 هزار و 
948 واحد داراي قرارداد با س��ازنده، تعداد 325 
هزار و 756 واحد داراي پروانه ساختماني، تعداد 
181 هزار و 701 واحد اتمام فوندانس��يون انجام 
شده است. همچنين تعداد 37 هزار و 736 واحد 
مسكوني به بانك مسكن جهت اخذ تسهيلات كم 
بهره در حوزه بازآفريني شهري )نوسازي مسكن( 
معرفي و تاكنون قرارداد 19 ه��زار و 842 واحد 

مسكوني منعقد شده است.
بر اساس گزارش جمع آوري شده از ابتداي دولت 
س��يزدهم تا پاي��ان خ��رداد 1402 معادل 340 
مصوبه شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران 
و كميس��يون ماده 5 و كارگروه امور زيربنايي در 
خصوص نهضت توليد مسكن به ميزان حدود 20 
هزار و 286 هكتار شامل 90 مصوبه شوراي عالي 
شهرسازي و معماري به مساحت 17 هزار و 398 
هكتار و 250 مصوبه كميسيون ماده 5 و كارگروه 
زيربنايي به مساحت 2 هزار و 888 هكتار اخذ شد.

اخ��ذ 195 مصوبه ش��وراي عالي شهرس��ازي و 
معماري شامل 60 مصوبه طرح جامع، 20 مصوبه 
سياس��ت گذاري و ضابطه گ��ذاري، 95 مصوب��ه 
مغايرت اساس��ي، 7 پ��ادگان و اراض��ي نظامي، 
12 طرح ويژه و يك فرادس��ت از ديگر اقداماتي 
اس��ت كه در بخش مسكن و شهرسازي در دولت 

سيزدهم تاكنون انجام شده است.

»تعادل«علتواقعيتعديلقيمتملكرابررسيميكند

كاهش  قيمت  مسكن  به روايت فرزين

رييسشورايشهرتهران:پسازسرقتكابلهايبرقودريچههايآب،شاهدسرقتلولههايآبهستيم

سرقت لوله آب علت فرونشست بزرگراه آزادگان
گروه راه و شهرسازي|

آنگونه كه مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران 
دامنه سرقت از تاسيسات شهري به لوله هاي آب داخل 
زمين رسيده است. سرقت از تاسيسات شهري اگر چه 
منجر به اموال عمومي شهر مي شود، اما همزمان منجر 
به ايجاد خس��ارت و حتي صدمه جاني به شهروندان 
نيز خواهد شد. پس از برداشتن پيچ و مهره هاي يكي 
از پل هاي تازه تاسيس در غرب تهران كه موجوديت 
و استحكام اين پل را به خطر انداخته بود و ممكن بود 
جان شهروندان را نيز بستاند، حالا مشخص شده علت 
فرونشست زمين در بزرگراه آزادگان نيز ناشي از سرقت 
لوله هاي آب بوده اس��ت و اين بزرگراه را براي مردم و 
شهروندان ناامن كرده است. چمران در حاشيه برگزاري 
يكصدو شصت و چهارمين جلسه شوراي شهر تهران 
با اشاره به فرونشست بزرگراه آزادگان و تذكر يكي از 
اعضا در جلسه قبل گفت: فرونشست اين بزرگراه با ديگر 
فرونشس��ت ها متفاوت است چرا كه فرونشست هاي 
ديگر به خاطر استفاده زياد از آب هاي زيرزميني است 
اما فرونشس��ت بزرگراه آزادگان به خاطر سرقت لوله 
آب انجام شده است و اين مساله سبب فرونشست اين 
بزرگراه شده است. رييس شوراي شهر تهران با اشاره 
به س��رقت لوله هاي آب و سيم و كابل هاي برق گفت: 
متاس��فانه پس از سرقت كابل هاي برق و دريچه هاي 
آب در سطح شهر، شاهد سرقت لوله هاي آب هستيم.

   تاييد ضمني شهرفروشي در دوره زاكاني
وي همچني��ن در پاس��خ به پرسش��ي ك��ه برخي از 
كارشناسان شهري ادعا دارند كه بيشترين شهرفروشي 
در دوره مديريت زاكاني نسبت به ادوار گذشته بوده و 
بيشتر شده اس��ت گفت: در اين زمينه شهردار تهران 
آمار و ارقام را اعلام كردند و پاس��خ لازم را دادند. البته 
شهرفروشي يك موضوعي است كه در برخي از موارد 
قانون اجازه اين مس��اله را داده است. اما در كل ميزان 
شهرفروش��ي در دوره مديريت فعلي با ادوار گذشته 
تفاوتي نداشته است. به گزارش »تعادل«، تاييد ضمني 
شهرفروشي توسط چمران از اين نظر داراي اهميت 
است كه پيش از اين، مس��وولان شهرداري هر گونه 
شهرفروش��ي را انكار مي كردند و افزايش درآمدهاي 
شهرداري را به مواردي همچون مولدسازي اموال و... 

ربط مي دادند.

   انتقاد از طرح پيشنهاد »افزايش حريم تهران«
رييس كميته گردشگري شوراي اسلامي شهر تهران 
نيز ديروز در نشس��ت علني اين ش��ورا گفت: برخي 
پيش��نهاد عجيبي مي دهند كه حريم تهران افزايش 

پيدا كن��د و ما مي دانيم به دنب��ال افزايش حريم چه 
ميزان فساد و مشكلات ايجاد خواهد شد. سيد احمد 
علوي در يكصد و ش��صت و چهارمين جلسه شوراي 
اسلامي شهر تهران با اشاره به احكام برنامه هفتم توسعه 
شهري با محوريت مديريت شهري گفت: كارشناسان 
مديريت ش��هري امروز در مجلس فعال هستند؛ اما 
اين نافي وظيفه ش��هرداري تهران به عنوان پايتخت 
ك��ه گرفتاري هاي زيادي دارد، نيس��ت و بايد احكام 
مديريت شهري به برنامه توسعه بازگردد. وي با بيان 
اينكه برخي دستگاه ها تلاش مي كنند برخي احكام 
را در برنامه توس��عه بگنجانند افزود: برخي پيشنهاد 
عجيبي مي دهند كه حريم تهران افزايش پيدا كند. در 
حالي كه ما مي دانيم به دنبال افزايش حريم چه ميزان 
فساد و مشكلات ايجاد خواهد شد. در ادامه اين جلسه 
و پس از تذكر عل��وي؛ چمران با بيان اينكه كابل هاي 
فشار قوي در شهرري از قبل وجود داشته و پس از آن 
واحدهاي مسكوني ساخته و به مردم تحويل داده شده 
است، تاكيد كرد: اين اتفاقات به قصور مديران شهري 
قبل از شكل گيري شورا باز مي گردد. نبايد مردم رها 
مي شدند كه خانه بس��ازند و با مشكل روبه رو شدند. 
وي همچنين با بيان اينكه نبايد برخي اس��امي معابر 
كه اس��امي مناسبي اس��ت تغيير پيدا كند ادامه داد: 
كميس��يون فرهنگي و اجتماعي شورا بايد دقت نظر 
داشته باشد كه برخي اسامي مناسب معابر تغيير نكنند. 
چمران با تأكيد بر اينكه برنامه هفتم توسعه تقريباً هيچ 
حكمي براي مديريت شهري ندارد، گفت: ما نامه اي به 
مجلس شوراي اسلامي ارسال و موارد را دنبال كرديم 
تا جلسه مشتركي بين شوراي عالي استان ها، شوراي 
شهر و شهرداري با كميسيون تلفيق برگزار كند؛ يكي 
از مسائل افزايش سهم از ماليات بر ارزش افزوده است 
كه بايد پيگيري شود. وي افزود: مي گويند رقم سهم 
ش��هرداري از ماليات بر ارزش افزوده همان 5 درصد 
خواهد ماند و از س��ويي ديگر مس��اله افزايش حريم 
مطرح مي شود و قرار ش��د جلسه اي در اين خصوص 
برگزار كنيم و توضيحاتي اراي��ه دهيم؛ تهران جايي 
براي گسترش ندارد و شهرهاي ديگر آمدند و اين فضا را 
گرفتند. رييس شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه 
دعوايي بر سر يك پارك در شهر قدس وجود دارد كه از 
تهران گرفتند و به اين شهر دادند تاكيد كرد: اميدواريم 
جلسه مشترك سريعتر تشكيل ش��ود و بتوانيم اين 

موارد را مطرح كنيم.

   علت خاموشي اكثر بوستان هاي منطقه ۲۰ 
رييس كميته شفافيت شوراي شهر تهران نيز ديروز در 
نشست علني اين شورا گفت: اكثر بوستان هاي منطقه 

20 و شهرري با مشكل خاموشي رو به رو هستند. احمد 
صادقي در يكصدو شصت و چهارمين جلسه علني شوراي 
شهر تهران در قالب تذكري با بيان اينكه منطقه 20 نياز 
به توجه ويژه دارد، گفت: اميدواريم حضور شهردار جديد 
منطقه به تسريع در اجراي پروژه ها منجر شود. وي با بيان 
اينكه روشنايي بوس��تان ها موضوع بسيار مهمي است 
تاكيد كرد: اكثر بوس��تان هاي منطقه 20 و ش��هرري با 
مشكل خاموشي رو به رو هستند و دليل آن اختلاف بين 
شهرداري و شركت توزيع نيروي برق است؛ اين خاموشي 

باعث تجمع معتادان در بوستان ها شده و فضاي ناامني را 
ايجاد كرده كه نياز به پيگيري جدي دارد.

صادق��ي ادام��ه داد: زمي��ن خاكي محل��ه جوانمرد 
قصاب س��ال هاي زيادي نيمه كاره رها شده و يكي از 
سرمايه گذاران محلي درخواست داشت كه اين زمين 
را تجهيز و به صورت رايگان در اختيار شهروندان محله 
قرار ده��د كه توافقات خوبي با س��رمايه گذار صورت 
گرفت و درخواست ما اين است كه پيگيري ها را در اين 

خصوص تداوم يابد.

 به موجب پرونده اجرائی کلاس�ه ۱۴۰۱۰۲۲55 له خانم مبینا مهدیزاده فرزند ایرج به شماره ملی ۲۰۸۰5۳۶۳۹۷ و علیه آقای علی 
رضا پور دروپی فرزند عین اله به کد ملی ۲۰۸۰۱۴۰۱۲۴ اتومبیل پراید ۱۳۲ به ش�ماره انتظام�ی ۶۲ ایران ۳۳۸ ص ۶۸ مدل ۱۳۹۱ به 
ش�ماره شاسی S ۱۴۲۲۲۹۱۳۲۷۰۹۳ و ش�ماره موتور ۴5۸۹۳۸۷ رنگ نوک مدادی متعلق به مدیون بازداشت و طبق نظریه مورخ 
۱۴۰۲/۰۲/۲۲ کارشناس رسمی دادگستری اوصاف اتومبیل مزبور بدین شرح است :حک شماره موتور شاسی فابریک شرکت اصالت 
خودرو مورد تایید بوده است . وضعیت فنی موتوری جلوبندی در حد سالم فاقد عیب و نقص فنی بوده است. وضعیت سیستم اتاقی 
برخورد از ناحیه گلگیر شاسی جلو چپ مشهود بوده است . چراغ،  شیشه سالم و لاستیکهای جلو و عقب در حد 5۰ درصد بوده که در 
شرایط موجود و استهلاک در خودرو در حالیکه وضعیت اتاقی ، رنگ آمیزی ، سیستم فنی موتوری ، جلوبندی و سیم کشی در حد 
سالم و بدون ایراد بوده خودروی فوق الذکر به مبلغ ۱/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال) یکصد و ده میلیون تومان(  ارزیابی شده است. لذا اتومبیل 
فوق از س�اعت ۹ الی ۱۲ روز دوش�نبه مورخ ۱۴۰۲/۰5/۱۶ در نشانی ساری بلوارپاسداران-جنب مخابرات نیمه شعبان-  پارکینگ 
مازندران از طریق مزایده به فروش میرسد. مزایده از مبلغ ۱/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )یکصد و ده میلیون تومان ( شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی فروخته میشود. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره  
Ir ۴۸۰۱۰۰۰۰۴۰5۳۰۱۳۲۰۷55۰۳۸۶  و شناس�ه ۹۸۷۱۰۸55۳۱۱5۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ نزد بانک مرکزی که میبایست حداقل ۴۸ 
ساعت قبل از برگزاری مزایده واریز تا تائید فیش واریزی توسط حسابداری اداره امکان پذیر گردد ( و حضور خریدار یا نماینده قانونی 
او در جلس�ه مزایده الزامی است ) در صورت عدم برنده شدن شخص شرکت کننده در مزایده، استرداد مبلغ سپرده واریزی بعلت 
رعایت تشریفات اداری زمان بر خواهد بود برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده 
به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور 
قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد و کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق مزایده 

نقداً وصول خواهد شد. ضمنا حسب اعلام بستانکار خودروی مزبور فاقد بیمه میباشد.  م الف  ۱5۳۶۳۶۷
تاریخ انتشار : ۱۴۰۲/۰5/۴

آگهی مزايده اتومبيل

اسمعیل خالقی -  رییس اداره اجرای اسناد ساری رسمی

مفقودی
بدینوس�یله اعلام م�ی دارد دفترچ�ه ثبت س�اعت پلیس راهی 
)ناوگان برون شهری( به نام امیر فخری فرزند تیمورعلی به شماره 
ملی ۳۲5۸۴۲۶۰۲۳ ، ش�ماره کارتکس ۳۴5۰ با ش�ماره دفترچه 
۴۰۹۳۶۳  و پایان اعتبار ۱۴۰۲/۱۲/۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



با وجود تلاش هاي وزارت ارتباطات، با اين حال باز نشدن 
گره توسعه اينترنت ثابت در كشور، مردم و كسب وكارها را با 
مشكلات جدي مواجه كرده است. رفتارهاي انحصارگرايانه 
شركت مخابرات ايران در اشتراك زيرساخت شبكه خود با 
۱۷ دارنده مجوز FCP از جمله موانع اصلي حل شدن اين 
مساله است. سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، به 
عنوان رگولاتور بخشي و شوراي رقابت، به عنوان تنظيم گر 
اصلي رقابت در كشور، مصوبات گوناگوني براي مقابله با اين 
انحصار داشته اند، مصوباتي كه در عمل نتوانسته اند بهبود 

چنداني در رقابت در بازار اينترنت ثابت ايجاد كنند. 
پس از تصويب چارچوب كلي نحوه واگذاري شركت هاي 
مخابرات��ي قابل واگذاري در س��ال ۱۳۸۵، ب��ه غير از دو 
زيربخش آن، كه امروزه سازمان فناوري اطلاعات و شركت 
ارتباطات زيرساخت مي باش��ند، ساير بخش ها از بخش 
دولتي منفك شده و با حفظ عنوان شركت مخابرات ايران، 
به بخش خصوصي واگذار ش��د. با اين واگذاري، شركت 
ارتباطات زيرساخت به عنوان مجري برقراري ارتباطات 
كلان بين استاني و بين المللي و شركت مخابرات ايران، 
به عنوان مسوول تاسيس، توسعه، نگهداري و بهره برداري 
ش��بكه هاي مخابرات عمومي در بخش دسترسي نهايي 
فعاليت خود را ادام��ه دادند. در اين واگ��ذاري و تفويض 
اختيارات البته مديريت زيرساخت شبكه دسترسي نهايي 
توسط مخابرات در كنار ارايه خدمت اينترنت ثابت به كاربر 
نهايي بر روي همين شبكه )كه طبق ماده ۱ پروانه فعاليت 
ش��ركت مخابرات ايران )۱( مجاز ش��مرده شده( باعث 
كژمنشي و تضاد منافع شركت مخابرات در ارايه دسترسي 
شبكه به ساير مش��تريان شبكه يعني ديگر شركت هاي 
ارايه دهنده خدمات اينترنت ش��ده و كليه ش��ركت هاي 
عرضه كننده خدمات اينترنت ثابت، مجبور به اجاره شبكه 
زيرساخت از يكي از جدي ترين رقباي خود يعني شركت 
مخابرات ايران هس��تند. اين امر به وضوح در توسعه بازار 

اينترنت ثابت و كارا بودن رقابت اختلال ايجاد كرده است.

   نيمي از سهم بازار اينترنت ثابت
در دست مخابرات است

طبق آخرين آمار س��ازمان تنظيم مق��ررات و ارتباطات 
راديويي، تقريباً نيمي از سهم بازار اينترنت ثابت در دست 
 FCP ش��ركت مخابرات ايران اس��ت و مابقي ۱۷ شركت
نيز تنها ۳۰ درصد ديگر اين بازار را در اختيار دارند. س��هم 
اپراتورهاي داراي پروانه انتقال داده مبتني بر فناوري بيسيم 
)WTTx( )ايرانسل، مبين نت، زيتل و هاي وب( نيز در كل 
۱۶ درصد اعلام شده است. با توجه به سهم بالاي شركت 

مخابرات ايران و ق��درت بازاري بالاي آن و حتي موقعيت 
مسلط آن )كه بر اساس قوانين بسياري از كشورها آستانه 
۵۰ درصد سهم بازار معيار موقعيت مسلط بودن است(، 
به ويژه با وجود در دس��ت داش��تن زيرساخت دسترسي 
نهايي، به نظر مي رسد، ادعاهاي مربوط به ايجاد اختلال 
توسط آن در عملكرد FCPها، دور از انتظار و بي پشتوانه 
نيس��ت. ش��ركت هاي FCP در بس��ياري از مواقع بيان 
كرده اند كه شركت مخابرات در حالي كه به ساير اپراتورها 
خدمات عمده فروشي زيرساخت را عرضه مي كند، در لايه 
خرده فروشي كمترين قيمت را به كاربر نهايي عرضه كرده و 
غيرمنصفانه سهم بازارش را زياد مي كند كه اين را مي توان 
به نوعي قيمت گذاري تهاجمي طبق قانون رقابت ايران 
دانست و از جمله اقدامات ضد رقابتي اين شركت به شمار 
آورد. از طرفي، شركت هاي FCP مدعي هستند تعرفه اجاره 
تجهيزاتي مانند داكت از مخابرات به منظور توسعه شبكه 
براي شان به صرفه نيست. اما مخابرات به دليل اين ادعا كه 
درآمدي كه از خدمات پايه كسب مي كند با هزينه هايش 
همخوان نيس��ت و همچنين به دليل احتمالي منفعت 
داش��تن در انحصار هر چه بيشتر خدمات خرده فروشي، 
قادر به رسيدن به نقطه مشترك و توافقي با اپراتورها تا اين 
لحظه نبوده است. در اين شرايط نه FCPها مي توانند خود 
به سمت توسعه شبكه بروند و نه مخابرات با توجه به انحصار 
خود در بازار و همچنين مشكلات مالي از جمله نبود سرمايه  
لازم، توان و انگيزه لازم جهت توسعه كمي و كيفي اينترنت 
ثابت را به اندازه كافي ندارد. آنچه امروز مشاهده مي شود 
اين اس��ت كه اين نوع همكاري شركت مخابرات با ساير 
FCPها در توسعه اينترنت پرسرعت، علاوه بر مشكلات 
ايجاد شده در ارايه باكيفيت خدمات ADSL، در توسعه 
زيرساخت بر اساس فناوري هاي جديد زيرساخت، مانند 
 ،iranfttx.ir فيبر نيز اختلال ايجاد كرده است. طبق آمار
هر چند اپراتورهاي ديگري غير از مخابرات نيز در توسعه 
فيبر مشاركت دارند، اما تعداد خانوارهاي تحت پوشش براي 
شركت مخابرات ايران به نسبت ساير ارايه دهندگان به طرز 
قابل توجهي بيشتر است كه لازم است علت اين ناهمگوني 
در توسعه و موانع توس��عه متوازن بررسي شود. به عنوان 
مثال، يكي از مشكلات مهم موجود اين است كه شركت 
مخابرات از اشتراك مناسب زيرساخت مربوط به داكت ها 
و كانال ها با ديگر شركت هاي FCP امتناع مي كند، در حالي 
كه خود نيز توسعه گسترده اي در اين تكنولوژي نداشته و 

در تامين رضايت مشتريان فيبر نيز كم توفيق بوده است.
ابزارهاي رگولاتوري براي حل اين مشكل چيست؟

س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباط��ات راديويي به عنوان 

تنظيم گر بخشي و شوراي رقابت به عنوان تنظيم گر اصلي 
رقابت در كشور، تلاش هاي كم ثمري براي حل اين مساله 
در كشور داشته اند. س��ازمان تنظيم  مقررات و ارتباطات 
راديويي در اين مدت در تلاش بوده است با ابزارهايي نظير 
تعيين قيمت، ارايه پروانه و مشخص كردن نوع و شرايط 
قرارداد و تنظيم گري اپراتور مسلط شرايط را بهبود دهد كه 
تا كنون چندان موفق نبوده است. اين سازمان، در سال ۹۳، 
پروانه جديد اينترنتي تحت عنوان FCP را با هدف كاهش 
چالش شركت هاي اينترنت پرسرعت )شركت هاي با مجوز 
قديمي تر PAP( با شركت مخابرات معرفي كرد. اين پروانه، 
مجوز توسعه زيرساخت ش��بكه و ارايه هرگونه خدمات 
ارتباطي را بدون محدوديت در نوع فناوري اينترنت و تلفن 
ثابت، به دارنده مي دهد. با ارايه اين پروانه انتظار مي رفت 
سرمايه گذاري شركت هاي خصوصي در زيرساخت فيبر 
نوري افزايش يافته و در نتيجه، اثر انحصار مخابرات كاهش 
يافته و با افزايش رقابت، رفاه مصرف كنندگان افزايش يابد. 
اما نتايجي كمتر از آنچه انتظار مي رفت، به دست آمد. مصوبه 
۲۶۰ سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي )مصوب 
۱۳۹۶(، معروف به بيت استريم نيز كه مقررات حاكم بر ارايه 
خدمات عمده فروشي زيرساخت هاي ارتباطي را مشخص 
مي كند، تلاش داشت با شكستن انحصار مخابرات به ويژه 
در حوزه فيبر نوري، ساير  FCPها حضور پررنگ تري در اين 
حوزه داشته باشند. محتواي كلي اين مصوبه كه به نظر ايده 
 )unbundling( گرفته از سياست هاي غير بسته فروشي
كشورهاي اروپايي است، تلاش داشت كه شركت مخابرات 
را مجبور كند تا شركت هاي دارنده پروانه FCP، امكان ارايه 
سرويس بر بستر زيرساخت هاي شركت مخابرات داشته 
باشند. در پي اين مصوبه، پنج شركت FCP قرارداد بيت 
استريم را با مخابرات امضا كردند، اما در نهايت اين مصوبه 
هم به نتيجه نرسيد و شركت هاي FCP قادر به همكاري 
موثر با ش��ركت مخابرات ايران نش��دند. طي اين مصوبه، 
شركت هاي مذكور در فرآيندهاي مختلف، امكانات ايجاد 
شبكه و سرمايه گذاري در اين زمينه را در يك يا دو استان 
فراهم كردند اما يك اتفاق دوطرفه هم از سمت مخابرات و 
هم شركت ها، مانع از ادامه مسير شد. يكي از دلايل اصلي 
اينكه علي رغم اجازه توس��عه شبكه به  FCPها داده شده 
بود آنها وارد اين مسير نشدند، بالا بودن تعرفه اجاره داكت 
و تجهيزات مخابرات بر اساس اين مصوبه بود كه مسائلي 
مانند تحريم، نرخ ارز و نوس��انات اقتصادي آن را تشديد 
مي كرد. از طرفي اين مش��كلات اقتص��ادي گريبان گير 
شركت مخابرات نيز بود و اين شركت ادعا مي كرد كه اين 
تعرفه اجاره تجهيزات، هزينه هاي آن را پوشش نمي دهد. 

در اين ميان رگولاتوري نيز نمي تواند با شركتي كه از نظر 
اقتصادي اجراي اين مصوبه برايش به صرفه نيست مقابله 
شديدي داشته باشد. از طرفي پروانه FCP هم شركت هاي 
دارنده پروانه را ملزم به توسعه شبكه نكرده است، بنابراين در 
صورت عدم شبكه سازي با آنها برخورد نمي شود. در آخرين 
تلاش هاي رگولاتوري براي تعامل با ش��ركت مخابرات 
ايران، درخواست تمديد پروانه اين شركت در تير ۱۴۰۲ 
توسط سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي رد شد. 
رگولاتوري دلايل اين اقدام را مواردي چون عدم انجام مفاد 
مصوبات كميس��يون و تعهدات پروانه يادشده اعم از ارايه 
به روز تلفن و ديتا در شهرها و اجراي مصوبه بيت استريم 
دانسته است. اكنون با توجه به موقعيت مسلط مخابرات در 
بازار بايد نگريست كه رگولاتوري چگونه مي تواند شرايط 

را كنترل كند.

   تلاش براي رفع مشكل انحصار مخابرات
 به جايي نرسيد

از طرفي تلاش هايي براي حل مشكل انحصار شركت 
مخابرات ايران بر زيرساخت دسترسي نهايي در ماده 
۱۷ لايحه برنامه پنج س��اله شش��م توسعه )۱۳۹۴( 
صورت گرفت كه در نهايت در قانون برنامه پنج ساله 
ششم توسعه )۱۳۹۵( حذف شد. در سال ۱۴۰۰ نيز 
وزارت ارتباطات با تصويب لايحه زيرساخت شبكه مادر 
مخابراتي در هيئت دولت و ارسال آن به مجلس، اميد 
داشت زيرساخت شبكه مادر مخابراتي از جمله كليه 
لوله ها و كانال هاي مخابراتي )حوضچه ها، داكت ها و 
س��ابداكت ها و متعلقات مربوط( تحت تصرف و اداره 
شركت ارتباطات زيرساخت درآيد و شركت مخابرات 
نسبت به تحويل آنها به شركت مزبور اقدام كند. اما به 
دليل برخي ايرادات از مجلس عبور نكرد و هم اكنون 
نيز مسكوت مانده اس��ت. در اين ميان طبق بند ۱۳ 
م��اده يك قانون اجراي سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ 

قانون اساسي، تنظيم گري بازارهاي انحصاري بر عهده 
شوراي رقابت اس��ت و با توجه به اينكه بازار اينترنت 
ثابت توسط ش��ورا، بازاري انحصاري شناخته شده، 
اين شورا مي تواند در صورت احراز شرايط ضدرقابتي، 
ورود كند و به بهبود بازار اينترنت ثابت در كشور كمك 
كند. طبق بند ۵ ماده ۵۸ قانون مذكور، شوراي رقابت 
براي چنين بازاري مي تواند دستورالعمل هاي مربوط 
به قيمت، مقدار عرضه و يا ش��رايط دسترسي به بازار 
اعلام كند. البته به نظر مي رس��د كه ابزارهاي مقابله 
با رفتارهاي مخل رقابت در اين مقطع كاراتر باشد. از 
جمله طبق ماده ۴۵ و ۶۱ قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل چهل و چهارم، در صورت احراز سوءاستفاده 
از وضعيت اقتصادي مسلط، نظير مشاهده رفتارهايي 
مانند تعيين، حفظ و يا تغيير قيمت يك كالا يا خدمت 
به صورت��ي غيرمتعارف، تحميل ش��رايط قراردادي 
غيرمنصفانه و ايجاد مانع به منظور مشكل كردن ورود 
رقباي جديد يا حذف بنگاه ها يا شركت هاي رقيب در 
يك فعاليت خاص، ش��ورا مي توان��د از ابزارهاي خود 
اس��تفاده كند. از جمله ابزارهايي كه در صورت احراز 
تخلف شركت مخابرات مي تواند به كار آيد، مي توان 
به دستور به توقف رويه هاي ضدرقابتي، دستور به عزل 
مديران، دستور به واگذاري سهام يا سرمايه، دستور به 
بنگاه يا شركت جهت عدم فعاليت در يك زمينه خاص 
يا در منطقه يا مناطق خاص، الزام بنگاه ها و شركت ها 
ب��ه رعايت حداقل عرضه و دامنه قيمتي، دس��تور به 
اصلاح اساس��نامه، ش��ركت نامه يا صورت جلس��ات 
مجامع  عمومي  يا هيات  مديره شركت ها و در نهايت، 
اطلاع رس��اني عمومي  در جهت شفافيت بيشتر بازار 
اش��اره كرد. با توجه ب��ه اين موارد، به نظر مي رس��د 
همكاري سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
به عنوان تنظيم گر بخشي با شوراي رقابت بتواند نتيجه 

بهتري در حل مشكلات موجود داشته باشد.

ادامه از صفحه اول

معادله يارانه پنهان و 
رانتخواري آشكار

چرا ك��ه حجم مصرف حامل هاي انرژي در كش��ور به 
اندازه اي بالاس��ت كه نمي توان حدي براي آن متصور 
ش��د.بنابراين يارانه پنهان وجود دارد، چه در نان، چه 
در نفت، چه در گاز، برق و...اين يارانه پرداخت مي شود. 
متاسفانه رانت هايي در كشور رشد كرده اند كه بخش 
قابل توجهي از اين يارانه هاي پنهان را مي بلعند. مثلا 
در ايران ش��ركت بازرگاني دولتي وجود دارد كه غله را 
با قيمت مناس��ب از خارج وارد مي كند. اما منافع اين 
غلات وقتي وارد ايران مي شود به جاي اينكه به دست 
مصرف كننده برسد، راهي جيب سوداگران و سودجويان 
مي شود. در خصوص حامل هاي انرژي هم همين روند 
شكل گرفته است. معتقدم يك ساز و كار جدي نياز است 
تا اين يارانه ها به هدف اصلي خود برسد. در ايران نهادها 
و سازمان هايي مانند تعزيرات دولتي وجود دارد اما اين 
نهادها نمي توانند به س��وءمديريت ها و گرانفروشي ها 
و رانتخواري ها نظارت داش��ته باشد. نهادها، ارگان ها و 
س��ازمان ها در ايران به اندازه اي كژكاركرد شده اند كه 
نمي توانند وظايف نظارتي خود را انجام دهند. به طور 
كلي يارانه هاي پنهان در برخي كشورهاي دنيا از جمله 
كشورهاي جهان سوم نهادينه شده است؛ اگر در كويت، 
عمان، قطر، امارات و..يارانه هاي بسياري تزريق مي شود، 
نظارت هاي درستي هم روي آن صورت مي گيرد تا به 
هدف اصلي خود برس��د. اما بر اساس اسناد بالادستي، 
اتكاي اقتصاد ايران به منابع فسيلي بايد روز به روز كمتر 
شود و رويكردهاي مولد در دستور كار قرار بگيرد. ايران 
بايد بتواند دارايي هاي خود را مديريت كند. ارقامي كه 
هدر مي رود و در قالب رانت، ويژه خواري، سوبسيد و...

به جيب س��وداگران مي رود باور نكردني اس��ت. براي 
مقابله با اين شرايط ايران بايد ناوگان حمل و نقل خود 
را به روز آوري كند. استفاده از خودروهاي خورشيدي، 
برقي و خودروهاي كم مصرف كم ترين كاري است كه 
اقتصاد ايران بايد صورت دهد. ناوگان حمل و نقل ايران 
بسيار وسيع و پرمصرف است؛ اين ناوگان بايد مدرن تر 
و كم مصرف تر ش��ود. خاطرم هست در رژيم گذشته، 
تريلي هاي برقي وارد كشور شد كه اتفاقا عملكرد بسياري 
مناسبي داشتند و سيستم كشور را متحول كرد. اين 
روند بايد در اين برهه هم برنامه ريزي شود تا هم مردم از 
خودروهاي استاندارد بهره مند شوند و هم اتلاف انرژي 
در كش��ور پايان يابد.در حال حاض��ر در امريكا ناوگان 
حم��ل و نقل با گاز ال ان جي كار مي كند، اما در ايران با 
اين ظرفيت هاي گازي از اين ظرفيت استفاده نمي شود. 
اگر اين ايده محقق شده بود به جاي اين حجم انبوه از 
مصرف بنزين و نفت گاز از ال ان جي استفاده مي شد، در 
آن صورت منابع كشور صرف توسعه زير ساختها مي شد 
و منابع كمتر هدر مي رفتند. ناوگان اتوبوسراني كشور هم 
بايد به روز آوري شود و سوخت آنها تغيير كند. بدون اين 
اصلاحات بايد همچنان منتظر بر باد رفتن منابع كشور؛ 
تهديد سلامتي مردم، ازدياد آلودگي هوا و از بين رفتن 

محيط زيست باشيم.

آيا تب تورمي امريكا در حال 
شكستن است؟

اقدامات جايگزين نشان مي دهد كه روند صعودي 
ممكن است حتي تندتر باشد. ردياب شعبه آتلانتا 
فدرال رزرو به رشد دستمزد سالانه حدود ۶ درصد 
در س��ال جاري اش��اره مي كند. در نتيجه، به رغم 
كاهش اخير تورم، تصوير داغ اشتغال به جز تضمين 
مي كند كه فدرال رزرو پس از توقف كوتاهي در ماه 
گذشته، افزايش نرخ ها را از سر خواهد گرفت. بازارها 
در حال حاضر احتمال ۹۲ درصدي را به افزايش نرخ 
يك چهارم در ماه جولاي اختصاص مي دهند. يك 
ماه پيش كم و بيش به عنوان يك تلنگر سكه ديده 
مي شد. كمتر مشخص اس��ت كه فدرال رزرو پس 
از آن چ��ه خواهد كرد. قبل از انتش��ار آمار تورم در 
ماه ژوئن، آقاي پاول و بسياري از همكارانش نشان 
دادند ك��ه بانك مركزي يك افزاي��ش ديگر نرخ را 
تا پايان س��ال جاري ارايه خواهد كرد. اين در حال 
حاضر مورد ترديد است. اگر تورم دوباره در ماه هاي 
ژوئيه و آگوس��ت كاهش يابد، بانك مركزي تحت 
فشار شديدي قرار خواهد گرفت تا چرخه انقباض 
خود را زمان دهد. س��ه رقم اعش��ار باعث توقف آن 
نمي شود. اما سه گزارش متوالي تورم ملايم بايد اين 

كار را انجام بدهند.

از رفتارهاي انحصارگرايانه شركت مخابرات تا مصوبات بي سرانجام رگولاتوري

مشكل لاينحل اينترنت ثابت در ايران

نظر به اینک�ه خانم ها غزال و زلال غلامپور فرزند جاس�م بعنوان مالک مش�اعی 
هفتاد و پنج صدم دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 929/23 اصلی واقع در بخش ۷ 
اهواز ثبت شده ذیل ثبت دفتر املاک الکترونیک درخواست افراز سهمی خود در 
محدوده اهواز- کوی- آزادی زویه ) جنب شرکت بی تک – خیابان ۱۵ متری روبروی 
پارک یاس پلاک 3۰ را به اس�تناد قانون افراز و فروش املاک مشاع مصوب آذرماه 
۱3۵۷ خواستار افراز قسمتی از سهمی خود در پلاک مزبور بطرفیت سایر مالکین 
مشاعی بنام فواد غلامپور: اهواز عباس غلامپور فریده غلامپور فرزانه غلامپور فر 
اعلام می دارد که عملیات افراز مورد تقاضای خانم ها غزال و زلال غلامپور بطرفیت 
دیگر مالک مشاعی جهت افراز قس�متی از پلاک مزبور در روز چهار شنبه تاریخ 
۱4۰2/۰۵/۱۱ راس ساعت ۱۰ صبح طبق قانون افراز و فروش املاک مشاعی مصوب 
آذرماه ۱3۵۷ بعمل خواهد آمد لذا به کلیه مالکین مشاعی از طریق این آگهی ابلاغ 
تا راس ساعت مقرر در محل اداره ثبت حاضر تا در معیت متقاضی بهمراه نماینده و 
نقشه بردار ثبت از محل بازدید گردد و چنانچه نسبت به عملیات افراز مورد تقاضای 
نامبرده فوق الذکر معترض می باش�ید ظرف مدت ده روز پ�س از ابلاغ رای افرازی 
اعتراض خودرا به محاکم قضائی تسلیم نمایید ضمناً عدم حضور شما مانع رسیدگی 

نخواهد شد. م الف ۵/982

 آگهی دعوت به افراز قسمتی از
 پلاک 929/23 اصلی دربخش ۷ اهواز

مردانی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز 
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پارک یاس پلاک 3۰ را باس�تناد قانون افراز و فروش املاک مش�اع مصوب آذرماه 
۱3۵۷ خواستار افراز قسمتی از سهمی خود در پلاک مزبور بطرفیت سایر مالکین 
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تا راس ساعت مقرر در محل اداره ثبت حاضر تا در معیت متقاضی بهمراه نماینده و 
نقشه بردار ثبت از محل بازدید گردد و چنانچه نسبت به عملیات افراز مورد تقاضای 
نامبرده فوق الذکر معترض می باش�ید ظرف مدت ده روز پ�س از ابلاغ رای افرازی 
اعتراض خودرا به محاکم قضائی تسلیم نمایید ضمناً عدم حضور شما مانع رسیدگی 

نخواهد شد. م الف ۵/983
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تعادل|
نمايندگاني كه خود مخالف تشكيل وزارت بازرگاني بودند، 
پس از استقرار دولت ابراهيم رييسي برخلاف قانون برنامه 
ششم توسعه و آيين نامه داخلي مجلس، لايحه تشكيل 
وزارت بازرگاني را تصويب كرده اند؛ موضوعي كه مشخص 
نيست عمدا يا سهوا از ديد محمدباقر قاليباف هم پنهان 
مانده اس��ت. البته دولت هم از همان آغاز مايل به اجراي 
اين سياست بود. يكي از نكات مهم در مورد لايحه تشكيل 
وزارت بازرگاني اين است كه اين لايحه صرفا مغاير با قانون 
برنامه ششم نيس��ت، بلكه با قوانين ديگر هم مغاير است 
و يكي از مغايرت هايش با قانون انتزاع اس��ت. حال رييس 
امور ساختار هاي سازماني س��ازمان اداري و استخدامي 
كشور، با تشريح جزئياتي از طرح تشكيل وزارت بازرگاني 
گفته است: بر اس��اس لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني، 
شش سازمان و شركت از جمله »سازمان توسعه تجارت، 
نمايشگاه بين المللي، س��ازمان حمايت توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان، موسس��ه مطالع��ات و پژوهش هاي 
بازرگاني، مركز توس��عه تج��ارت الكترونيكي و صندوق 
ضمانت صادرات اي��ران« قطعا به وزارت بازرگاني منتقل 
مي شوند. بعضي ديگر از دستگاه هاي مرتبط نيز ممكن 
است پس از بررسي بيشتر به وزارت بازرگاني اضافه شوند 
و انتظارات��ي كه از وزارتخانه جديد م��ي رود مانند وزارت 
بازرگاني سابق نيس��ت و دولت دنبال اين است كه وزارت 
بازرگاني نويني با رويكرد هاي جديدي شكل بگيرد. داشتن 
نظارت جامع از توليد تا توزيع، انتظارات جديد و به جايي 

است كه دولت از وزارت بازرگاني جديد دارد.

   ماجراي يك تفكيك 
در تاريخ ۲۵ تير ماه، نمايندگان مجلس با وجود نقدهاي 
بسيار بر لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني، كليات آن را با 
۱۲۹ راي تصوي��ب كردند. البت��ه روز ۲۶ تير هم  لايحه 
تشكيل وزارت بازرگاني به كميسيون اجتماعي برگشت. 
آن روز اين لايحه به دس��تور قاليباف براساس ماده ۱۳۰ 
قانون اساسي و ماده ۱۵۳ قانون آيين نامه داخلي مجلس 
براي رفع ابهام به كميسيون اجتماعي ارجاع داده شد.  با 
اين حال روز ۳۰ تير، تعداد ۳۰ نماينده مجلس در نامه اي 
خواهان مس��كوت ماندن لايحه دوفوريتي »تش��كيل 
وزارت بازرگاني« شدند و امروز - ۳۱ تير - مجددا جلال 
محمودزاده - عضو كميس��يون كش��اورزي، آب، منابع 
طبيعي و محيط زيست مجلس - اعلام كرد: مغاير لايحه 
تش��كيل وزارت بازرگاني با برنامه ششم پابرجاست. او با 
تاكيد بر اينكه لايحه وزارت بازرگاني مخالف با قانون برنامه 
ششم توسعه اس��ت، به ايلنا گفت: »تصويب اين لايحه 
به كسب دو س��وم آراي نمايندگان مجلس نياز دارد«؛ 
موضوعي كه نماين��ده تهران نيز پيش تر در نامه خود به 
قاليباف در مورد آن تذكر داده بود. نكته قابل تامل درباره 
روند تصويب اين لايحه اين است كه ۲۱ ارديبهشت سال 
۹۹، همين مجلس به دليل اينكه لايحه تشكيل »وزارت 
تجارت و خدمات بازرگاني« نتوانس��ته بود دوسوم راي 
نمايندگان را كسب كند، رد شد. در واقع مجلس يازدهم 
به رهبري قاليباف در آن مقطع درخواست دولت روحاني 
را با وجود رفع ايرادات شوراي نگهبان و سپس بررسي هاي 
كميسيون اجتماعي، در صحن علني به دليل عدم كسب 
دو س��وم آرا رد كرد. همان گزينه اي كه در دولت رييسي 
ناديده گرفته ش��د و برهمان اساس لايحه ارسالي دولت 
به مجلس تصويب شد.  نكته جالب  اينكه نمايندگاني كه 
خود مخالف تشكيل وزارت بازرگاني بودند، پس از استقرار 
دولت ابراهيم رييسي خواهان تشكيل اين وزارتخانه شدند. 
البته دولت هم از همان آغاز مايل به اجراي اين سياست 
بود؛ اما تحقق اين سياس��ت براي گروهي از نمايندگان 
خيلي مهم بود، ب��ه حدي كه يكي از موضوعاتي كه پاي 
وزير وقت صمت دولت سيزدهم يعني فاطمي امين را به 
استيضاح كشاند، همين بود. با اين حال، همان روز يعني ۷ 
تير ماه ۱۴۰۱ علي بهادري جهرمي - سخنگوي دولت - با 
انتشار مطلبي در توئيتر نوشت: »دولت با طرح تشكيل 
وزارت بازرگاني موافقت كرد.« البته وقتي پرونده حذف 
فاطمي امين از مجلس جمع شد، اين موضوع هم مسكوت 
ماند تا اينكه هفتم شهريور سال گذشته نمايندگان مجددا 
به دولت اولتيماتوم دادند كه اگر دولت صمت را تفكيك 
نكند، فاطمي امين را برخواهند داشت. در نهايت هم يك 
مهلت دو ماهه به دولت دادند كه موضوع تفكيك وزارتخانه 

صنعت، معدن و تجارت را مشخص كنند.

   سازمان بازرگاني
جايگزين وزارت بازرگاني

طناب كشي دولت و مجلس تا جايي پيش رفت كه اواسط 
بهمن سال گذشته دولت طرحي را مبني بر تشكيل سازمان 
بازرگاني به ج��اي وزارت بازرگاني تهيه كرد؛ طرحي كه 
قرار بود براي دريافت مهر تاييد نمايندگان، راهي مجلس 
مي شود؛ اما نتوانست نظر نمايندگان را جلب كند و حتي 

طرح تفكيك و تشكيل وزارت بازرگاني هم منتفي شد. 
چهارم اس��فند سال گذش��ته پس از منتفي شدن طرح 
تفكيك، دولت سيزدهم به فكر ايجاد »سازمان بازرگاني و 
تنظيم بازار« افتاد تا از مسير متفاوت و با اختيارات بالا و زير 
نظر مستقيم رييس جمهور به اين هدف دست پيدا كند؛ 
اما تشكيل سازمان بازرگاني و تنظيم بازار هم با مخالفت 

مجلسي ها همراه شد و به نتيجه نرسيد.

   نامه قاليباف به رييسي
در نهايت ۵ ارديبهشت سال جاري قاليباف در نامه اي به 
رييسي خواس��تار ارايه لايحه اي در مورد تشكيل وزارت 
بازرگاني ش��د. اين لايحه پس از مدت كوتاهي به مجلس 
روانه ش��د . ۹ ارديبهشت ماه بود كه سيد محمد حسيني 
معاون پارلماني رييس دولت سيزدهم لايحه مورد نظر را 
تقديم مجلس مي كند. فرداي همان روز، ۱۰ ارديبهشت 
رييسي در واكنش به نامه قاليباف گفت: »موافق تشكيل 

وزارت بازرگاني هستيم«.

لايحه دولت در كمتر از ۵ روز به صحن آمد. ۱۲ ارديبهشت 
ماه مجلسيان با دو فوريت تشكيل وزارت بازرگاني موافقت 
كردند. حال پس از رفت و برگش��ت هاي بسيار، مشخص 
شده كه اين لايحه مغاير با قانون برنامه ششم توسعه بوده 
اس��ت. موضوع مغايرت لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني 
با برنامه ششم را هش��تم خرداد علي خضريان - نماينده 
تهران - در نامه اي به رييس مجلس مطرح كرد و از مغايرت 
لايحه تشكيل وزارت بازرگاني سخن گفت.  او اعلام كرد: 
»اين لايحه از جهت ماهوي مغاير بند الف ماده ۲۸ قانون 
برنامه ششم توس��عه است. اين بند كاهش حجم، اندازه و 
ساختار مجموع دستگاه هاي اجرايي، كاهش پست هاي 
س��ازماني، انحلال و ادغام سازمان ها را مقرر داشته است. 
از اين رو لايحه مذكور مطابق بند )د( ماده ۱۱۷ آيين نامه 
داخلي مجلس نياز به رأي دو سوم نمايندگان دارد.« پيش تر 
نيز مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني ايران از ۱۰ ابهام اين 
لايحه سخن گفته بود و يكي از موارد مهم آن، مغايرت لايحه 
با قانون افزايش بهره وري بخش كشاورزي و منابع طبيعي 
مصوب ۱۹ مرداد ۱۳۹۸ بود؛ ايراداتي كه پيش از تصويب 

كليات لايحه در صحن علني رفع نشد.

   مغايرت هاي قانوني لايحه دولت
يكي از نكات مهم در مورد لايحه تشكيل وزارت بازرگاني 
اين اس��ت كه اين لايحه صرفا مغاير با قانون برنامه ششم 
نيس��ت، بلكه با قوانين ديگ��ر هم مغاير اس��ت و يكي از 
مغايرت هايش با قانون انتزاع است. محمودزاده در اين باره 
گفت: بر اساس قانون انتزاع كه در سال هاي گذشته بحث 
بازاريابي و تجارت محصولات كشاورزي را در اختيار وزارت 
جهاد كشاورزي قرار داد، تشكيل وزارت بازرگاني بايد ملغي 
شود؛ ايرادي كه مي توان در گزارش ۱۰ ابهام اتاق ايران در 

مورد لايحه تشكيل وزارت بازرگاني نيز ديد.
اي��راد ديگري كه محمودزاده بر اين لايحه وارد دانس��ته، 
تعارض اين لايحه با ش��وراي قيمت گ��ذاري محصولات 
كشاورزي است. او گفت: براس��اس لايحه جديد شوراي 
قيمت گذاري محصولات كشاورزي كه زير نظر وزارت جهاد 
كشاورزي هم هست، بايد لغو شود؛ همچنين تشكيل اين 
وزارتخانه بر خلاف شعار سال، يعني رونق توليد و مهار تورم 
اس��ت، زيرا باعث افزايش واردات محصولات كشاورزي و 

صنعتي و معدني خواهد شد.

   الصاق 6 سازمان و شركت
به وزارت بازرگاني 

حال به تازگي، رييس امور ساختار هاي سازماني سازمان 
اداري و استخدامي كش��ور اعلام كرد كه بر اساس لايحه 
تش��كيل وزارت بازرگاني، ش��ش س��ازمان و شركت به 
اي��ن وزارتخانه جديد واگذار مي ش��وند. بعض��ي ديگر از 
دستگاه هاي مرتبط نيز ممكن است پس از بررسي بيشتر 

به وزارت بازرگاني اضافه شوند.
عليرضا ش��اهپري در گفت وگو با ايس��نا، درباره جزئيات 
و فرآيند تش��كيل لايحه وزارت بازرگان��ي اظهار كرد: بر 
اساس لايحه تشكيل وزارت بازرگاني برخي از سازمان ها و 
شركت هايي كه صراحتا در حوزه بازرگاني وظايفي برعهده 
دارن��د و ماموريت آنه��ا حول اين محور اس��ت، به وزارت 
بازرگاني منتقل خواهند شد، اما درباره دستگاهي مانند 
شركت پشتيباني امور دام كه بخشي از وظايفش در حوزه 
توليد و بخش ديگر در حوزه كش��اورزي تعريف مي شود، 
تصميمي متفاوت گرفته خواهد شد. به اين معنا كه دولت 
اين اجازه را از مجلس خواسته است كه در اين ارتباط تعيين 
تكليف كند تا اگر دولت تشخيص داد كه عمده اين وظايف 
كه در حوزه بازرگاني است به وزارتخانه جديد منتقل شود 
و وظايف ديگر كه در حيطه متولي ديگر )جهاد كشاورزي( 

است در همان وزارتخانه تمشيت شود.
به گفته او، در اين راس��تا شش سازمان و شركت به وزارت 
بازرگاني جديد منتقل مي شوند. مطابق لايحه، سازمان 
توسعه تجارت، نمايش��گاه بين المللي، سازمان حمايت 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان، موسسه مطالعات و 
پژوهش هاي بازرگاني، مركز توسعه تجارت الكترونيكي 
و صندوق ضمانت صادرات ايران قطعا به وزارت بازرگاني 

منتقل مي شوند.
شاهپري افزود: درباره مواردي كه روي آنها ابهامي وجود 
داشت نيز دولت و هيات وزيران در قالب لايحه تقديمي 
از مجلس تقاضا كرد كه بتوان با تصويب هيات وزيران، 
آنها را در وزارت بازرگاني تمشيت كند. البته انتقال بعضي 

از سازمان و دستگاه هاي ديگر هم در مجلس مطرح و قرار 
شد مطالعات بيشتري روي آنها انجام شود و در فرصت 
مقتضي شايد برخي از سازمان ها و شركت هاي ديگر هم 
به وزارت بازرگاني اضافه شود. وي در ادامه عنوان كرد: 
در طول ساليان گذش��ته ۱۲ بار وزارت بازرگاني ادغام 
و تفكيك شده است. در كشور هاي مختلف نيز مساله 
وزارت بازرگاني و ساير وزارتخانه ها و ساختار و سازمان ها 
با توجه به مقتضي��ات و رويداد هايي كه اتفاق مي افتاد، 
دولت ها تصميم بر تغيير آنها مي گرفتند. به عنوان مثال 
در ايران، ستادي براي بحران و حوادثي طبيعي داشتيم 
كه به تدريج به بالندگي و بلوغي رسيد و به ستاد مديريت 
بحران تبديل شد. در جهان نيز اگر بخواهيم مثال بزنيم 
وزارت تجارت بين الملل انگليس در سال ۲۰۱۶ از ادغام 
دو وزارتخانه با يكديگر ش��كل گرفته است. شاهپري 
ادامه داد: در ارتباط با وزارت بازرگاني، كار كارشناس��ي 
مفصلي در دولت انجام ش��د و وزارتخانه هاي صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد كشاورزي و زير مجموعه هايشان 
در توليد ماحصل اين كار كارشناس��ي كه طي يكسال 
گذشته س��ازمان اداري و اس��تخدامي درگير آن بود، 
مشاركت كردند. يكي از دلايل عمده براي اثبات ضرورت 
تشكيل وزارت بازرگاني اين است كه در حال حاضر در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ۱۳ سازمان و شركت و 
موسس��ه ذيل اين وزارتخانه وجود دارد و وزير در واقع 
مديريت اين مجموعه ها و ش��ش شورا و هيات زير نظر 
مستقيم اوست. از سوي ديگر تعدادي معاونت و دفاتر در 
وزارتخانه هستند؛ بنابراين دولت به اين نتيجه رسيد با 
توجه به تنظيم بازار و وظايف حوزه بازرگاني كه به نوعي 

مغفول شده است.

   وزارت بازرگاني جديد 
وي با بيان اينكه انتظاراتي كه از وزارتخانه جديد مي رود 
مانند وزارت بازرگاني سابق نيست و دولت دنبال اين است 
كه وزارت بازرگاني نويني با رويكرد هاي جديدي ش��كل 
بگيرد، گفت: وزارت بازرگان��ي وظايفش در حوزه تامين 
و ذخيره س��ازي در حوزه ترانزيت و حمل و نقل در حوزه 
تنظيم بازار و ... تعريف شده و اين انتظاري است كه از دولت 

از اين وزارتخانه دارد. البته مباحثي مانند حكمراني داده 
و داش��تن نظارت جامع از توليد تا توزيع انتظارات جديد 
و به جايي اس��ت كه دولت از وزارت بازرگاني جديد دارد. 
شاهپري افزود: در كشور هاي پيشرفته اينكه چه كشاورزي، 
در كدام زمين، چه محصولي و به چه ميزان توليد مي كند 
و در كج��ا آن ذخيره مي كند به همراه هم��ه اطلاعات و 
جزييات به صورت داده هاي متمركز وجود دارد؛ بنابراين 
تصميم گي��ران و متوليان امر بازرگاني در اين كش��ور ها 
مي توانند تصميم سازي درستي انجام دهند كه بايد يك 
محصول را صادر يا وارد كنند. وي با اشاره به اينكه مخالفان 
تشكيل وزارت بازرگاني معتقدند كه اين كار به توليد ضربه 
مي زند، تصريح كرد: عم��لا در چرخه توليد و تجارت اگر 
نتوانيم مس��اله صادرات را مديريت ك��رده و انجام دهيم، 
قطعا توليد كننده هم متضرر مي شود يا اگر مواد اوليه اي 
را نتوانيم براي صنعتي به درستي و در زمان مشخص و با 
كمترين هزينه وارد و تامين كنيم، قطعا توليد كننده متضرر 
مي شود؛ بنابراين اگر وزارت بازرگاني نوين همانطور كه به 
صراحت در لايحه نيز آمده، بتواند در زمينه حكمراني داده و 
فناوري هاي نوين عمل كند و آن را در زنجيره توليد تا توزيع 
و تجارت جاري و ساري كند، قطعا توليدكننده هم منتفع 
خواهد ش��د. البته در گذشته و در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اتفاقاتي خوبي در اين سامانه ها رخ داده است. وي 
با بيان اينكه وزارت صنعت، معدن و تجارت با گستردگي 
كه دارد امكان مديريت همه وظايف و امور محوله را ندارد، 
اظهار كرد: دغدغه رييس جمهوري هم اين بود كه تنظيم 
بازار و بازرگاني به صورت مستقيم پاسخگوي مشخصي 
داشته باشد و وزارت بازرگاني به صورت تخصصي اين امور 

را تمشيت كند.
شاهپري در پاسخ به سوالي درباره اينكه آيا وزارت بازرگاني 
نوين از نظر ساختاري و شرح وظايف با وزارت بازرگاني سابق 
تفاوتي دارد يا خير و اين تفاوت دقيقا در چيست؟ گفت: 
در لايحه مساله اساسنامه اين وزارتخانه مطرح خواهد شد، 
چرا كه اساسنامه وزارت بازرگاني براي سابق است و در حال 
حاضر بر اساس رويكرد نوين بايد تنظيم و تدوين شود تا 
بتوان مسائلي مانند مديريت زنجيره تامين تا توليد، تنظيم 

بازار و حكمراني داده را نيز در آن گنجاند.
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بازديد جمعي از مسوولان استان 
مركزي از شهرك صنعتي ساوه

به گزارش روابط عمومي شركت شهرك هاي صنعتي 
استان مركزي به نقل از روابط عمومي سازمان صمت 
استان، خوشنويسان مديرعامل شركت شهرك هاي 
صنعتي اس��تان مركزي به هم��راه نماينده مردم 
شريف س��اوه و زرنديه در مجلس شوراي اسلامي، 
فرماندار محترم س��اوه و مديركل صمت اس��تان 
مركزي از واحدهاي صنعتي مستقر در شهرك هاي 
 صنعتي نوبران و غرق آباد و معدن ستق ساوه بازديد 
ب��ه عمل آوردن��د. در اي��ن بازديد مدي��ران عامل 
واحدهاي صنعتي به بيان مسائل و مشكلات پيش  

روي واحد توليدي خويش پرداختند.

اجراي پروژه تعويض
 مقره هاي برق در ايستگاه هاي 
پارس - پرك و عسلويه - گلوگاه

روابط عمومي ش��ركت برق منطقه اي فارس و بوشهر 
از اجراي پروژه تعويض مقره هاي برق در ايستگاه هاي 
پارس، پرك، عس��لويه و گلوگاه استان بوشهر خبر داد 
و اعلام كرد: به دنبال تاس��يس صنايع پالايش��گاهي 
و پتروش��يمي در منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس 
جنوبي پروژه تعويض مقره هاي سيليكوني خطوط ۷۲۵ 
و ۷۱۲ حد فاصل ايس��تگاه هاي پارس پرك و عسلويه 
گلوگاه كليد خورد . با تاسيس صنايع در سال ۱۳۸۱ كه 
شرايط آب و هوايي و آلودگي خاصي بر منطقه حاكم 
بود آغاز گرديد كه در اين بين به دليل نزديكي دكل هاي 
برق فشار قوي به فلرهاي گازي پالايشگاه ها شاهد آثار 
مخرب بر روي مقره هاي سيليكوني خطوط انتقال و فوق 
توزيع بوده ايم.  مكاتبات و پيگيري هاي متعدد، انجام 
آزمون هاي ويژه مقره هاي خطوط توسط پژوهشگاه نيرو 
انجام گرفت و خريداري مقره در دستور كار قرار گرفت و 
پس از اخذ مجوزهاي مربوط به ورود به محدوده شركت 
نفت و گاز پارس جنوبي عمليات تعويض مقره هاي آسيب 
ديده بر اساس اولويت بندي هاي در نظر گرفته شده آغاز 
شد.  طي ۱۳ روزكاري تعداد ۳۶۳ زنجيره مقره بر روي 
۵۸ دكل تعويض گرديد و با تثبيت شرايط انتقال برق در 
ايستگاه هاي ياد شده هم اكنون مشتركان صنعتي و ساير 

مشتركان در اين محدوده از برق مطمئن برخوردارند.

۸۰۰  هزار هكتار پهنه معدني
 در استان مركزي آزادسازي شد 

مديركل صنعت، معدن و تجارت اس��تان مركزي 
گفت: ۸۰۰ ه��زار هكتار پهنه معدني در اس��تان 
مركزي آزادس��ازي ش��د.  علي جودك��ي در آيين 
آزادسازي پهنه هاي جديد معدني استان مركزي و 
مزاينده ۸۱ معدن و محدوده معدني، اظهار داشت: 
امروز در تاري��خ ۲۵ تيرماه يك اتفاق ويژه در حوزه 
معادن استان رخ داد، از مجموعه پهنه هاي استان 
امروز ۳ پهنه بالغ بر ۸ ه��زار كيلومتر مربع و ۸۰۰ 
هزار هكتار آزادسازي ش��د.  وي افزود: تاكنون كه 
دقايقي از آزادسازي مي گذرد بالغ بر ۳۰۰ محدوده 
ثبت شده است، اما اينكه چه تعداد به تاييد منابع 
طبيعي و ديگر دستگاه ها برسد قابل بررسي است، 
اما نشان مي دهد علاقه علاقه مندان در حوزه معادن 
رش��د داشته اس��ت به طوري كه در اين دقايق اين 
تعداد از معادن ثبت ش��ده است. اين مزايده شامل 
۲۶ درخواست اكتشاف، ۱۹ پروانه اكتشاف، ۵ فقره 
گواهي كشف و ۳۱ فقره پروانه بهره برداري است و 
بسته به توان بهره بردار و ذخيره معدن، مهلت پروانه 

بهره برداري از ۵ تا ۲۵ سال تعيين مي شود. 
مديركل صنعت، معدن و تجارت اس��تان مركزي 
تصريح كرد: در اس��تان ۷ پهنه داريم كه امروز سه 
پهنه » آزاد س��اوه ش��رقي و غربي و جنوب غربي 
ش��ازند«  در قالب پهنه هاي ش��ماره ۵، ۶ و ۷ آزاد 
مي شود، آنچه در اس��تان متقاضي دارد معادني با 
عناصر فلزي مس، آهن، س��رب، روي، طلا و نقره 
است، در حوزه ساوه بيشتر عناصر فلزي مانند مس 
و در شازند بيشتر سرب و روي مدنظر است و مزايده 

پهنه هاي يك، دو و سه نيز بزودي انجام مي شود.

بررسي و تعيين تكليف
 63 پرونده راكد صنعتگران در 

شهرك ها و نواحي صنعتي فارس
دومين جلس��ه امس��ال هيأت حل اختلاف و داوري 
س��ازمان صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران 
در ش��ركت ش��هرك هاي صنعتي فارس برگزار و ۶۳ 
پرونده  راكد س��اخت و ساز در ش��هرك هاي صنعتي 
استان بررسي و رسيدگي شد.  به گزارش روابط عمومي 
شركت شهرك هاي صنعتي فارس مديرعامل شركت 
شهرك هاي صنعتي استان فارس گفت: اين پرونده ها 
به مدت دو روزدر جلس��ه هيات حل اختلاف و داوري 
با حضور داور و حكم مرضي الطرفين در دفتر مركزي 
شركت شهرك هاي صنعتي فارس بررسي و رسيدگي 
شد. سيد مصطفي هاشمي افزود: با بررسي اين پرونده ها 
درنهايت ۵۶ پرونده منجر به فسخ قطعي و ۷پرونده نيز به 
علت پيشرفت فيزيكي ساخت و ساز از دستوركار خارج 
شد. با برگزاري اين جلسه حدود ۳۸هزار مترمربع زمين 
در شهرك هاي صنعتي كه متقاضيان پس از گذشت 
مهلت قانوني و اخطارهاي مختلف و اعطاي مهلت مجدد 
نسبت به ساخت وساز اقدام نكرده بودند بازپس گيري 
شد تا به متقاضياني كه توان و شرايط لازم براي ايجاد 
واحد صنعتي دارند واگذار ش��ود. مديرعامل شركت 
شهرك هاي صنعتي استان فارس بابيان اينكه تعيين 
تكليف قراردادهاي راكد و فسخ و آزادسازي اراضي كه 
در آن فعاليتي صورت نگرفته است از برنامه هاي مهم اين 
شركت است گفت: با واگذاري اراضي راكد به متقاضيان 
ديگر، روند ساخت وس��از و اجراي طرح هاي صنعتي 

شتاب مي گيرد.

ورود پاكستان به بازار
پوشاك قاچاق در ايران

عضو هيات مديره اتحاديه توليد و صادرات پوشاك در 
گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: سال ۱۴۰۰ ليستي از 
سوي ستاد مقابله با قاچاق كالا و ارز به عنوان پوشاك 
قاچاق محرز منتشر و مقرر شد تا تير ماه همان سال، 
از فعاليت اين برندها در مراكز تجاري جلوگيري شود. 
اخيرا همان ليس��ت مجددا تحت عن��وان برندهاي 
پوش��اك قاچاق منتشر شده اس��ت. مجيد افتخاري 
با بيان اينكه برخي از برنده��اي قاچاق محرز در اين 
ليست ديده نمي شود، تصريح كرد: البته سال قبل هم 
از فعاليت اين برندها در مراكز تجاري جلوگيري نشد 
و حالا قرار است دوباره از همين ليست براي برخورد 
با برندهاي قاچاق استفاده شود. افتخاري با بيان اينكه 
كالاي قاچاق به شكل عجيب و غريبي بازار را احاطه 
كرده، گفت: اين صحبت ه��ا مربوط به كالاي قاچاق 
محرز است. بخش ديگري از بازار هم دست محصولاد 
قاچاق غيرمحرز است . از سال ۱۳۹۷ واردات پوشاك 
ممنوع ش��ده و ۱۳۹۹ مجوز شركت هاي خارجي كه 
در ايران فعالي��ت مي كردند تمام ش��ده، اما هنوز در 
حال فعاليت هستند و مشخص نيس��ت كالاي آنها 
از كجا تامين مي ش��ود. وي افزود: همچنين برخي از 
محموله هاي قاچاق با اين ادعا كه محصول آنها داخلي 
بوده و براي فروش بيشتر، برند خارجي روي آن درج 
كرده ان��د، در حال تبرئه هس��تند. عضو هيات مديره 
اتحاديه توليد و صادرات نساجي و پوشاك ايران با بيان 
اينكه اخيرا پاكستان هم به بازار پوشاك قاچاق در ايران 
ورود كرده، تصريح كرد: در گذشته پاكستان سهم زياد 
از پوشاك قاچاق در بازار ايران نداشت، اما الآن به شكل 
عجيب و غريبي در حال پيدا كردن سهم خود است. علت 
اين وضعيت مزيت رقابتي پاكستان در پنبه و پارچه هاي 
كتان و سطح توليد معقول آن است كه باعث شده در كنار 
بنگلادش از بازار ايران سهم بگيرد. به گفته وي دروازه 
چين هم دوباره باز شده و اين در حالي است كه اين كشور 
سهم خود را از بازار ايران از دست داده بود. تركيه هم كه به 
واسطه آنلاين شاپ ها در بازار ايران حضور دارند. بنابراين 
بازار داخل تبديل به بازار استوك فعالان حوزه پوشاك 
ش��ده اس��ت كه عموما از رده خارج هستند و به شكل 
كيلويي به كشور وارد مي شوند. به همين دليل قيمت  
آنها نيز از يك پنجم تا يك دهم قيمت كالا در كشور مبدا 
است. افتخاري در ادامه گفت: كالاي قاچاقي كه به كشور 
وارد مي ش��ود كالاي روز نيست. در حال حاضر قيمت 
يك شلوار لي معقول در تركيه ۱۴ تا ۱۵ دلار است كه 
كالاي داخل مي تواند با آن رقابت كند. اما كالاي قاچاق 
از رده خارج دو دلار قيمت دارد و توليدكننده نمي تواند 
با آن رقابت كند. افتخاري درباره وضعيت بازار پوشاك 
تابستاني نيز گفت: پيش از كرونا، بازار تابستان يكي از 
جذاب ترين بازارها بود اما در حال حاضر به دليل برخي 
مشكلات از جمله مسكن براي مصرف كننده و اصناف، 

بازار مقطعي شده و افت تقاضا وجود دارد.

صادرات به عراق
۲۴ درصد افزايش يافت 

مديركل غرب آسياي سازمان توسعه تجارت از رشد 
۲۴ درصدي صادرات ايران به عراق در ۳ ماهه ابتدايي 
۱۴۰۲ نس��بت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. 
به گزارش خبرگ��زاري مهر، ف��رزاد پيلتن مديركل 
غرب آسياي سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: در 
۳ ماهه نخست سال جاري ۲ ميليارد و ۳۴۸ ميليون 
دلار به عراق صادرات داش��ته ايم كه نسبت به مدت 
مشابه در س��ال ۱۴۰۱ كه ارزش حدود يك ميليارد 
و ۸۸۷ ميليون دلار داشت، ۲۴ درصد افزايش داشته 
است. بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت ايران، وي 
گفت: گاز طبيعي، ميلگرد، گوجه فرنگي، شمش آهن، 
خوراك دام و طيور، پلي اتيلن، كلينكر، شير خشك و 
مواد پلاستيكي بيشترين رشد صادرات به عراق را طي 

سه ماهه ابتداي سال ۱۴۰۲ دارند.  

6سازمانبهوزارتبازرگانيمنتقلميشوند

وظايف كاري وزارت بازرگاني جديد

 اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان  به نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن در نظر دارد، مناقصه به شرح زیر را از طریق سامانه
» تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(« برگزار نماید. با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصات )از مرحله دریافت و تحویل 
 www.setadiran.ir اسناد مناقصه تا بازگشایی پیشنهادها( از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد ش�د. لذا ضروری است مناقصه گران در صورت عدم عضویت در سامانه س�تاد، مراحل ثبت نام در سایت و دریافت 
»گواهی امضای الکترونیکی« جهت شرکت در مناقصه اقدام نمایند. تاریخ انتشار فراخوان مناقصه در سامانه الکترونیکی ستاد 

1402/05/02 می باشد.

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي 
  شماره مرجع   1۴۰۲/5

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1533850 جمهوری اسلامی ایران

وزارت راه و شهرسازی
اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان

شرح مختصر موضوع مناقصه: مناقصه عمومی یک مرحله ای خدمات حفاظت از اراضی و املاک سازمان ملی زمین و مسکن در استان  گیلان1
مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ انتشار آگهی در سامانه ستاد لغایت مورخ 1402/05/09 ) اطلاعات دقیق در سامانه موجود و ملاک می باشد.(2
مهلت و محل تحویل پیشنهاد قیمت : تا ساعت 12:00 مورخ 1402/05/19 ، تحویل پیشنهاد فقط از طریق سامانه ستاد ملاک عمل 3

است. در ضمن اصل تضمین شرکت در مناقصه )پاکت الف( باید قبل از زمان تحویل پیشنهاد قیمت الکترونیکی، به صورت حضوری 
 به دبیرخانه اداره كل راه و شهرسازي گیلان واقع در رشت-خیابان امام خمینی ره- میدان دکتر حشمت تحویل گردد.

 )در صورت تغییر زمان، آخرین اطلاعات منتشر شده در سامانه ستاد معتبر است.(
تضمین شرکت در مناقصه: بر اساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402مورخ 1394/9/22 به شرح زیر :4

الف( اصل فیش واریزی به حساب IR 420100004052063107535442بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران-تمرکز وجوه سپرده 
اداره كل راه و شهرسازي استان گیلان بنام خزانه معین استان گیلان

ب( یا ضمانتنامه بانكي به نفع اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان )مدت اعتبارضمانتنامه 3 ماه و براي 3 ماه نیز قابل تمدید باشد. 
ضمانت نامه باید فقط بر اساس فرم پیوست آیین نامه صادر گردد.(

ج( یا وثیقه ملکی معادل 85درصد ارزش کارشناسی رسمی
خدمات حفاظت از اراضی و املاک سازمان ملی زمین و مسکن در استان  گیلان             به مبلغ 2.217.000.000 ریال 

شرایط :5
٭ داشتن گواهینامه صلاحیت معتبر در رشته خدمات حفاظتی و مراقبتی از مرکز انتظام ناجا در این مناقصه الزامی است.

مدت اعتبار پیشنهادمناقصه: مدت اعتبار پیشنهادها حداقل 3ماه از تاریخ بازگشایی قیمتها و 3 ماه نیز قابل تمدید مي باشد.6
ساعت، روز و محل قرائت پیشنهادها : بر اساس آخرین اطلاعات تعیین شده در سامانه ستاد معتبر است.7
شماره شناسه ملی دستگاه: 14002905405  - کد اقتصادی: 411416917984  - کدکارگاه  1028150001  - کدپستی: 8

4136953333
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فعاليت »اسنپ دكتر« تخلف است
معاون درمان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: فعاليت اسنپ دكتر تخلف است و مجوز رسمي از اين وزارتخانه ندارد. اسنپ دكتر 
سامانه اي است كه زمان دريافت خدمات را مشخص كرده و افراد مي توانند با پزشك به صورت تلفني يا از طريق پيام رسان ها صحبت كنند و اين 
مشاوره هاي پزشكي به ويزيت تبديل شده و حتي تجويز دارو نيز انجام مي شود. اين درحالي است كه بر اساس اعلام سازمان نظام پزشكي كشور 
افراد براي انجام امور درماني خود صرفا بايد به پزشكان مراجعه كنند و در مواردي كه مشخصات درمانگر در صفحه فضاي مجازي درج شده 
باشد، مي توانند با مراجعه به سامانه جست وجوي پزشك نسبت به راستي آزمايي اطلاعات درج شده در صفحه تبليغاتي اقدام كنند.در سامانه 
جست وجوي پزشك هر يك از اعضاي سازمان نظام پزشكي اعم از نام، نام خانوادگي يا شماره نظام پزشكي و رشته تحصيلي آنها درج شده است.
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تعادل|
 سال هاس��ت كه كارگران ساختماني در 
انتظار برقرار ش��دن بيمه خود هس��تند. 
وعده اي كه هر سال توسط مسوولان به آنها داده مي شود 
اما اجرايي شدن آن هر بار به دلايلي نامعلوم شامل مرور 
زمان ش��ده و در برهه هايي حتي از ياد مي رود. كارگران 
ساختماني كه بر أساس آمارها بيشترين حوادث كار را به 
خود اختصاص داده اند هميشه نيازمند حمايت بيمه اي 
هستند. بس��ياري از آنها بر اثر حوادث كار جان خود را از 
دس��ت مي دهند و خانواده هايش��ان بي سرپرست باقي 
مي مانند و كسي نيست تا هزينه هاي زندگي آنها را تامين 
كند. از س��وي ديگر كارگراني هستند كه به علت همين 
حوادث كار توانايي كار كردن را از دس��ت مي دهند و باز 
هم هيچ نهاد و سازمان حمايت كننده اي وجود ندارد تا 
در روزهاي سخت حامي آنها باشد. در شرايط كنوني كه 
وضعيت معيشت مردم به تورم هاي روزانه گره خورده و بنا 
بر گفته مسوولان تعداد افراد زير خط فقر از مرز ۲۸ ميليون 
نفر هم گذشته است مشخص است كه وضعيت كارگران 
س��اختماني كه اغلب هم كارگران فصلي هستند براي 
گذران زندگي به چه شكل است. آنها براي تامين نيازهاي 
اساسي خود هم با مشكل مواجه هستند و با اينكه هر روز 
در حال پذيرش خطر در محيط كاري خودند اما باز هم 
كسي نيست كه سايه حمايتي خود را بر آنها بگستراند. 
مساله بيمه كارگران ساختماني سال هاست كه در مجلس 
مطرح مي شود ايراداتي به آن گرفته مي شود و در نهايت 
به زماني ديگر براي بررس��ي و شايد هم تصويب موكول 
مي ش��ود. اتفاقي كه باعث شده هر س��اله هزاران كارگر 
ساختماني بدون اينكه امكان استفاده از خدمات بيمه اي را 
داشته باشند جان خود را از دست بدهند و خانواده هايشان 
براي گذران زندگي سرگردان شوند. حالا يك بار ديگر بيمه 
كارگران ساختماني در كميسيون اجتماعي مجلس مورد 
بررسي قرار گرفته است. مساله اينجاست كه وقتي پاي حق 
و حقوق كارگران به ميان مي آيد مسوولان نگران افزايش 
تورم مي شوند. آنها افزايش حقوق كارگران را باعث تورم 
مي دانند و حالا هم تصويب بيمه كارگري را باعث افزايش 
قيمت مسكن. در حالي كه هيچ كدام از اين بهانه ها ديگر 
قابل پذيرش نيست و مردم به خوبي مي دانند كه رسيدگي 
به وضعيت كارگران نمي تواند باعث افزايش تورم در اقتصاد 

بيمار اين روزهاي كشور شود. 

   بررسي بيمه كارگران ساختماني
در كميسيون اجتماعي

رييس كانون انجمن هاي صنفي كارگران ساختماني 
اس��تان قم در مورد طرح بيمه كارگران ساختماني 
گفت: قرار اس��ت اين طرح هفته بعد به صحن علني 
مجلس بيايد و آنطور كه نمايندگان مجلس گفتند، 
يا اين تغييرات پذيرفته و مصوب��ه رأي مي آورد و يا 
اگر نشد، به همان قانون س��ال ۱۴۰۱ برمي گرديم. 
اصلاحيه ماده ۵ بيمه كارگران ساختماني كه بهمن 
ماه سال ۱۴۰۲ به تصويب رسيده بود، اوايل تيرماه با 
رأي نمايندگان مجلس به مدتِ دو سال متوقف شد. 
مخالفانِ اين مصوبه، به بهانه افزايشِ قيمتِ مسكن، 
طرح را كنار گذاشتند و بيان كردند كه طرح به دليلِ 
آنكه سهم حق بيمه كارفرمايان را در تمام نقاط شهري 
۴ درصد تعيين كرده ناعادلانه است. آنها البته به جاي 
اصلاحِ طرح، رأي به توقف و بازگش��ت به قانون سال 
۹۳ دادند. رأي نمايندگان مجلس به توقف طرح، از 
سوي شوراي نگهبان رد شد و قرار شد اين مصوبه در 

مجلس مجددا مورد بررسي قرار بگيرد. 

   ايجاد تغييرات جزيي در مصوبه ۱۴۰۱
روز يكشنبه، يكم مردادماه، نمايندگان كارگري در 
جلسه كميسيون اجتماعي مجلس حاضر شدند تا 
در مورد آخرين وضعيتِ بيمه كارگران س��اختماني 
و مصوبه در دس��تِ بررس��ي، نظراتِ خود را بگويند. 
عباس ش��يري، رييس كان��ون انجمن هاي صنفي 
كارگران ساختماني استان قم، در مورد جزئياتِ اين 
جلس��ه گفت: در اين جلسه اكثر اعضاي كميسيون 
اجتماعي، مديركل سازمان تامين اجتماعي، مديركل 
بيمه ش��دگان، مسوول نام نويس��ي و معاون وزير راه 
حضور داشتند و تغييراتِ جزئي در مصوبه  سال ۱۴۰۱ 
اعمال شد.  شيري بيان كرد: قرار است اين طرح هفته 
بعد به صحن علني مجلس بيايد و آنطور كه نمايندگان 
مجلس گفتند، يا اين تغييرات پذيرفته و مصوبه رأي 

مي آورد و يا اگر نش��د، به همان قانون س��ال ۱۴۰۱ 
برمي گرديم و همان را اجرا مي كنيم. ديگر توقفي در 
كار نيست و بايد موضوع بيمه كارگران ساختماني به 
نتيجه برسد. او افزود: نمايندگانِ مجلس به سهم ۴ 
درصد كارفرماها در مناطق شهري معترض بودند و در 
جلسه روز يكشنبه تغييراتي در اين زمينه ايجاد شد.  
شيري در خصوص تغييراتِ اعمال شده بر اصلاحيه 
ماده ۵ بيمه كارگران ساختماني گفت: در اين طرح 
قرار شد سهم حق بيمه كارفرمايان بسته به جمعيتِ 
آن منطقه، از ۰.۵ تا ۶ درصد حداقل دستمزد براي هر 

متر مربع تعيين شود. 
رييس كانون انجمن هاي صنفي كارگران س��اختماني 
استان قم در پايان گفت: ما يك گله هم از دولت و نماينده 
او در مجلس داريم. در آخرين جلسه اي كه طرح در صحن 
علني مجلس بررس��ي ش��د و نمايندگان راي به توقف 
دادند، نماينده دولت هيچ صحبتي در مورد بيمه كارگران 
ساختماني نكرد و از بيمه شدگان حمايت نكرد. اين موضوع 
حتي در جلسه  روز يكشنبه از سوي نمايندگان اعضاي 

كميسيون اجتماعي مجلس نيز مطرح شد. آنها اذعان 
داشتند كه اگر نماينده دولت در آن جلسه از بيمه كارگران 
ساختماني حمايت مي كرد، شايد نمايندگانِ مخالف هم 

قانع مي شدند و طرح با اين تعلل مواجه نمي شد. 

   اين همه تاخير براي چيست؟
خسرو شاهاني، فعال كارگري درباره بي توجهي دولت 
و مجلس به تصويب و اجرايي شدن هر چه سريع تر 
بيمه كارگران ساختماني به تعادل مي گويد: هيچ كس 
نمي داند دليل اين همه تاخير چيست. سال هاست 
كه كارگران ساختماني در انتظار تصويب اين قانون 
هستند طي اين سال ها تعداد زيادي از اين كارگران 
ساختماني جان خود را از دست داده اند. بارها و بارها 
در مورد حوادث كار در اين رابطه هش��دار داده شده 
است و عنوان ش��ده كه كارگران ساختماني بيش از 
همه نيازمند بهره مندي از بيمه هس��تند اما هر بار 
دولت ها و مسوولان به نحوي از زير بار اين مسووليت 
شانه خالي كرده اند.  او مي افزايد: نمايندگان مجلس 

كه به ناگهان حكم به توقف دو س��اله بيمه كارگران 
ساختماني مي دهند أصلا از وضعيت زندگي و معيشت 
اين افراد خبر دارند؟ آنها مي دانند كه اين كارگران با 
چه مشكلاتي مواجهند و چگونه براي تامين معاش 
خود زندگي شان را به خطر مي اندازند؟اين اندازه بي 
تفاوتي نسبت به وضعيت كارگران از سوي نمايندگان 
مردم جاي تعج��ب و البته گلايه بس��يار دارد. مگر 
مي شود افرادي كه خود را نماينده مردم مي دانند از 
حقوق حقه آنها دفاع نكنند. نبايد همه چيز در مجلس 
به نفع دولت و كارفرما و قدرت هاي بالادس��تي تمام 
شود. در حالي كه اين مردم هستند كه بايد مورد توجه 
قرار گيرند و اصل اقدامات بايد براي بهتر شدن وضعيت 

زندگي و معيشت مردم باشد نه مسوولان. 

   مشكلي كوچك كه باعث توقف
طرحي بزرگ شد

بر أساس اخبار منتش��ر ش��ده اصلاحيه ماده ۵ قانون 
بيمه هاي اجتماعي كارگران ساختماني كه بهمن ماه سال 
گذشته به تصويب مجلس رسيد، هجدهم اسفند ۱۴۰۱ 
از سوي شوراي نگهبان تاييد و يك هفته بعد جهت اجرا 
ابلاغ شد. به موجب آن، سازمان تأمين اجتماعي مكلف 
شد با دريافت ۷ درصد حق بيمه سهم بيمه شده از مأخذ 
كسر حق بيمه از كارگران داراي پروانه مهارت فني شاغل 
مستقيم در امر، احداث و يا افزايش زيربناي ساختمان، 
تجديدبنا، تعميرات اساس��ي و يا تخريب آنها و دريافت 
حق بيمه سهم كارفرمايي مربوطه از محل متراژ ساخت  
وساز، اين كارگران را بيمه كند. همچنين كارفرما مكلف 
شد بابت هزينه بيمه كارگر ساختماني براي هر متر مربع 
زيربنا در ساخت و سازهاي شهري، ۴ درصد و در ساخت 
و سازهاي روستايي، يك درصد حداقل دستمزد ماهيانه 
همان س��ال مصوب ش��وراي عالي كار را بايد به حساب 
س��ازمان تامين اجتماعي پرداخت كن��د. نايب رييس 
كميسيون اجتماعي مجلس آن زمان اعلام كرد كه براي 
بيمه ۵۰۰ هزار كارگر س��اختماني به ۱۴ همت بودجه 

نياز بود كه با تصويب مجلس اين مساله حل شد و همه 
كارگران ساختماني طي يك بازه زماني بيمه خواهند شد 
اما مدتي بعد درخواست دوفوريتي طرح اصلاحيه ماده ۵ 
قانون بيمه اجتماعي كارگران ساختماني، به منظور حل 
مشكل پروانه ساختماني شهرهاي كوچك و متوسط از 
سوي نمايندگان امضا ش��د و محمد رضا پور ابراهيمي 
- رييس كميس��يون اقتصادي مجلس از اعلام وصول و 
در دستور كار قرار گرفتن طرح دو فوريتي اصلاح قانون 
بيمه كارگران ساختماني براي رفع مشكل توقف صدور 
پروانه ها در شهرهاي كوچك و متوسط خبر داد. به گفته 
اوبه دليل اشتباهي كه در متن نهايي گزارش وجود داشت، 
نحوه محاسبه صدور پروانه هاي ساختماني در شهرهاي 
كوچك و متوسط سرسام آور شده و امكان صدور پروانه ها 
از بين رفته و شهرداري ها دچار مشكل شدند لذا با اعلام 
وصول طرح دوفوريتي مي توان انتظار داشت كه مشكل 
صدور پروانه هاي س��اختماني بابت حق بيمه كارگران 

ساختماني در شهرهاي كوچك و متوسط حل شود.

   پيشنهادي براي توقف دو ساله
بيمه كارگران ساختماني

علي نيكزاد - نايب رييس مجل��س نيز اعلام كرد كه 
مشكل توقف صدور پروانه هاي ساختماني در شهرهاي 
كوچك و متوس��ط ب��ا اعلام وص��ول دوفوريت طرح 
برطرف و موضوع بيمه كارگران س��اختماني مرتفع 
خواهد شد اما در ادامه اين فرآيند نمايندگان مجلس در 
جلسه چهارم تير ماه در حال بررسي گزارش كميسيون 
اجتماعي و درخواست دو فوريتي طرح اصلاحيه ماده 
۵ قانون بودند كه پيشنهادي براي اصلاح كل ماده ۵ 
از س��وي يكي از نمايندگان مطرح شد تا هم كارگران 
ساختماني متضرر نشوند و هم ساخت و سازها تعطيل 
نشود. اين پيشنهاد موجب شد تا نمايندگان مجلس 
در مصوبه اي به توقف اجراي قانون بيمه هاي اجتماعي 
كارگران س��اختماني مصوب سال ۱۴۰۱ به مدت دو 
س��ال رأي دادند در حالي كه پيشتر در جلسه علني 
۱۷ ارديبهش��ت ماه به دوفوريت آن رأي داده بودند. 
بر اين اساس نمايندگان مقرر كردند كه ملاك، قانون 
مصوب سال ۱۳۹۳ باشد و در مدت توقف ماده ۵ قانون 
بيمه هاي اجتماعي كارگران ساختماني اصلاحيه ۱۶ 

آذر ۱۳۹۳ لازم الاجرا باشد.

گزارش
بازهمجلسهبررسيبيمهكارگرانساختمانيدرمجلسبهجايينرسيد

منافع دولت بر منافع كارگران ارجحيت دارد

يادداشت

دلايلاحساسپشيمانيبعدازازدواج
لازمه عدم پش��يماني بعد از 
ازدواج و داشتن ازدواج موفق، 
تمرين رفتاره��اي جديد و 
آم��وزش مهارت هايي مثل 
مهارت مهرورزي، حل مساله، 
گوش دادن و همدلي است؛ 
اينها مهارت هايي هستند كه 
افراد براي ايج��اد يك رابطه 
مستحكم بعد از ازدواج به آنها نياز دارند. رفتارهاي سمي 
خانواده ها مي تواند عامل ديگري بر پشيماني بعد از ازدواج 
باشد. اگرچه مشاوره پيش از ازدواج باعث شناخت بيشتر 
طرفين از يكديگر مي شود اما واقعيت اين است كه بعد از 
ازدواج نقش خانواده ها هم اثرگذار است و معمولاً افرادي 
موفق ترند كه ع��لاوه بر مديريت رواب��ط دونفره خود، 
بتوانند ارتباط با خانواده ها را نيز مديريت كنند. گاهي 
رفتارهاي سمي از طرف خانواده ها مي تواند باعث از بين 
رفتن استحكام رابطه دو نفر شود. بنابراين، نوع برخورد 
خانواده ها هم مي تواند يكي از عوامل بروز پشيماني بعد 
از ازدواج باشد. البته مسائل ديگري مثل مشكلات مالي 
نيز مي تواند اثراتي بر روي رابطه داش��ته باشد. معمولًا 
افرادي بعد از ازدواج بيشتر احساس پشيماني مي كنند 
كه انتخاب ناآگاهانه داشته و در دوران آشنايي به برخي 
معيارهاي مهم و اصولي بي توجه باشند. به عنوان مثال، 
گاهي افراد بر اساس ويژگي ظاهري عاشق طرف مقابل 
مي شوند و اين باعث مي شود تا معيارهاي ديگر را ناديده 
بگيرند. همچنين گاهي افراد تصور مي كنند كه عشق 
و علاقه به تنهايي مي تواند تمام مشكلات را حل كند. 

ازاين رو، به اميد تغيير دادن طرف مقابلش��ان دست به 
انتخاب مي زنند و نشانه هاي هش��دار در طرف مقابل 
را ناديده مي گيرند. نپرسيدن سوالات كافي در دوران 
آش��نايي، تسليم نياز جنس��ي يا زرق وبرق هاي مادي 
ش��دن از عوامل ديگري است كه باعث مي شود تا افراد 
از اهميت دوران آشنايي غافل ش��ده و از روي ناآگاهي 
دست به انتخاب بزنند؛ اين در حالي است كه بي توجهي 
به برخي مسائل مهم در دوران آشنايي مي تواند احتمال 
پشيماني بعد از ازدواج را افزايش دهد. فراموش نكنيم 
پشيماني مثل ناراحتي، شادي و ساير احساسات، يك 
احساس است و در نوس��ان قرار دارد؛ در يك دوره هايي 
ش��دتش بالا مي رود و در يك دوره هايي ش��دتش كم 
مي شود. به عنوان مثال، مشكلات مالي، مسووليت هاي 
بچه دار شدن، محدوديت هاي دوران متأهلي نسبت به 
مجردي و... باعث مي شود تا فرد تحت فشار قرار بگيرد 
و به همين دليل در برخي از برهه هاي زندگي احساس 
پشيماني كند اما اگر فرد بتواند به موقع بر اين احساسات 
غلبه كند، حس پش��يماني زياد طولي نخواهد كشيد. 
اما طولاني ش��دن احساس پشيماني از ازدواج خطري 
براي سلامت فرد و رابطه است. طولاني شدن احساسات 
منفي و بي توجهي به كاهش يا مديريت آن احساسات 
مي تواند به سلامت فرد و سلامت رابطه و حتي سلامت 
روان طرف مقابل آسيب برساند؛ بنابراين، چنانچه اين 
احس��اس فروكش نكرد يا ما اقدامي براي از بين بردن 
و مقابله با اين احساس انجام نداديم، اينجاست كه بايد 
احس��اس خطر كنيم و درصدد اين باشيم كه حتماً از 
كمك هاي تخصصي استفاده كنيم. پشيماني از ازدواج 

به مرورزمان اين حس را در فرد ايجاد مي كند كه رابطه 
را ازدس��ت داده است لذا اين احس��اس مي تواند باعث 
استرس، اضطراب، احساس غم و احساس خشم در فرد 
ش��ود. اگرچه بعد از ازدواج هركدام از طرفين در تداوم 
رابطه مهم هستند اما عامل سومي به اسم رابطه وجود 
دارد كه مانند يك موجود زنده بين دو نفر قرار دارد لذا 
طولاني شدن احساس پشيماني باعث مي شود تا فرد 
كار زيادي براي رابطه انجام ندهد و همين باعث مي شود 
تا رابطه به مرور زمان از بين برود. از س��وي ديگر افكار و 
رفتار، دوعاملي هستند كه در بروز و شدت احساسات 
ما تأثير دارند. به عنوان مثال، اگر شما در زمان غمگيني 
يك كار شادي بخش انجام دهيد، مي بينيد كه احساس 
غم در شما كاهش مي يابد. در مورد احساس پشيماني 
هم اينگونه است. اگر ما در رابطه، با رفتارهاي متعهدانه 
به طرف مقابلمان نش��ان دهيم كه براي او ارزش قائل 
هستيم، به مرورزمان مي بينيم كه احساس پشيماني 
كاهش مي يابد. يكي ديگر از راهكارهاي كاهش احساس 
پشيماني رصد افكار خود است. گاهي افتادن در تله هاي 
فكري باعث مي شود تا احساس پشيماني افزايش يابد، 
لذا رصد افكار كمك مي كند تا اين تله ها را شناس��ايي 
و از خود دور كني��م. يكي از اين تله ها، تله كمال گرايي 
است كه باعث مي شود تا ما فكر كنيم كه با فرد بهتري 
مي توانستيم ازدواج كنيم؛ اين درحالي است كه بهترين 
فرد و بهترين رابطه وجود ندارد و هر فردي كه ما انتخاب 
مي كنيم مجموعه اي از ويژگي هاي مثبت و منفي است 
لذا ما بايد ياد بگيريم كه چطور خودمان را با اين ويژگي ها 

تطبيق دهيم.

محدثهنعمتي

خبر

۵ميليوننفرازشاغلانكشور»بيمه«نيستند
رييس مرك��ز مل��ي پيش بيني و مديري��ت بحران 
مخاطرات وضع هوا از وق��وع رگبار پراكنده و وزش 
باد ش��ديد در برخ��ي اس��تان ها خب��ر داد. صادق 
ضياييان درباره ش��رايط جوي كش��ور اظهار كرد: 
امروزچهارش��نبه )۴ مرداد( در ش��مال آذربايجان 
غربي، شمال آذربايجان شرقي و ارتفاعات هرمزگان 
رگبار پراكنده و در نيمه جنوبي سيستان و بلوچستان 
رگبار و رعدوبرق همراه با وزش باد شديد رخ مي دهد. 
به گفته رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران 
مخاطرات وضع هوا رگبار و رعد و برق همراه با وزش 
باد شديد پنجش��نبه )۵ مرداد( در جنوب سيستان 
و بلوچس��تان ادامه مي ياب��د و در ارتفاعات جنوب 
كرمان، جنوب شرق فارس و شمال خراسان شمالي 
نيز رگبار پراكنده رخ خواهد داد. او افزود: جمعه )۶ 
مرداد( در جنوب شرق فارس و ارتفاعات هرمزگان و 
شنبه )۷ مرداد( در استان هاي ساحلي درياي خزر و 
اردبيل رگبار پراكنده رخ مي دهد و در ساير مناطق 
كشور جوي پايدار حاكم است. ضياييان گفت: طي 
سه روز آينده در مناطقي از شمال شرق، شرق، مركز 
و دامنه هاي جنوبي البرز س��رعت وزش باد افزايش 
مي يابد كه در مناطق مستعد با خيزش گردوخاك نيز 
همراه خواهد بود. در همين مدت انتقال گردوخاك 

از سوي عراق به نوار مرزي استان هاي واقع در غرب 
و جنوب غرب دور از انتظار نيست. او افزود: پنجشنبه 
و جمع��ه )۵ و ۶ م��رداد( دماي هوا در اس��تان هاي 
ساحلي درياي خزر و مناطقي از شمال غرب به طور 
محسوسي افزايش مي يابد همچنين توده هواي گرم 
طي پنج روز آينده همچنان در س��اير مناطق كشور 
استقرار دارد و تغييرات قابل ملاحظه دمايي در آن 
پيش بيني نمي شود. رييس مركز ملي پيش بيني و 

مديريت بحران مخاطرات وضع هوا درباره وضعيت 
جوي تهران طي دو روز آينده نيز اظهار كرد: آسمان 
تهران چهارشنبه صاف تا كمي ابري و از بعد از ظهر 
افزايش باد و گاهي وزش باد ش��ديد و احتمال گرد و 
خاك با حداقل دماي ۲۸ و حداكثر دماي ۳۸ درجه 
سانتيگراد و روز پنجشنبه صاف، از بعد از ظهر افزايش 
ب��اد با حداقل دماي ۲۶ و حداكث��ر دماي ۳۷ درجه 

سانتيگراد پيش بيني مي شود. 

رويخطخبر

پاياناستفادههمگانيازماسك
مرك��ز رواب��ط عموم��ي و اطلاع رس��اني وزارت 
بهداش��ت در اطلاعيه اي مبتني ب��ر نظر كميته 
علم��ي كش��وري كرونا كرون��ا از پايان ش��رايط 
اضطراري كرونا و استفاده همگاني از ماسك خبر 
داد. در اطلاعيه وزارت بهداش��ت آمده است: » با 
توجه به اعلام كميته علمي كش��وري كرونا لازم 
نيس��ت همه افراد جامعه ماسك بزنند. بر اساس 
نظر اي��ن كميته مبني بر ش��رايط با ثبات كنوني 
و پاي��ان وضعيت اضطراري كرونا، به جاي توصيه 
عمومي به كل جامعه براي اس��تفاده از ماس��ك، 
تأكيد مي ش��ود صرفا افرادي كه داراي سن بالا، 
بيم��اري زمين��ه اي، نقص ايمن��ي، بيماري هاي 
كليوي، قلبي، ريوي و كبدي هستند و نيز كساني 
كه در تماس مستقيم با فردي بوده اند كه مشكوك 
يا قطعا مبتلا به كرونا بوده اس��ت، بايد از ماسك 

استفاده كنند. 
همچنين در مورد مراكز بهداش��تي و درماني در 
مناطقي كه انتقال عمومي يا خوشه اي كوويد۱۹ 

گزارش شده باشد، اس��تفاده از ماسك براي همه 
اع��م از كاركن��ان و مراجعان اي��ن مراكز، توصيه 
مي ش��ود ول��ي در مناطقي كه انتق��ال قطعي به 

صورت تك گير وجود داش��ته باش��د، استفاده از 
ماس��ك صرفا ب��راي كاركنان درگير ب��ا بيماران 

توصيه مي شود.«


